
  

  

ACTA  

 

Expedient núm.:  Òrgan col·legiat:  

PLN/2020/6  El ple  

  

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ  

Tipus de convocatòria  Ordinària 

Data   29/10/2020 

Durada  Des de les 19.00h fins a les 21.25 h hores  

Lloc  Sala virtual  

Presidida per  Amadeu Benach Miquel  

Secretària  Immaculada Rocío Santos Cuellas  

  

  

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ  

DNI Nom i Cognoms Assisteix 

46065127Z Albert Romero Bailon SÍ 

39689555L Amadeu Benach i Miquel SÍ 

39718771W Anna Jané Caralt SÍ 

36572173B Anna Ordóñez Rivero Si 

39675355X Elisabet Figueras Tuset SÍ 

39736426Q Ester Sanahuja Guasch SÍ 

39712157N Francisco Rocha Hernández SÍ 

46333082L Joan Roig i Soria SÍ 

39684489J Jordi Guasch Bea SÍ 
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77785897N Luís Enrique Rodríguez Rivas SÍ 

39705452T Marc Majem Bofill SÍ 

 

Una vegada verificada per la Secretària la constitució vàlida de l’òrgan, el 
President obre la sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes 
inclosos en l’ordre del dia. 

Alcalde 

Primer de tot, vull donar la benvinguda a tots els regidors, Secretària, i també 
a tots els que esteu visualitzant aquest Ple ordinari de l'Ajuntament de 
Banyeres del Penedès des de les xarxes socials. També donar les gràcies a 
l’equip de l'Ajuntament que fa possible que tot això funcioni.  

  

A) PART RESOLUTIVA  

  

Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

Favorable   Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment 

 

• Acta Ple en sessió ordinària de data 30 de juliol de 2020. PLN2020-5 
 
 

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

A favor.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Votarem a favor. Jo volia aprofitar el primer punt per excusar la nostra absència a la 
Junta de Portaveus. Va ser un malentès entre l’Elisabet i jo i una cosa que nosaltres 
reclamàvem que no es deixés de fer i en aquesta ocasió, no vam venir cap dels dos. Em 
sap greu! 

L’Alcalde. Excusat. Ja us vàreu excusar en el moment. També aprofitant l’aprovació de 
l’acta, us volia comentar que ja ho teniu tot al portal de transparència, podeu veure allà 
les actes, a part que us l’enviem a la convocatòria del Ple, però si voleu fer ús de 
qualsevol cosa, al portal de transparència ho teniu tot. Perquè des que ho fem 
telemàticament, ja no rebeu aquells CD sinó que ho pengem tot allà i en volia fer 
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esment. 

  

  

Expedient 909/2020. Moció presentada pels grups municipals del PSC i Junts 
per Banyeres al Ple de l'Ajuntament de Banyeres del Penedès de rebuig al 
tancament de la divisió Glass de Saint-Gobain l’Arboç i de recolzament de les 
reivindicacions dels seus treballadors 

Favorable   Tipus de votació:  
Unanimitat/Assentiment 

MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS DEL PSC I JUNTS PER BANYERES AL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE BANYERES DEL PENEDÈS DE REBUIG AL TANCAMENT DE 
LA DIVISIÓ GLASS DE SAINT-GOBAIN L’ARBOÇ I DE RECOLZAMENT DE LES 
REIVINDICACIONS DELS SEUS TREBALLADORS 

El passat 25 d’agost la direcció de Saint-Gobain Glass va anunciar, sorprenentment, el 
cessament de la seva activitat al·legant una decisió estratègica de mercat i el cost del 
nou forn previst per d’aquí uns mesos. Una decisió que pot deixar sense feina a 122 
treballadors i treballadores i moltes més feines indirectes, perjudicant a moltes famílies 
de l’Arboç, Banyeres i de tota la vegueria del Penedès, així com tota l’afectació 
econòmica i social que pot provocar. 

Quan diem que va causar una certa sorpresa l’anunci, ens referim a que aquesta planta 
en concret va declarar uns beneficis de més de 10 milions d’euros l’any 2019, i que 
durant els seus gairebé 50 anys d’existència s’ha caracteritzat per ser una referència en 
qualitat i en ser una de les plantes capdavanteres a Catalunya i a tot l’Estat en producció 
de vidre. Una empresa que ha sigut un símbol a tota la comarca a del Baix Penedès, i 
que ha aplegat famílies senceres que hi han treballat o que encara hi treballen, 
esdevenint un dels motors econòmics de tot el territori. 

No podem permetre que aquesta crisi de la COVID 19 sigui l’excusa perfecte per a que 
les multinacionals del nostre entorn i del nostre, ja de per si, feble sector industrial, 
vulguin deslocalitzar les seves plantes a altres països amb menys costos i drets laborals 
i més permissivitat mediambiental. Necessitem adaptar la legislació laboral a aquestes 
situacions que, desgraciadament, cada cop són més habituals com ha passat amb 
Nissan de la Zona Franca de Barcelona o el recent anunci de Robert Bosch de Castellet 
i La Gornal, i així protegir als seus treballadors i les seves famílies. 

Però no tot són males notícies, i és que aquesta crisi ens ha demostrat que la unió fa la 
força i hem vist com amb les manifestacions, reunions, accions, comunicats, visites i un 
llarg etcètera d’activitats reivindicatives amb l’objectiu de parar aquest tancament, els 
sindicats, els treballadors i treballadores amb les seves famílies, els veïns i veïnes de 
l’entorn, les administracions, i tots els partits polítics sense importar el seu color, han fet 
un front comú per evitar el desastre que seria el tancament d’aquesta planta i el perill 
que posteriorment també la multinacional amb algun argument d’augment de costos de 
producció, tanqués la divisió de Sekurit de l’Arboça o la resta de plantes o magatzems 
logístics que te a la resta del Baix Penedès. Hem de para la sangria ara a l’inici, abans 
de que la situació tan critica que ja tenim encara es faci mes gran. 

Es necessiten solucions globals i locals amb urgència com un Pla de reindustrialització al 
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Penedès i buscar mes inversions empresarials. No podem permetre ni més tancament 
d’empreses ni mes reestructuracions que comportin acomiadaments i atur. El sector 
industrial és un sector productiu que genera llocs de feina i riquesa a les nostres 
comarques, i ens ajuda a mantenir una economia diversificada que es complementa amb 
el sector primari i el sector terciari, turisme i serveis principalment. 

 
El Baix Penedès és la comarca amb mes atur de Catalunya i la que rep menys inversió 
per habitant de tot el territori català, necessitem revertir aquesta tendència a l’oblit i 
tornar a estar dins de les prioritats no només de la Generalitat de Catalunya, sinó que 
també volem demanar un esforç al Govern de l’Estat espanyol per a que busqui 
solucions de futur i posi recursos per poder sortir d’aquesta mala situació. 
És per això que els Grups Municipals del PSC i de Junts per Banyeres a l’Ajuntament de 
Banyeres del Penedès proposen al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords: 

 
Primer.- Mostrar el rebuig frontal d’aquesta institució al tancament de Saint-Gobain Glass 
de l’Arboç, donat a que la planta és rentable, el seu forn encara té vida útil, i per tot el 
perjudici en acomiadaments i impacte en l’economia en els treballadors i de les famílies, 
i en l’economia i el teixit industrial local i comarcal. 

 
Segon.- Mostrar tot el nostre suport a totes les manifestacions i accions dutes a terme 
pels sindicats i treballadors i treballadores de Saint Gobain de l’Arboç i de tots els 
treballadors externs afectats i de les seves famílies, i mostrar el nostre compromís amb 
tots ells de lluitar fins les últimes conseqüències per evitar el tancament i els 
acomiadaments a l’empresa. 

Tercer.- Instar al Ministerio de Industria del govern d’Espanya i als Departaments de 
Treball i Indústria de la Generalitat de Catalunya, a posar els màxims esforços en forma 
de negociacions i recursos econòmics amb la direcció de Saint-Gobain per allargar la 
vida útil del forn de Glass i per planificar la construcció del nou forn que permeti 
assegurar el futur de la planta. 

Quart.- Instar a la Generalitat de Catalunya d’elaborar un pla de reindustrialització i un 
Pla Marshall urgent per la comarca del Baix Penedès, i que aposti d’una vegada per la 
comarca reforçant-la en sectors estratègics de futur per incrementar-ne les oportunitats 
laborals i de desenvolupament socioeconòmic. Creiem necessari que el Parlament de 
Catalunya declari el Baix Penedès com una zona d’urgent reindustrialització, recuperant 
la terminologia dels anys 80, que van permetre un desenvolupament industrial potent a 
zones com el Vallès Occidental o el Baix Llobregat. Ara és l’hora d’invertir al Penedès 
per desenvolupar un futur industrial per les seves comarques. 

Cinquè.- Exigim també que es doti als ajuntaments de la comarca i al consell comarcal 
de recursos per gestionar mes polítiques actives d’ocupació, com ara un centre integral 
de formació, augment del nombre i la diversitat de cicles formatius, una oficina d’atracció 
d’inversions industrials, i el desenvolupament d’un pla d’industrialització comarcal que 
inclogui mesures per sectors productius com el camp i l’energia, la industria auxiliar 
logística i el turisme. 

Sisè.- Traslladar aquest acord al Govern de la Generalitat, al Parlament de Catalunya, al 
Govern de l’Estat espanyol, a les centrals sindicals majoritàries, al Congreso de los 
Diputados i a la direcció de Saint-Gobain. 
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Banyeres del Penedès, 29 de setembre de 2020 

 
 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 

 

Alcalde.- Només volia manifestar que des d’aquest Equip de Govern, la nostra total 
aprovació a aquesta proposta presentada pels grups i manifestar que ja en el punt 9 s’ha 
deixat constància també, en l’activitat de control de donar compte, del manifest que es 
va aprovar en el Consell d’Alcaldes del Baix Penedès, els 14 Alcaldes hem donat suport 
incondicional, tramitant i traslladant la nostra preocupació per aquesta empresa i els 
seus treballadors, com també la problemàtica de la nostra comarca, que s’està vivint en 
tema social, laboral i industrial. 

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

Dar un fuerte abrazo a los compañeros y compañeras que lo han pasado mal y lo van a 
pasar mal y lo estamos pasando mal, porque me incluyo yo entre ellos. Y también 
recordar, unas palabras que dijo Anna Borrell, no sé si las escuchaste, Amadeu, de que 
a lo mejor hemos llegado tarde a Glass pero a Sekurit no. Y es que la clase política del 
Baix Penedès que no baje la guardia. Que no baje la guardia porque al final esto va a 
ser un efecto dominó y cuando nos queramos dar cuenta va a ser demasiado tarde. 
Glass lo hemos perdido, era una decisión de un grupo muy fuerte y era muy difícil darle 
la vuelta. Lo hemos luchado. Lo habéis luchado también los Ayuntamientos de l’Arboç, 
de Banyeres y de la comarca, pero sí que es verdad que no hay que bajar la guardia y 
personalmente en el Sekurit, que no llegue dentro de dos años o tres años y tomen una 
Sekurit y empecemos otra vez a oh, si lo hubiéramos pensado o hubiéramos actuado. 
Luego también me gustaría recordar un poco es cuando se está hablando de la 
industrialización de la comarca, también me gustaría un poco ver la postura de este 
Equipo de Gobierno porque hemos tenido oportunidades años anteriores y siempre 
hemos encontrado un no. Quiero recordar, históricamente el Logis o Can Vies, que 
cuando se ha querido invertir en industria, pues siempre parecía que era en contra de 
las viñas. Que no es en contra de las viñas, porque puede haber un equilibrio, pero 
también hay que reconocer que la comarca del Baix Penedès pues el 80% vive de la 
industria y del turismo. También a veces decimos palabras como industrializar la zona y 
a la hora de la verdad nos cuesta ser valientes, en general, no personalizo, pero sí que 
es verdad que ha habido oportunidades de potenciar la comarca del Baix Penedès y 
parecía como que venía un monstruo o venía algo y siempre hemos tenido en contra la 
opinión de ciertos Ayuntamientos o grupos políticos, es simplemente eso. 

Alcalde.-Jo, abans de donar la paraula al Jordi, volia manifestar que és veritat, s’ha fet 
una bona obra, en la campanya. Hem perdut el Glass, però intentarem no perdre el 
Sekurit. Per això un dels acords que vam fer els Alcaldes, entre ells jo mateix, va ser lo 
dels 10 anys de garantia a canvi de que si no haurien de pagar un tant de diners, un 
escreix de diners que els hi sortirà per pensar-s’ho. Això és una cosa que vam agafar en 
el seu moment de la negociació i del que estem treballant ja que, ens han manifestat des 
de la Generalitat, que el pla econòmic vindrà d’aquí dos anys referent al tema energètic 
que tant esperat està des del Sekurit. Per tant, hi haurà un acord d’on serà a nivell 
europeu, i les energies elèctriques que tan cares són en aquests país, per aquestes 
empreses grans consumidores d’energia, serà el mateix preu sigui a Polònia, França, 
Alemanya o a aquí on estem situats. Això serà un gran projecte per nosaltres i una gran 
solució per Sekurit. A part de projectes que vénen, que jo no estic autoritzat per dir, 
perquè suposo que això ho haurà de dir Saint Gobain en el seu moment. Referent a la 
industrialització, suposo que no et refereixes a nosaltres, perquè en cap moment estem 
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en contra de res. Nosaltres hem buscat alternatives, estem amb alternatives i projectes. 
Hem defensat juntament amb tots els Alcaldes, els 14 Alcaldes del Baix Penedès el tema 
d’Idiada 2, on es tornarà a posar sobre la taula en breus mesos, com també el tema del 
Poet. Ho deixaré aquí. Creiem que hi ha bons projectes i aprofitarem el problema greu 
que té la comarca per apretar on hem d’apretar i ho estem fent. I us convocarem als 
portaveus com a tot l’equip si voleu, pel que tenim pensat pel PUET, que ja hem tocat 
algunes tecles i del projecte que mirarem de tirar endavant de la zona Logis o d’Idiada 2. 
Però crec que nosaltres no hem estat mai en contra de la indústria. Tot el contrari, som 
industrials, sempre ho he dit.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Les manifestacions que han fet el Paco ja són prou eloqüents. A més, com afectat, 
potser s’explica millor que nosaltres que ho patim de forma més indirecta. No sé si cal 
llegir la part dispositiva de la moció. 

Alcalde.- Sí, si voleu llegir-la perquè els nostres oients en siguin coneixedors. 

Sr. Guasch- LLEGEIX ELS ACORDS. Això ho vam presentar fa un mes, potser hi ha 
algun punt que ara potser no té massa sentit o ha perdut el sentit que tenia originalment, 
però s’entén l’esperit de solidaritat cap als afectats principalment. 

Alcalde.- Remarcant això, nosaltres també ens hi volem sumar, els membres de l’Equip 
de Govern i remarcar, Jordi i Paco, bueno, tots en conjunt, els que ens esteu escoltant 
també, que vam ser una comarca, en aquest cas, és molt trist que ens hagi passat degut 
al tancament de Glass, però vam demostrar la unió de tots els partits del Consell 
Comarcal, de tots els colors, defensant el mateix. Aquí ens estem trobant tots a la 
vegada.  

Es procedeix a la votació. 

S’aprova la moció per unanimitat. 

 
 

  

Expedient 856/2020. Moció presentada pel grup municipal Junts per Banyeres 
al Ple de l'Ajuntament de Banyeres del Penedès en relació a la sentència del 
Tribunal Suprem que condemna a la inhabilitació del Molt Honorable President 
Quim Torra 

Favorable   Tipus de votació: Ordinària  
A favor:8, BNY(5), BCv (1) i Junts (2) 
En contra: 2, PSC (Francisco Rocha 
Hernández i Anna Ordóñez Rivero) 
Abstencions: 1, PSC (Luís Enrique Rodríguez 
Rivas) 
Absents: 0 

MOCIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL JUNTS PER BANYERES A 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

SS
SD

ES
Q

JX
95

77
9E

LC
67

XE
5D

3 
| V

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//b
an

ye
re

sd
el

pe
ne

de
s.

ea
dm

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 6
 d

e 
94

 



  

  

DEBATRE EN EL PROPER PLE DE L’AJUNTAMENT DE BANYERES DEL PENEDÈS 
EN RELACIÓ A LA SENTENCIA DEL TRIBUNAL SUPREM 

 
El Tribunal Suprem ha ratificat per unanimitat la sentència del Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya (TSJC) i ha inhabilitat el Molt Honorable President de la 
Generalitat, Quim Torra, per un període d'un any i mig. 

 
El TSJC va condemnar el president Torra per un delicte de desobediència en mantenir la 
pancarta per la llibertat dels presos polítics i el llaç groc malgrat l'ordre de la Junta 
Electoral Central (JEC). Una acusació que vam considerar injusta i fora mida. 

 
Davant la sentència del Tribunal Suprem que condemna a la inhabilitació el Molt 
Honorable President Quim Torra l’Ajuntament de Banyeres del Penedès aprova la 
següent moció: 

 
Primer.- Rebutjar la inhabilitació del President de la Generalitat per la col·locació d’una 
una pancarta en un exercici de llibertat d’expressió que en cap moment es pot 
considerar un delicte 

 
Segon.- Denunciar la injustícia que suposa que un president de la Generalitat escollit 
democràticament per el Parlament de Catalunya sigui inhabilitat i per tant apartat de 
l’exercici de les seves funcions per uns fets com els descrits. 

 
Tercer.- Declarar l’Ajuntament de Banyeres del Penedès al costat de les institucions 
d’autogovern del país com son el Parlament, el Govern i el seu President. 

 
Quart.- Instar als agents polítics d’aquest país a una resposta unitària davant d’aquesta 
situació insòlita, extraordinària i d’una anomalia democràtica sense precedents 

 
Cinquè.- Adherir-se a les mobilitzacions que es faran arreu del país en resposta a 
aquesta situació injusta. 

 
 
Sisè.- Informar d’aquests acords la Generalitat de Catalunya, el Parlament de Catalunya, 
les associacions municipalistes de Catalunya i el Govern d’Espanya. 

 

 

INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

Alcalde.- Aquí aprofitem, igual que a la moció presentada en el punt anterior, per 
manifestar des d’aquest Equip de Govern la nostra total aprovació a aquesta proposta 
presentada pel grup JxB. També remarquem que en el punt número 8 d’aquest Ple 
ordinari, a l’apartat de control, donem compte de l’acord de la Junta de Govern Local en 
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el que vàrem aprovar el manifest de rebuig a la sentència del Tribunal Suprem.  

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

En mi grupo hay libertad de voto y yo voy a votar en contra. Porque des del PSC vemos 
que sí que es verdad que cuando sale en las noticias que está imputado el President, 
pues por una pancarta, parece muy simple, pero al final no es por poner la pancarta, es 
también cuando pone la pancarta, la pone en momento electoral y la junta electoral, 
como todos los que estamos presentes sabemos como funciona y sabemos que hay 
unas reglas, se está saltando unas reglas y una norma, y como cualquier ciudadano, 
está sujeto a esa ley, ¿no? Luego también vemos que pide que los Ayuntamientos se 
unan a las manifestaciones o movimiento social. Yo también estoy en contra de que un 
Ayuntamiento se manifieste. Yo creo que como persona lo puedo entender, como 
Amadeu, como Anna, pero como Ayuntamiento, pues tampoco lo veo muy correcto. 
También el segundo punto habla de que se imputa injustamente. Bueno, pues si un 
presidente, un ministro se salta la ley, para eso está la justicia y vuelvo a repetir, la 
justicia tiene que ser igual para todos, para el rey, para el presidente, para cualquiera. 
Hasta para Saint Gobain, si me lo piden.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Són opinions, evidentment totes respectables. Jo el que sí que diré és que llegiré la 
moció en si, perquè la gent la pugui sentir, però bueno, hi hauria molt a poder discutir 
sobre els arguments que ha argumentat el meu company. No estem parlant d’una 
imposició judicial, atès que la junta electoral central no és un òrgan judicial, per tant, és 
discutible si caldria, però bueno, no ens compet a nosaltres determinar això. Passaré a 
llegir lo que és la moció i que cadascú s’hi senti més o menys identificat. 

LLEGEIX LA MOCIÓ. 

Per tant, aquesta és la proposta que fem nosaltres. Podria ser discutible, podria ser 
negociable, però que trobem que expressa la sorpresa, la indignació i l’enuig d’un fet 
com aquest, d’inhabilitar un President simplement per una pancarta. A partir d’aquí, 
cadascú pot opinar com consideri i nosaltres demanem el vot a favor d’aquesta moció.  

Alcalde.- Contestant al Paco, per aquestes paraules que acaba de dir en Jordi Guasch, 
precisament perquè no s’està jutjant a tothom igual, Paco. Posar una bandera, som 
conscients de l’error que va ser, però és només posar una bandera. Podries sancionar, 
podries fer alguna altra cosa, però no inhabilitar un President, amb tot el que comporta i 
amb el moment i la situació tan crítica com té aquest país pel Covid-19 i no estem per 
canviar polítics que hagin de prendre decisions diferents. Quan una persona, amb lo que 
estem vivint, creiem, és una opinió, creiem que sap portar unes rendes i té uns 
coneixements amb el que està caient, no és un moment de canviar polítics.  

Es procedeix a la votació. 

S’aprova la moció per majoria absoluta. 
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Expedient 584/2017. Delegació de la recaptació en període executiu de la taxa 
pel servei de recollida de vehicles abandonats o estacionats irregularment, a 
favor de la Diputació de Tarragona. 

Favorable   Tipus de votació:  
Unanimitat/Assentiment 

PROPOSTA D’ALCALDIA AL PLE 

  

APROVAR, SI S’ESCAU, LA DELEGACIÓ DE LA RECAPTACIÓ EN PERÍODE 
EXECUTIU DE LA TAXA PER AL SERVEI DE RECOLLIDA DE VEHICLES 
ABANDONATS O ESTACIONATS IRREGULARMENT, A FAVOR DE LA DIPUTACIÓ 
DE TARRAGONA I MODIFICACIÓ DE LA DENOMINACIÓ DE L’ORDENANÇA 
MUNICIPAL DEL CIVISME I LA CONVIVÈNCIA DE BANYERES DEL PENEDÈS.- EXP. 
584/2017 

  

La Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, (en endavant 
LRBRL), en el seu article 36.1b), atribueix a les Diputacions la competència d’assistència 
i cooperació jurídica, econòmica i tècnica als municipis. En el mateix sentit, els articles 
3.1.k) i 141 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre de 2015, de règim jurídic del sector públic, 
(en endavant LRJSP) estableix que les Administracions Públiques prestaran, en l’àmbit 
propi, la cooperació i assistència actives que altres Administracions poguessin sol·licitar 
per l’eficaç exercici de les seves competències. 

  

En matèria de tributs de les entitats locals i restants ingressos de Dret públic que els hi 
correspongui, l’article 7 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals aprovat 
pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, (en endavant TRLRHL), concreta 
aquesta assistència disposant que, les entitats locals podran delegar en altres entitats 
locals, en quin territori, estiguin integrades, les facultats de gestió, liquidació, inspecció i 
recaptació de tributs i dels restants ingressos de Dret públic que la mateixa Llei els hi 
atribueix. 

 

La complexitat tècnica que comporta l’exercici d’aquestes facultats i, al mateix temps, la 
gran importància que un adequat exercici de les mateixes té de cara a la bona marxa de 
la gestió econòmica d’aquest municipi, aconsella la utilització dels mecanismes de 
delegació previstos en la legislació.  

  

En data 15 de juny de 2004 es va signar el conveni regulador de la delegació de 
facultats de gestió, liquidació, inspecció i recaptació d’ingressos a favor de la Diputació 
de Tarragona, l’abast del qual, que es detallava en el corresponent acord de delegació. 

  

Per acord plenari de data 17 de maig de 2018, es va aprovar inicialment la modificació 
de l’antiga Ordenança de Policia i Bon Govern per l’Ordenança de Civisme i convivència 
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de Banyeres del Penedès i en data 20 d’agost de 2018 es va donar compte al ple de que 
l’acord va resultar definitiu ja que no van haver-hi al·legacions, sent publicada 
l’ordenança al BOP de Tarragona (núm.166 de 28 d’agost de 2018). 

  

Ateses les competències pròpies a favor de les entitats locals que atorga l’art. 84 de 
l’Estatut d’autonomia de Catalunya i l’art. 25 de la Llei 7/1985 de 2 d’abril, reguladora de 
les Bases del Règim Local. 

  

Es proposa al Ple, l’adopció dels següents acords: 

  

PRIMER.- Aprovar la delegació de les facultats que a continuació s’indiquen, amb les 
funcions que es detallen a l’annex 1 del present acord, la titularitat de les quals pertany a 
aquest Ajuntament, a favor de la Diputació de Tarragona, que les podrà dur a terme a 
través dels serveis o ens instrumentals que a tal efecte determini, segons l’abast i 
condicions que s’estableixen al present acord, de conformitat amb l’establert pels articles 
36.1.b i 106.3 de la LRBRL, els articles 3.1.k) i 141 de la LRJSP i article 7 del TRLRHL. 

  

- Delegació de la recaptació en període executiu de la taxa per al servei de 
recollida de vehicles abandonats o estacionats irregularment.  

  

SEGON.- Aprovar la modificació en la denominació “Multes i Sancions de l’Ordenança 
municipal de Policia i Bon Govern “ per “Multes i Sancions de l’Ordenança Municipal del 
Civisme i la Convivència de Banyeres del Penedès” en els apartats 2 i 3 de l’annex 1 del 
conveni esmentat a la part expositiva. 

  

TERCER.- Aprovar i incorporar al present acord l’annex del conveni esmentat a la part 
expositiva, on s’indiquen totes les delegacions conferides. 

  

QUART.- La delegació acordada té una durada de quatre anys a comptar des de la data 
de l'acceptació per part de la Diputació de Tarragona. No obstant, sense necessitat de 
nous acords, la durada de la delegació es podrà estendre per períodes consecutius d'un 
any, si cap de les parts no notifica la decisió de donar-la per extingida amb una antelació 
mínima de tres mesos a la data del venciment. 

  

CINQUÈ.- La prestació dels serveis que es derivin de la delegació que contempla el 
present acord, comportarà una compensació econòmica que consistirà en el pagament 
dels imports especificats a l’article 5 de l’Ordenança Fiscal reguladora de les taxes per la 
prestació de serveis encomanats a BASE - Gestió d’Ingressos. 
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SISÈ.- Per a la realització i execució de les funcions delegades, la Diputació de 
Tarragona s’atendrà a la normativa general aplicable, així com a la normativa interna 
dictada per aquesta, en virtut de les seves pròpies facultats d’autoorganització, per a la 
gestió dels serveis atribuïts. 

  

SETÈ.- Notificar el present acord a la Diputació de Tarragona, als efectes que, per la 
seva part, es procedeixi a l’acceptació de la delegació conferida. 

  

VUITÈ.- Facultar al Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès per la 
formalització d’aquells documents que siguin necessaris per a l’execució o 
desenvolupament del present acord. 

 

“ANNEX 1 DEL CONVENI REGULADOR DE LA DELEGACIÓ DE FACULTATS DE 
GESTIÓ, LIQUIDACIÓ, INSPECCIÓ I RECAPTACIÓ D’INGRESSOS DE 
L’AJUNTAMENT DE BANYERES DEL PENEDÈS A FAVOR DE LA DIPUTACIÓ DE 
TARRAGONA 

  

APARTAT 1 

 

Delegació de la gestió tributària dels ingressos de dret públic següents: 

  

  

- IMPOST SOBRE BÉNS IMMOBLES 

  

- IMPOST SOBRE ACTIVITATS ECONÒMIQUES 

  

- IMPOST SOBRE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA  

  

El contingut de la delegació implica l’exercici de les funcions següents: 

  

a) La determinació del deute tributari que comporta l’elaboració de les llistes 
cobratòries en els tributs de caràcter periòdic i la seva aprovació i exposició 
pública, així com la pràctica de liquidacions d’ingrés directe. 
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b) La resolució de sol·licituds en matèria d’exempcions i bonificacions. 

  

c) La resolució dels recursos interposats contra els actes dictats en matèria de 
gestió dels ingressos delegats. 

  

d) La revisió dels actes dictats en matèria de gestió d’ingressos delegats. 

  

e) La liquidació de recàrrecs per presentació extemporània de declaracions. 

  

f) La pràctica de prorratejos en els supòsits legalment previstos, si s’escau. 

  

g) Aquelles altres actuacions que coadjuvin a la major eficàcia de la gestió dels 
ingressos de dret públic. 

 

APARTAT 2  

  

Delegació de la recaptació en període voluntari dels ingressos de dret públic següents: 

  

- IMPOST SOBRE BÉNS IMMOBLES 

  

- IMPOST SOBRE ACTIVITATS ECONÒMIQUES 

  

- IMPOST SOBRE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA 

  

- IMPOST SOBRE L’INCREMENT DEL VALOR DELS TERRENYS DE 
NATURALESA URBANA 

  

- TAXES I PREUS PÚBLICS: 

  

1. Taxa de subministrament d’aigua 
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2. Taxa de clavegueram 

  

3. Taxa d’escombraries 

  

4. Taxa per ocupació de la via pública amb guals (entrada de vehicles) 

  

5. Taxa de cementiri 

  

6. Taxa per ocupació de la via pública amb taules i cadires 

  

- CONTRIBUCIONS ESPECIALS 

  

- QUOTES D’URBANITZACIÓ 

  

- EXECUCIONS SUBSIDIÀRIES 

  

- MULTES I SANCIONS DE L’ORDENANÇA MUNICIPAL DEL CIVISME I LA 
CONVIVÈNCIA DE BANYERES DEL PENEDÈS. 

 

El contingut de la delegació implica l’exercici de les funcions següents: 

  

a) La determinació dels períodes de pagament voluntari. 

  

b) L’emissió de documents cobratoris, rebuts o liquidacions, i acreditacions de 
pagament. 

  

c) La recaptació dels mateixos en període voluntari i la concessió o denegació 
d’ajornaments i fraccionaments de pagament. 
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d) La recaptació de les altes en l’impost, si s’escau. 

  

e) La resolució dels recursos que s’interposin contra els actes realitzats en 
l’exercici de les facultats delegades. 

  

f) La resolució d’expedients en matèria de devolució d’ingressos indeguts 

  

g) La liquidació d’interessos de demora, si s’escau. 

  

h) Aquelles altres actuacions que coadjuvin a la major eficàcia de la recaptació 
en període voluntari dels ingressos de dret públic. 

  

APARTAT 3 

  

Delegació de la recaptació en període executiu dels següents ingressos de dret públic: 

  

- IMPOST SOBRE BÉNS IMMOBLES 

  

- IMPOST SOBRE ACTIVITATS ECONÒMIQUES 

  

- IMPOST SOBRE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA 

  

- IMPOST SOBRE L’INCREMENT DEL VALOR DELS TERRENYS DE 
NATURALESA URBANA 

  

- IMPOST SOBRE CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS I OBRESTAXES I PREUS 
PÚBLICS 

  

- TAXES I PREUS PÚBLICS: 

  

1. Taxa de subministrament d’aigua 
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2. Taxa de clavegueram 

  

3. Taxa d’escombraries 

  

4. Taxa per ocupació de la via pública amb guals (entrada de vehicles) 

  

5. Taxa de cementiri 

  

6. Taxa per ocupació de la via pública amb taules i cadires 

  

7. Taxa per al servei de recollida de vehicles abandonats o estacionats 
irregularment 

  

- CONTRIBUCIONS ESPECIALS 

  

- QUOTES D’URBANITZACIÓ 

  

- QUOTES DE CONSERVACIÓ 

  

- MULTES I SANCIONS: 

  

1. Sancions administratives 

  

2. Multes i sancions de l’Ordenança municipal del Civisme i la 
Convivència de Banyeres del Penedès. 

  

- EXECUCIONS SUBSIDIÀRIES 

  

- ALTRES INGRESSOS DE DRET PÚBLIC 
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El contingut de la delegació implica l’exercici de les funcions següents: 

  

a) L’expedició de la provisió de constrenyiment en relació als ingressos que 
resultin impagats en període voluntari, així com l’exercici de les funcions 
pròpies del procediment administratiu de constrenyiment. 

  

b) L’expedició de diligències d’embargament. 

  

c) L’emissió de documents cobratoris, rebuts o liquidacions, i acreditacions de 
pagament. 

  

d) La liquidació i cobraments dels imports principals, recàrrecs, interessos de 
demora i costes. 

  

e) La concessió o denegació d’ajornaments i fraccionaments de pagament. 

  

f) La resolució dels recursos que s’interposin contra els actes realitzats en 
l’exercici de les facultats delegades. 

  

g) La resolució d’expedients en matèria de devolució d’ingressos indeguts. 

  

h) Aquelles altres actuacions que coadjuvin a la major eficàcia de la recaptació 
executiva dels ingressos de dret públic. 

  

APARTAT 4 

  

Delegació de la inspecció dels ingressos de dret públic següents: 

 

- IMPOST SOBRE CONSTRUCCIONS, INSTAL.LACIONS I OBRES 

  

El contingut de la delegació implica l’exercici de les funcions següents:  
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a) La comprovació i investigació, consistents en la confecció de comunicacions, 
diligències i actes, emissió de propostes de regularització de la situació 
tributària, pràctica de liquidacions i resolució dels expedients de 
regularització. 

  

b) L’obtenció d’informació de caràcter tributari, per pròpia iniciativa o a petició 
motivada dels altres departaments de BASE-Gestió d’Ingressos o òrgans 
municipals competents. 

  

c) La valoració o quantificació dels valors declarats pels interessats. 

  

d) L’informe i assessorament, en el cas que per part dels òrgans de BASE-Gestió 
d’Ingressos, altres departaments de l’organisme o els òrgans municipals es 
sol·licitin aquestes actuacions. 

  

e) La instrucció i resolució dels expedients sancionadors en matèria tributària. 

  

f) La resolució de recursos de reposició i revisió que s’interposin contra actes 
dictats per l’Inspector-cap de BASE-Gestió d’Ingressos. 

  

g) La recaptació en període voluntari i en període executiu de les liquidacions que 
es derivin de les actuacions inspectores, així com de les multes que 
s’imposin en els procediments sancionadors que s’iniciïn com a 
conseqüència del procediment d’inspecció. 

  

h) Aquelles altres actuacions que coadjuvin a la major eficàcia de la inspecció 
dels ingressos de dret públic. 

 

APARTAT 5  

  

Delegació de les actuacions de declaració i liquidació davant de l’Agència Catalana de 
l’aigua de les quotes corresponents al cànon de l’aigua. 

 

El contingut de la delegació implica l’exercici de les funcions següents: 
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a) Confecció de les corresponents declaracions a presentar davant l’Agència 
Catalana de l’Aigua.  

  

b) Presentació davant l’Agencia Catalana de l’Aigua de les corresponents 
declaracions. 

  

c) Liquidació a l’Agència Catalana de l’Aigua de les quantitats resultants de les 
declaracions. 

  

d) Representació davant l’Agència Catalana de l’Aigua en la revisió dels actes 
administratius resultants de les declaracions del cànon de l’aigua.” 

  

  

L'ALCALDE DE                 EL PRESIDENT DE LA 

L'AJUNTAMENT DE BANYERES   DIPUTACIÓ DE TARRAGONA 

DEL PENEDÈS 

  

DAVANT MEU,        DAVANT MEU, 

  

LA SECRETÀRIA ACCIDENTAL   LA SECRETÀRIA GENERAL 

 

 
 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

Lo que hablamos ayer, que lo explicasteis bien, a favor. 

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Nosaltres també votarem a favor. 
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Es procedeix a la votació. 

 

S’aprova per unanimitat. 
 

  

Expedient 958/2020. Aprovació provisional de l'Ordenança Fiscal reguladora de 
la Taxa pel servei de transport escolar 

Es retira el punt de l’ordre del dia per 
major estudi  

Tipus de votació:  
Unanimitat/Assentiment 

Alcalde.- Recordar que per provisió d’Alcaldia de data 24 d’octubre de 2020 s’incoa 
expedient per la imposició i ordenació de la taxa per Servei de transport escolar de 
Batxillerat i redacció de la corresponent ordenança fiscal. 

 

Degut als últims esdeveniments del tancament dels estudiants de batxillerat o compartit 
amb videoconferència, en ser no ensenyament obligatori, després de les últimes 
converses entre Alcaldes del Consell Comarcal efectuades aquest matí, del Baix 
Penedès i del mateix Consell Comarcal, per gestionar aquest transport a partir del gener 
del 2021, demano la retirada d’aquest punt de l’ordre del dia perquè veiem que no està 
clara la situació aquesta i no entrarem a una ordenança.  

 

Volem fer un petit resum, per si algú ens està escoltant, per saber d’on ha vingut tot 
aquest tema. Som conscients que fèiem una taxa sent conscients que no tenim un servei 
de transport creat. Però necessitem una resposta urgent per donar als nostres estudiants 
de Batxillerat. Concretament, tenim 35 alumnes de batxillerat al nostre municipi. Actuació 
que ve donada per la matrícula viva que la nostra comarca i degut al Covid-19 i el 
possible confinament que ja avui s’està decretant i el teletreball que tant s’està 
recomanant a tot arreu, hem tingut un elevat creixement de famílies a la nostra comarca i 
amb fills que estan estudiant ESO, que al ser ensenyament obligatori, han fet minvar les 
places dels alumnes de batxillerat, que ja havien ocupat durant els primers 15 dies 
d’aquest curs i les famílies ja s’havien organitzat. Teníem els alumnes organitzats, però 
la matrícula viva ens va portar a que no hi va haver prou places. De sobre aquests 
alumnes es troben sense transport i d’aquí que l’Ajuntament ha respost, nosaltres i altres 
Ajuntaments de la comarca, al deixar des del Consell Comarcal aquests alumnes sense 
transport. Mantingudes les reunions amb els pares d'aquests alumnes, els altres 
Ajuntaments i Consell Comarcal, es va optar per donar una resposta ràpida dels 
alumnes i acordar-ho també amb tots els pares, com s’ha fet. Banyeres del Penedès 
som un dels municipis més afectats econòmicament amb aquest tema. L’únic que ha 
tingut que contractar dues línies per no discriminar ningú, 4 alumnes que van a l’escola 
de la Bisbal i la resta a l’institut de l’Arboç. Fet un breu resum, i veient la situació actual i 
després de les últimes converses d’avui, passarem a la votació per la retirada del punt.  

 

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 
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Entonces, ¿el tema de la subvención también queda retirado? 

Alcalde.- Podem dir que mirarem com s’executarà. Mirarem que es faci a través del 
Consell Comarcal o altres alternatives. El que sí que podem dir, després de les 
converses d’avui, que no sabem ben bé com quedarà però el transport continuarà. Els 
nens tindran transport i fins que no facin un tancament general, tindran transport. El tema 
del cobrament és una cosa que hem d’acabar de solucionar. Ens ha passat aquest matí i 
el que creiem ara més convenient és deixar el tema. Possiblement, el Consell Comarcal, 
pel que ens deien, al gener tirarà endavant. Si ara aprovéssim aquesta ordenança, entre 
que té efectes i no té efectes aniríem al gener, per tant, no procediria tampoc que ara 
tinguem una ordenança que es faria efectiva al gener. El que sí que podem dir és que el 
transport es continuarà tenint. 

Sr. Rocha- Los famosos 30 € esos, ¿que los sigue cobrando el Ayuntamiento? 

Alcalde.- Veurem com ho fem. Per això fem la retirada, perquè aquest matí hem estat 
parlant varis Alcaldes i, veurem com ho fem. No volem dir que això es condoni ni res, 
però a lo millor ho fem des d’altres organismes. Però lo que sí que podem dir pels pares, 
si hi ha algun pare que ens està escoltant, és que no pateixin per això. Som tots 
coneixedors de les condicions que els hi vam dir, però sí que podem dir que avui i fins 
que la Generalitat no tanqui, continuaran tenint transport. La teva preocupació, Rocha, 
com la de tothom, és que es pagui o no es pagui, es faci d’una manera o d’altra, 
mantindrem sempre la quantitat que havíem dit, 30 € per nen, es pagui com es pagui, i la 
diferència ho assumirà l'Ajuntament. No hi haurà un preu més elevat.  

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Jo volia fer un parell de comentaris respecte això. Pel que he vist, aquesta ordenança o 
servei pretén donar cobertura als alumnes que fan batxillerat. Sembla que quedin fora 
d’aquesta previsió els alumen que facin FP. Hi ha molta gent que fa ensenyament no 
obligatori i s’està buscant una solució per uns concrets, i no estem entrant potser en una 
discriminació d’aquest sentit, de no contemplar tots els tipus de formació per igual? 

Alcalde.- Tens tota la raó. Hi estem d’acord. Aquí l’únic que hem anat a solventar és una 
cosa que ja estava organitzada per les famílies que fan ús d’aquest transport de l’ESO 
ocupant aquelles butaques lliures, on fan batxillerat, perquè van on es fa l’ESO, als 
instituts. O sigui, no es fa formació professional als instituts. Per tant, molta canalla que 
podria estudiar formació professional, des dels seus pares i des d’ells, són conscients 
que l’únic que poden estudiar és batxillerat, per tenir un transport gratuït, on estaven 
ocupant aquestes places. El que nosaltres hem intentat solucionar, tant Banyeres del 
Penedès com els altres Ajuntaments afectats, que som 5, 4 del Baix Penedès i Castellet i 
la Gornal que és província de Barcelona però la tenim aquí colindant, els més afectats, 
doncs és solucionar el que ja se’ls havia donat i ja havien començat. Tots els d’FP ja 
s’havien organitzat, com cada any però sí que és veritat que hem de treballar entre tots a 
buscar una solució. Perquè ja s’està parlant des del Consell Comarcal i els Alcaldes hem 
tingut reunió amb el conseller d'ensenyament, perquè des de la província de Tarragona 
es busqui una solució per tothom. Això és una cosa que ja hauria d’haver fet el Consell 
Comarcal fa molts anys, perquè FP no està pagant des de fa molts anys. I a aquests de 
batxillerat tampoc se’ls està pagant, l’únic és que estan ocupant aquestes places de les 
butaques vives. Ja que em feu aquesta pregunta, dir-vos que a lo millor a molta gent us 
sorprendrà quan veieu l’autocar de l’ESO anant cap a l’Arboç amb butaques buides. I 
direu perquè no ocupen aquestes butaques buides els nens de batxillerat en lloc de tenir 
una depesa tan elevada l’Ajuntament de Banyeres? L’exemple és, per fer números 
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rodons, tenim 200 butaques a tota la comarca, em sembla que són 4 o 5 línies, i ens han 
vingut 100 nens del voltant de Barcelona, a fer confinament els seus pares, teletreball, 
preventius de confinament que han acceptat, i matriculant els seus nens a l’ESO. 
D’aquestes 200 butaques que teníem, en haver-hi la matrícula viva, s’han quedat 100 
butaques lliures. Per tant, veurem autocars a la comarca amb butaques vives. Nosaltres 
del batxillerat tenim 170 nens. Què fa el Consell Comarcal? Aquí l’aplaudeixo perquè ha 
pres una decisió que jo també hagués pres. Si tenim 170 nens i només ens queden 100 
cadires, quins tries per donar-los la cadira o no? Com no és ensenyament obligatori, el 
que es fa és deixar tothom sense transport escolar. I aquí és on ràpidament hem tingut 
que reaccionar els Alcaldes. Som conscients de tot el que han dit, no podríem poder fer-
ho, però hem tingut que buscar una solució per les famílies i pels nens. No deixarem, i 
menys Banyeres, que té 34 nens que sempre es queixa el Baix Penedès que no hi ha 
ensenyament, que l’ensenyament és molt precari, lo que no farem ara és deixar-los 
sense. Tot ve produir per l’estat d’alarma i pel tema Covid, eh? Per tant, creiem que es 
pot justificar. 

 

Secretària 

En virtut de l'article 92.1 del ROF, i atesa la sol·licitud de retirar el punt de l'ordre del dia 
abans de procedir a la votació sobre el fons de l'assumpte, es vota la seva retirada.  

 

Es retira el punt per unanimitat. 

 
 

  

Expedient 954/2020. Assumpció de la iniciativa pública per tramitar la 
modificació puntual del POUM a iniciativa d’EQ Esteve - PPU7 ”Carretera del 
Vendrell” 

Favorable   Tipus de votació:  
Unanimitat/Assentiment 

PROPOSTA D’ALCALDIA AL PLE 

  

APROVAR, SI S’ESCAU, L’ASSUMPCIÓ DE LA INICIATIVA PÚBLICA I LA 
SOL·LICITUD D’INFORME PREVI A MEDI AMBIENT PER A TRAMITAR LA 
MODIFICACIÓ PUNTUAL DEL POUM PPU7 “CARRETERA DEL VENDRELL”. EXP.-
954/2020 

  

Vista proposta de modificació del Pla d’Ordenació Urbanística Municipal (POUM) 
d’Esteve Química, SA relativa a l’actual zona industrial EQ Esteve, PPU7 “Carretera del 
Vendrell”. 

  

Vist que el POUM referit va ser aprovat definitivament per la Comissió Territorial 
d’Urbanisme de Tarragona amb data 25 de setembre de 2013, publicant-se conjuntament 
amb les normes urbanístiques corresponents al DOGC núm. 6504, de data 19 de 
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novembre de 2013. 

  

Considerant que resulta convenient la modificació puntual del POUM vigent que es 
planteja en relació amb l’àmbit esmentat, atès que es troba adequat el desenvolupament 
del sector per tal de mantenir la producció i ampliar-la fins ocupar la totalitat dels tres 
àmbits, tal i com justifica Esteve Química, SA a la seva sol·licitud.  

  

Considerant, així mateix, que d’acord amb allò establert a l’article 7 de la Llei 6/2009, de 
28 d’abril, d’Avaluació Ambiental de Plans i Programes, només se subjecten a avaluació 
ambiental aquelles modificacions d’un pla que es trobin incloses en els supòsits del seu 
apartat 1, havent de presentar-se, si escau, una sol·licitud a l’òrgan ambiental, en la fase 
preliminar de l’elaboració del pla, per tal que aquest, mitjançant resolució motivada, 
declari la no-subjecció del pla a avaluació ambiental. 

  

Vist l’informe tècnic 2020-0232, de data 22 d’octubre de 2020, elaborat per l’arquitecte 
municipal d’assistència comarcal manifestant que cal, si s’escau, assumir la iniciativa 
pública del document presentat per Esteve Química, SA per tal d’iniciar la seva 
tramitació.  

  

I a l’efecte de la tramitació de l’expedient per a la seva aprovació, d’acord amb el Decret 
Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme -
TRLUC-, i Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei 
d’Urbanisme. 

  

De conformitat amb les competències atribuïdes al Ple en virtut de l’article 22.2.c) de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local i article 52.2.c) del 
Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
Municipal i de Règim Local de Catalunya. 

  

Es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords: 

  

PRIMER. Iniciar els tràmits previs a l’inici de l’expedient de modificació del POUM, a 
sol·licitud d’Esteve Química, SA, relativa a l’actual zona industrial EQ Esteve, PPU7 
“Carretera del Vendrell” i assumir la iniciativa pública del document presentat per Esteve 
Química, SA per tal d’iniciar la seva tramitació.  

 

SEGON. Sol·licitar a l’òrgan ambiental competent l’emissió de resolució motivada 
declarant la no-subjecció, si escau, de la modificació del POUM que es proposa a 
avaluació ambiental, remetent còpia de la documentació plantejada. 

  

TERCER. Que per part dels serveis tècnics municipals s’informi al respecte, així com per 
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part de la Secretaria municipal.  

 

 
 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 

 

Alcalde.- Això, pels que ens esteu seguint i poder no en teniu coneixement del que 
estem dient del PPU7, és quan s’entra a l’empresa Esteve Química, tota aquella part 
venint per l’esquerra de Banyeres que està a punt d’edificar, on hi ha un planejament 
aprovat que a dia d’avui poden clavar el primer totxo i fer tots els edificis i tirar endavant 
el tema urbanístic complint uns requeriments que tenen que complir, evidentment. El que 
ens demanen és que tot això ara es faci en tres vegades, en tres fases. Creiem 
convenient que, en els moments difícils que corren, pues és bo fer-ho en tres parts. Val 
més això, que vagi creixent de mica en mica que no fos que tinguessin que retirar tot el 
projecte  

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

Nosotros votaremos a favor porque no vamos a poner palos en la rueda y no se ve 
aprovechamiento ni hay aprovechamiento por parte de la empresa privada. Y como has 
comentado, la situación que estamos viviendo en el Baix Penedès no es para ahora 
ponernos un poco sensibles con las empresas. Lo que sí que me gustaría comentar es 
lo que te pregunté ayer por el tema de agendas, que la agenda ponía que podían 
empezar a edificar 10 meses antes de que se apruebe el proyecto final. El tema estaba 
en que si esto ya está aprobado, porque ya está aprobado, y lo único que están 
haciendo es trocearlo en tres fases, que las otras dos ya se verá… 

Alcalde.- A la primera fase s’estan fent modificacions que ja s’estan portant a terme, 
perquè de la part que ja tenien construïda hi ha un sector que ja està dintre del 
PPU7. Per tant, allà s’estan fent ampliacions i s’està regulant tot. Hi havia unes 
obres que no estaven regulades, va passar per Junta de Govern també i s’han tingut 
que regularitzar. Però dintre del PPU7, una part de les obres dels edificis que ja 
estaven construïts estaven afectats dintre del PPU7. Per tant, aquí sí que estem fent 
obres, que seria la primera part. 

Sr. Rocha- Entonces ya empiezan a correr los 10 meses, que calculamos que en 10 
meses hay exposición pública, se aprobará y todo eso? 

Amadeu.- Sí. Nosaltres, pel que hem consultat, esperem que triguem menys, però 
sí, vam calcular 10 mesos, juny de l’any que ve.  

Sr. Rocha- Nuestro voto es a favor, el tema era un poco la agenda, que no la 
entendía.  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

En el nostre cas el vot també serà favorable. L’únic és que volia demanar un aclariment. 
Pel que hem pogut veure, l’únic que es fa és dividir, no s’altera cap edificabilitat, ni 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

SS
SD

ES
Q

JX
95

77
9E

LC
67

XE
5D

3 
| V

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//b
an

ye
re

sd
el

pe
ne

de
s.

ea
dm

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 2
3 

de
 9

4 



  

  

ocupació ni altures ni res, no? 

Alcalde.- Bueno, aquí sí que haurem de discutir-ho, perquè en principi el projecte és el 
mateix i hi ha un edifici de grans dimensions que estava aprovat allà al mig, si recordeu, 
de 35 metres que vam fer soterrar 5 metres. En principi aquest, com la tecnologia va 
avançant, a lo millor serà més baixet. Si és més baixet no discutirem. 

Sr. Guasch- Però el canvi que estem proposant ara no afectaria ni edificabilitat ni res, 
seran canvis futurs, en tot cas? 

Alcalde.- No, són canvis de que en lloc de construir tot de cop, ho faran de tres en tres. I 
quan arribin a la tercera fase, que la veiem més llunyana perquè ens han dit que la 
primera serà en breu i la segona potser al voltant de 3 o 4 anys ens han dit que la 
tercera ja veuran com funciona el mercat i la tecnologia. Aquesta és la de l’edifici gran i 
veurem. Però si al final ens demanen modificar l’estructura aquella no hi posarem cap 
impediment, tot lo contrari. Igual, també avanço, que hi ha uns compromisos 
d’execucions de vials, igual que ara faran la modificació de la rotonda, que ja tenen 
aprovada, de l’accés a la seva empresa, que és una mica complicat, doncs signarem uns 
acords amb ells pels compromisos que tenien de millores pel municipi, es divideixen 
també en dues fases. Aquí no acceptem tres fases perquè la tercera la veiem molt lluny, 
però sí que hi hauria una modificació pel municipi amb l’excussió de la primera fase, que 
això és ja, tan bon punt signem l’acord. I un cop entrin en la segona fase, la totalitat dels 
acords. La tercera, com la veiem més lluny, vam dir que no. I han estat d’acord, també.  

Sr. Guasch- Molt bé. 

 

Es procedeix a la votació. 

S’aprova per unanimitat. 

  

  

Expedient 813/2020. Aprovar la subscripció d'un conveni de col·laboració amb 
el Servei Català de Trànsit sobre l'assumpció de les facultats de denúncia i 
sanció per infraccions de normes de circulació en vies urbanes 

Favorable   Tipus de votació:  
Unanimitat/Assentiment 

PROPOSTA D’ALCALDIA AL PLE 

  

APROVAR, SI S’ESCAU, LA SUBSCRIPCIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ 
ENTRE L’AJUNTAMENT DE BANYERES DEL PENEDÈS I EL SERVEI CATALÀ DE 
TRÀNSIT SOBRE L’ASSUMPCIÓ DE LES FACULTATS DE DENÚNCIA I SANCIÓ PER 
INFRACCIONS A NORMES DE CIRCULACIÓ EN VIES URBANES. EXP.-813/2020 

  

L’any 2001 es va signar un conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Banyeres amb 
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el Servei Català de Trànsit sobre l’assumpció de les facultats de denúncia i sanció per 
infraccions a normes de circulació en vies urbanes. 

  

En data 2 d’octubre de 2015 es va publicar la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic 
del sector públic, l’article 49.h) de la qual estableix les regles següents quant al termini 
de vigència dels convenis: Els convenis han de tenir una durada determinada, que no 
pot ser superior a quatre anys, llevat que normativament es prevegi un termini superior. 
En qualsevol moment abans de la finalització del termini previst a l’apartat anterior (4 
anys), els signants del conveni en poden acordar unànimement la pròrroga per un 
període de fins a quatre anys addicionals o la seva extinció. Igualment, i de conformitat 
amb l’apartat 1 de la disposició addicional vuitena de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, 
esmentada, relatiu a l’adaptació dels convenis vigents, els convenis que el 2 d’octubre 
de 2016 no tinguin determinat un termini de vigència o, si existeix, tinguin establerta una 
pròrroga tàcita per un temps indefinit, el seu termini de vigència serà de quatre anys. 

  

En data 21 de setembre de 2020 entra al registre de la corporació (2020-E-RC-2648) 
una carta del Servei Català de Trànsit, avisant que el conveni de col·laboració amb 
l’Ajuntament de Banyeres del Penedès, en seguiment de l’esmentada normativa, restarà 
automàticament extingit el proper dia 2 d’octubre de 2020. 

  

L'article 2.2 de la Llei de creació del Servei Català de Trànsit preveu la possibilitat que 
tant el Departament d'Interior com el Servei Català de Trànsit puguin establir convenis de 
col·laboració amb els ens locals, en el marc de les seves respectives competències.  

  

No obstant, l'article 11.4 de la Llei 14/1997, de 24 de desembre, de creació del Servei 
Català de Trànsit, disposa que el director o directora del Servei Català de Trànsit pot 
assumir la competència sancionadora per infraccions de normes de circulació en vies 
urbanes que corresponen als alcaldes, sempre que hi hagi conveni subscrit en aquesta 
matèria entre l'Ajuntament afectat i el Servei Català de Trànsit. 

  

  
L'article 12.1.cinquè i sisè de la Llei 10/1994, d'11 de juliol, de la Policia de la Generalitat 
- Mossos d'Esquadra , en relació amb la disposició transitòria única de la Llei orgànica 
6/1997, de 15 de desembre, preveu que aquest cos policial pot assumir l'exercici de 
funcions de denúncia de les infraccions de les normes vigents en matèria de trànsit en 
les vies urbanes sempre que s'estableixi en el corresponent conveni, gaudint aquesta 
denúncia, d'acord amb l'article 87.1 de la LSV, del caràcter d'obligatòria quan es formuli 
en l'exercici de les funcions de vigilància del trànsit. 

  

 

Vista la necessitat de subscriure un nou conveni de col·laboració amb el Servei Català 
de trànsit, adaptat a la normativa vigent, ja que el municipi de Banyeres del Penedès no 
disposa de policia local ni de vigilants municipals i es troba necessària aquesta 
col·laboració per la millora de la seguretat viària i de la mobilitat.  
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Vist l’acord de Junta de Govern Local de data 1 d’octubre de 2020, on es va aprovar 
manifestar la voluntat de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès de subscriure un nou 
conveni de col·laboració amb el Servei Català de Trànsit sobre l’assumpció de facultats 
de denúncia i sanció per infraccions a normes de circulació en vies urbanes i que l’acord 
es ratifiqués en el pròxim ple que es celebri.  

  

Vist que en data 30 de setembre de 2020 s’emet informe de Secretaria. 

  

Amb aquests antecedents i en virtut dels articles 22.2.p) i 47.2.h) de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, així com l’article 114.3.e) del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el text refós de la llei municipal i de règim local de Catalunya i ateses les 
competències pròpies a favor de les entitats locals que atorga l’art. 84 de l’Estatut 
d’Autonomia de Catalunya i l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les 
Bases del Règim Local, en concret l’article 25.2.g) d’aquesta norma, referida a la 
competència en “Tràfic, estacionament de vehicles i mobilitat”. 

  

Es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords: 

  

PRIMER. Aprovar la subscripció del Conveni de col·laboració entre el Servei Català de 
Trànsit i l'Ajuntament de Banyeres del Penedès, sobre l'assumpció de les facultats de 
denúncia i sanció per infraccions a normes de circulació en vies urbanes.  

  

SEGON. Facultar el Sr. Alcalde per a la signatura de la documentació necessària per a la 
tramitació i execució d'aquest acord. 

  

TERCER. Notificar aquest acord al Servei Català de Trànsit. El text del conveni aprovat 
de col·laboració sobre l’assumpció de les facultats de denúncia i sanció figura com 
Annex al present acord. 

Annex 1 

 

CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE EL SERVEI CATALÀ DE TRÀNSIT I 
L'AJUNTAMENT DE BANYERES DEL PENEDÈS SOBRE L'ASSUMPCIÓ DE LES 
FACULTATS DE DENÚNCIA I SANCIÓ PER INFRACCIONS A NORMES DE 
CIRCULACIÓ EN VIES URBANES. 

  

REUNITS 

  

D'una part, l’il·lustríssim senyor Juli Gendrau i Farguell, director/a del Servei Català de 
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Trànsit. 

  

I de l’altra, el/la senyor Amadeu Benach i Miquel, alcalde de l'Ajuntament de Banyeres 
del Penedès. 

  

ACTUEN 

  

El primer, en representació del Servei Català de Trànsit, organisme autònom de caràcter 
administratiu, adscrit al Departament d’Interior de la Generalitat de Catalunya, per 
autorització de signatura de l’honorable senyor/a ..., conseller/a d’Interior i president/a 
del Servei Català de Trànsit, en virtut de la resolució de ... de ... de 20... 

  

El segon, en representació de l'Ajuntament de Banyeres del Penedès, en virtut de l'acord 
adoptat pel Ple de la Corporació de ... de ... de ..., amb el vot favorable de la majoria 
absoluta del nombre legal de membres de la Corporació, per aplicació de l'article 
114.3.e) del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la llei 
municipal i de règim local de Catalunya, i de l'article 309.2 del Reglament d'obres, 
activitats i serveis dels ens locals, aprovat pel Decret 179/1995, de 13 de juny. 

  

EXPOSEN 

  

Primer.- Com a conseqüència de les funcions atribuïdes a la Generalitat en matèria de 
trànsit, circulació de vehicles i seguretat viària, d'acord amb la Llei orgànica 6/1997, de 
15 de desembre, de transferència de competències executives en matèria de trànsit i 
circulació de vehicles de motor a la Generalitat de Catalunya, es va crear, per la Llei del 
Parlament de Catalunya, 14/1997, de 24 de desembre, el Servei Català de Trànsit, el 
qual exerceix juntament amb altres òrgans del Departament d’Interior, les competències 
en aquesta matèria. 

  

Segon.- En l'àmbit de les funcions relatives a l’exercici de la potestat sancionadora, 
l'article 11.1 de la Llei 14/1997, de 24 de desembre, abans esmentada, atribueix a la 
persona que ocupa la direcció del Servei Català de Trànsit, la competència per a imposar 
multes i sancions en matèria de trànsit, circulació de vehicles i seguretat viària, sens 
perjudici de les competències municipals. 

  

Així mateix, l'article 2.2 de la Llei de creació del Servei Català de Trànsit preveu la 
possibilitat que tant el Departament d’Interior com el Servei Català de Trànsit puguin 
establir convenis de col·laboració amb els ens locals, en el marc de les seves 
respectives competències. 
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Tercer.- L'article 7 del text refós de la Llei sobre trànsit, circulació de vehicles de motor i 
seguretat viària -LSV- aprovat pel Reial decret legislatiu 6/2015, de 30 d’octubre, en 
concordança amb els articles 25.2.g) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les 
bases del règim local, i 66.3.b) del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el text refós de la llei municipal i de règim local de Catalunya, fixa les 
competències que els municipis tenen atribuïdes en matèria de trànsit. Així mateix, 
l’article 84.4 de la LSV estableix que la sanció per infraccions a normes de circulació 
comeses en vies urbanes correspondrà als respectius alcaldes. 

  

No obstant això, l'article 11.4 de la Llei 14/1997, de 24 de desembre, disposa que el 
director o directora del Servei Català de Trànsit pot assumir la competència 
sancionadora per infraccions de normes de circulació en vies urbanes que corresponen 
als alcaldes, sempre que hi hagi conveni subscrit en aquesta matèria entre l'Ajuntament 
afectat i el Servei Català de Trànsit. 

  

En desenvolupament d'aquesta previsió es confereix al director o directora del Servei 
Català de Trànsit la facultat de resoldre els expedients sancionadors que s'incoïn per 
infraccions comeses en vies urbanes d'aquells municipis que hagin signat conveni 
d'acord amb l'article 11.4 de la Llei 14/1997, de 24 de desembre, esmentada. 

  

Quart.- En virtut d'allò que preveu l’article 12.1.cinquè i sisè de la Llei 10/1994, d'11 de 
juliol, de la Policia de la Generalitat - Mossos d'Esquadra, en relació amb la disposició 
transitòria única de la Llei orgànica 6/1997, de 15 de desembre, aquest cos policial pot 
assumir l'exercici de funcions de denúncia de les infraccions de les normes vigents en 
matèria de trànsit en les vies urbanes sempre que s’estableixi en el corresponent 
conveni, gaudint aquesta denúncia , d'acord amb l'article 87.1 de la LSV, del caràcter 
d'obligatòria quan es formuli en l'exercici de les funcions de vigilància del trànsit. 

  

Cinquè.- D'acord amb el que s'ha exposat, es considera convenient establir el marc de 
col·laboració amb aquells municipis que vulguin acollir-se a allò que preveuen l'article 
11.4 de l'esmentada Llei 14/1997, de 24 de desembre, i l'article 12.1.cinquè i sisè de la 
Llei 10/1994, d’11 de juliol, mitjançant la subscripció del corresponent conveni. 

  

Per tot l'exposat, ambdues parts convenen la subscripció d’aquest conveni de 
col·laboració, d'acord amb els següents: 

  

PACTES 

  

1. Objecte 
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Aquest conveni té per objecte regular els termes de la col·laboració en matèria 
d'infraccions de normes de circulació entre el Servei Català de Trànsit i l'Ajuntament de 
Banyeres del Penedès pel que fa a l'assumpció de les facultats següents: 

  

a) la facultat de denúncia per part del cos de mossos d'esquadra de les infraccions 
contingudes al catàleg d'infraccions del Servei Català de Trànsit, d'acord amb la 
legislació vigent en aquesta matèria, que es cometin en vies urbanes. 

 

b) les competències sancionadores de l'alcalde/essa en vies urbanes per part del/de la 
director/a. del Servei Català de Trànsit, d'acord amb l'article 11.4 de la Llei 14/1997, de 
24 de desembre, de creació del Servei Català de Trànsit. 

  

2. Potestat sancionadora 

  

L'Ajuntament de Banyeres del Penedès i el Servei Català de Trànsit acorden que el/la 
director/a del Servei Català de Trànsit assumeixi la competència sancionadora que 
correspon a l'alcalde/essa per infraccions a les normes de circulació en vies urbanes del 
municipi de Banyeres del Penedès, denunciades pels agents del cos de mossos 
d'esquadra, en els termes i condicions previstos en els pactes d'aquest conveni. 

  

3. Continguts de la col·laboració 

  

La col·laboració entre el Servei Català de Trànsit i l'Ajuntament de Banyeres del 
Penedès, en la matèria objecte d'aquest conveni, es durà a terme d'acord amb els 
apartats següents: 

  

a) Inici del procediment sancionador 

  

El procediment sancionador que tramitarà el Servei Català de Trànsit s'iniciarà com a 
conseqüència de les denúncies de caràcter obligatori formulades pels agents del cos de 
mossos d'esquadra, en funcions de vigilància del trànsit contra infraccions comeses en 
les vies urbanes del municipi de Banyeres del Penedès. 

  

b) Instrucció del procediment sancionador 
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D'acord amb allò que preveu l’article 12.1.e) del Decret 53/2015, de 14 d’abril, de 
reestructuració del Servei Català de Trànsit, el Servei Territorial de Trànsit de ... ha 
d’instruir els expedients sancionadors incoats per les denúncies de caràcter obligatori 
formulades pels agents del cos de mossos d'esquadra en l'exercici de les funcions de 
vigilància del trànsit en les vies urbanes del municipi de Banyeres del Penedès. 

  

c) Resolució de l'expedient sancionador 

 

La persona que ocupa la direcció del Servei Català de Trànsit resoldrà l'expedient 
sancionador i imposarà, si escau, la sanció per les infraccions denunciades pels agents 
del cos de mossos d'esquadra en les vies urbanes del municipi de Banyeres del 
Penedès. 

  

d) Cobrament de la sanció pecuniària 

  

El Servei Català de Trànsit gestionarà i ingressarà el cobrament de les sancions 
derivades dels expedients sancionadors a què fan referència els apartats anteriors. 

  

L'import de les multes i sancions derivades de les denúncies a què es refereix el present 
conveni pot ésser exigit pel Servei Català de Trànsit per la via de constrenyiment. 

  

e) Règim de recursos 

  

Contra les resolucions sancionadores dictades pel/per la director/a del Servei Català de 
Trànsit que es derivin de les denúncies que són objecte d'aquest conveni, es pot 
interposar recurs potestatiu de reposició, davant aquest mateix òrgan, que és el 
competent per a resoldre’l. 

  

4. Comissió de seguiment, vigilància i control 

  

La Comissió de seguiment estarà integrada per dos membres designats per cadascuna 
de les parts. 

  

Aquesta comissió es reunirà a petició de qualsevol de les parts i serà l’encarregada de 
resoldre els problemes d’interpretació i compliment que es puguin plantejar durant la 
vigència del conveni. 
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Les decisions i els acords de la comissió han de tenir la conformitat de les dues parts.  

  

5. Vigència i extinció 

 

El present conveni s’extingirà transcorreguts quatre anys des de la seva signatura. En 
qualsevol moment abans de la finalització d’aquest, les parts podran acordar 
unànimement la pròrroga per un període de fins a quatre anys addicionals. 

  

A més, el present conveni es podrà extingir: 

 

a) Per acord unànime de les parts signants. 

  

b) Per denúncia d'una de les parts amb tres mesos d’antelació. 

  

c) Per decisió judicial declaratòria de la nul·litat del conveni. 

  

d) Per incompliment de qualsevol de les parts dels pactes del conveni. En aquest cas, 
s’estarà al que disposa l’article 51.2.c) de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic 
del sector públic.  

  

6. Publicitat del Conveni 

 

L'Ajuntament de Banyeres del Penedès es compromet a donar publicitat al contingut 
d’aquest conveni per tal de garantir, d'acord amb el principi de seguretat jurídica, el seu 
coneixement per part dels habitants del municipi, a través de la seva exposició al tauler 
d'anuncis de l'Ajuntament de Banyeres del Penedès, i així mateix per qualsevol altre 
mitjà que aquest consideri oportú. 

 

7. Interpretació i jurisdicció 

 

Per a qualsevol qüestió litigiosa derivada de la interpretació o aplicació d’aquest conveni 
que no es pugui resoldre per la comissió, les parts se sotmeten a la jurisdicció 
contenciosa administrativa. 
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I, com a prova de conformitat amb el contingut d’aquest conveni, les parts el signen 
electrònicament. 

  

  

  

Pel Servei Català de Trànsit Per l’Ajuntament de Banyeres del Penedès 

  

El conseller d’Interior i     Alcalde/essa 

  

president del Servei Català de Trànsit 

 

Per autorització de ... de ... de 20.. 

  

...  

Director/a del Servei Català de Trànsit  

  

 INTERVENCIONS/ EXPLICACIONS DE VOT 
 

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

Nosotros votaremos a favor. Y lo que hablamos ayer, que está muy bien que le demos 
esta herramienta a los Mossos d’Esquadra, pero también estaría bien su presencia, 
¿no? Que cuesta verlos. Sí que es verdad, que la comarca lo ha pedido con los alcaldes, 
que no tienen medios, que no tienen personal, pero que también dejarse ver, un paseo, 
saludar a la gente, también sería positivo. Ya que tienen esta herramienta de sancionar 
si hiciera falta, pero que también viniesen al municipio. ¡Son bienvenidos al municipio!  

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Votarem a favor. Està bé, que es faci aquest conveni. 

 

Alcalde.- Dir-vos que, tal com vam parlar ahir, dels Mossos, ho hem manifestat molt i ho 
hem demanat a la Generalitat, tots els Alcaldes d’interior sobretot. Dir que aquest últim 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

SS
SD

ES
Q

JX
95

77
9E

LC
67

XE
5D

3 
| V

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//b
an

ye
re

sd
el

pe
ne

de
s.

ea
dm

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 3
2 

de
 9

4 



  

  

cap de setmana, degut als aldarulls, botellons i carreres que hi ha, que és una de les 
reivindicacions que tenim amb els Mossos, de fer un seguiment de la zona del Poet, ahir 
hi va haver dos patrulles i han agafat algun cotxe i s’han anat sancionant. La veritat és 
que sí, que està molt bé que vagin sancionant. I des d’aquí convidem, no només sabem 
que és molt esqüet el servei de Mossos d’Esquadra sinó que la gent, els que m’escolteu, 
que no es dubti en cap moment de trucar al 112. Truqueu al 112. Perquè de vegades ens 
queixem però no truquem al 112. Per tant, insistim. 

 

Es procedeix a la votació. 

S’aprova per unanimitat 

  
 

  

  

B) ACTIVITAT DE CONTROL  

  

Expedient 856/2020. Donar compte de l'acord de la Junta de Govern Local 
manifestant el rebuig a la sentència del Tribunal Suprem que inhabilita al Molt 
Honorable President de la Generalitat de Catalunya, Quim Torra i Pla 

 

La Junta de Govern Local de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès, en sessió ordinària 
de data 1 d’octubre de 2020, va acordar:  

MANIFESTAR EL REBUIG A LA SENTÈNCIA DEL TRIBUNAL SUPREM QUE 
INHABILITA AL MOLT HONORABLE PRESIDENT DE LA GENERALITAT, QUIM 
TORRA I PLA. EXP.- 856/2020 

  

Les institucions catalanes són la màxima expressió de la voluntat de la ciutadania de 

governar-se a si mateixa per aconseguir el progrés i el benestar. És aquí on rauen els 

pilars bàsics de qualsevol democràcia, que pretén representar, defensar i fomentar les 

llibertats individuals i col·lectives. 

  

La Presidència de la Generalitat és un fonament bàsic del sistema polític català. 

Juntament amb el Parlament de Catalunya són les dues principals institucions polítiques 

que té Catalunya i les dues emanen de la voluntat dels ciutadans a través de les urnes. 

Només el Parlament, d’acord amb la seva sobirania, pot ser la institució que esculli, 

nomeni o rellevi del seu càrrec un/a President/a de la Generalitat. 
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És el poble de Catalunya qui, a través de les seves institucions polítiques, ha de 

determinar com i qui es governa al conjunt de catalanes i catalans. No podem permetre 

que un requeriment d’un organisme com la Junta Electoral Central serveixi per destituir i 

inhabilitar políticament al President de la Generalitat de Catalunya. I menys per una 

pancarta que expressa la defensa de les llibertats individuals i col·lectives i de la 

democràcia. 

  

Des del municipalisme català rebutgem enèrgicament la sentència del Tribunal Suprem i 

la inhabilitació del Molt Honorable President de la Generalitat, Sr. Quim Torra. Els 

Ajuntaments, com a institucions de referència per a la ciutadania i fonament de la 

democràcia, som espais de llibertat i pluralisme. Les nostres institucions polítiques, 

siguin quines siguin, sempre han de preservar la llibertat d’expressió. I no donarem mai 

suport a aquells que amb processos judicials, persecució d’idees i repressió i censura 

vulguin canviar els fonaments de la democràcia. 

  

Cap institució pot ser inhabilitada per reclamar la llibertat i la democràcia. El 

municipalisme català ha mostrat en repetides ocasions el seu compromís amb les 

institucions catalanes i amb la defensa de la llibertat i la democràcia. I avui, més alt que 

mai, i més clar que mai, repetim que cap injustícia podrà tòrcer aquest compromís. 

  

Els carrers, places i façanes dels nostres pobles i ciutats sempre han sigut espais de 

llibertat, de democràcia i de compromís cívic amb el municipi, però també amb els drets i 

llibertats del poble de Catalunya. De fet, què és un balcó, o una plaça pública sinó un lloc 

de trobada, intercanvi, i també de reivindicació? 

  

Ara, més que mai, és el moment de la unitat, cívica, social i política, del compromís amb 

la llibertat i de la defensa dels drets fonamentals de tota societat: la democràcia, el 

pluralisme i la llibertat d’expressió. Perquè només amb aquests drets podrem esdevenir 

com a poble, i preservar la nostra dignitat. 

  

Per tot això, 

  

La Junta de Govern Local, pren l’adopció dels següents acords:  

  

PRIMER. Manifestar el rebuig a la sentència del Tribunal Suprem que inhabilita al Molt 
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Honorable President de la Generalitat de Catalunya, Quim Torra i Pla. 

  

SEGON. Notificar aquest acord a l’Associació Catalana de Municipis ACM. 

  

TERCER. Ratificar la voluntat continguda en el present acord pel Ple de la Corporació, a 
la propera sessió que celebri. 

  

El Ple es dona per assabentat. 
 

  

Expedient 317/2020. Donar compte de la participació en el Manifest del Consell 
d'Alcaldes sobre l'anunci del tancament de GLASS Saint-Gobain l’Arboç 

El Consell d’Alcaldes del Consell Comarcal del Baix Penedès, en sessió extraordinària 
11/2020, de data 2 de setembre de 2020, adoptà el següent manifest:: 

 

«MANIFEST PERQUÈ L'EMPRESA SAINT-GOBAIN L'ARBOÇ, CONTINUÏ LIDERANT 
LA NOSTRA COMARCA EN EL SECTOR INDUSTRIAL. 

 

Fa uns mesos, els alcaldes i alcaldesses del Baix Penedès van compartir una estratègia 
comuna per tal d'impulsar socioeconòmicament la nostra comarca. 

 

Aquesta estratègia comença amb la creació de la Taula del Baix Penedès des de la qual 
es va fer públic el greuge continuat que pateix el conjunt del Baix Penedès i on es 
remarcava que aquesta comarca no pot seguir sent menystinguda per la Generalitat. 

 

Ara ens trobem amb un altre problema afegit. L'Empresa Saint-Gobain l’Arboç ha 
comunicat el tancament d'una instal·lació que afectarà directament i indirecta més de 
200 famílies de la comarca del Baix Penedès, un problema que sumat a la gran 
problemàtica laboral i social que arrossega la nostra comarca en vers a l'atur, a falta de 
treball i precarietat social, aquest tancament ens posarà encara més a la corda fluixa, de 
la que ja som la comarca amb més atur de Catalunya. 

 

L'empresa Saint-Gobain l’Arboç, amb gairebé cinquanta anys a la nostra comarca és un 
referent ja consolidat. Ha estat i és un dels motors econòmics de referència, amb un 
impacte econòmic, per sous de treballadores i treballadors i empreses auxiliars, superior 
a 20 milions d’euros anuals, que fa que tot plegat ajudi la indústria, el comerç, la 
restauració i altres sectors econòmics de la comarca, i afavoreixi la convivència i la 
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cohesió ciutadana. 

 

Amb aquest Manifest, tots els alcaldes i alcaldesses dels municipis del Baix Penedès, 
donem ple suport a l'empresa i als treballadors i treballadores, per trobar conjuntament 
una solució en benefici de tots, sent coneixedors de l'actual moment del mercat de la 
construcció i de l'automòbil, com també de la problemàtica ja esmentada en el cas del 
tancament definitiu d'aquestes instal·lacions. 

 
 
Tot el conjunt dels alcaldes i alcaldesses i a través del Consell Comarcal, demanen 
poder crear una comissió de treball per a ser interlocutors entre l'empresa, treballadors i 
treballadores i altres organismes superiors. 

Demanem a l'empresa la seva reconsideració i que rectifiqui en aquesta precipitada 
decisió del tancament de la instal·lació de GLASS, i poder seguir treballant aquest any i 
mig de vida que té aquesta instal·lació segons els experts i poder així seguir treballant 
conjuntament per trobar solucions futures, per al bé de Saint-Gobain l’Arboç, dels 
treballadors i treballadores, i del conjunt de la nostra comarca.» 
(.../...) 

 

 

El Ple es dona per assabentat. 
 

  

Expedient 1209/2020. Donar compte de la dissolució i liquidació simultànies de 
la societat municipal “Promocions i Serveis Municipals de Banyeres del 
Penedès, Societat Limitada Municipal”. 

El Ple de la corporació, en sessió de data 19 de desembre de 2019, en funcions de 
Junta General de la societat “Promocions i serveis municipals Banyeres del Penedès, 
Societat Limitada Municipal”, va aprovar l’acord de dissolució i liquidació simultànies de 
la mateixa. Efectuat el tràmit corresponent, consta que en data 6 de juliol de 2020 s’ha 
registrat la dissolució de la societat en el Registre Mercantil de Tarragona. 

 

 El Ple es dona per assabentat. 

  

Expedient 555/2020. Donar compte de l'Informe resum de control intern 
exercici 2019 

 

Es dona compte de l’Informe resum de control intern de l’exercici 2019 elaborat per la 
Secretària interventora accidental en data 13 d’octubre de 2020, amb el següent 
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contingut literal: 

 

“Informe d’intervenció 

Núm. Expedient: 555/2020  

Assumpte: Informe resum de control intern exercici 2019 

  

Aquesta Intervenció, en virtut de les atribucions de control citades i establertes en l'article 
213 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals aprovat pel Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de març i desenvolupades pel Reial decret 424/2017, de 28 
d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector 
Públic Local; i en atenció a les facultats recollides en l'article 4.1.b).5è del Reial decret 
128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el règim jurídic dels funcionaris 
d'Administració Local amb habilitació de caràcter nacional, emeto el següent 

 

INFORME  

Consideracions inicials  

  

L’informe resum al que es refereix l’article 37 del Reial Decret 424/2017, de 28 d’abril, 
que regula el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local, haurà 
de contenir els resultats més significatius que es dedueixin de totes les actuacions 
realitzades durant l’exercici anterior (2019), en la pròpia entitat local i en les seves 
entitats dependents, tant derivats de l’exercici de la funció interventora, com dels 
informes emesos sobre actuacions de control permanent i auditoria pública.  

  

Cal considerar, al respecte, que durant l’exercici 2020 encara no s’ha aprovat el Pla 
anual de control financer. En conseqüència, no s’han dut a terme actuacions de control 
financer posterior mitjançant tècniques de mostreig, tot i que sí s’està realitzant 
l’auditoria pública de l’organisme autònom Fundació Josep Cañas. Per tot això, aquest 
informe resum es basa en la funció interventora, en actuacions de comprovació posterior 
(no emmarcades en cap document de planificació) i en les actuacions de control 
permanent no planificables, és a dir, les actuacions que són atribuïdes per l’ordenament 
jurídic a l’òrgan interventor.  

 

S’ha tingut en compte en l’elaboració d’aquest informe la Resolució de 2 d’abril de 2020, 
de la Intervenció General de l’Administració de l’Estat, per la qual s’estableixen les 
instruccions a les que hauran d’ajustar-se el contingut, estructura i format de l’informe 
resum, així com la sol·licitud d’informe previ a la resolució de discrepàncies i la remissió 
d’informació comptable i informes d’auditoria de comptes anuals de les entitats del sector 
públic local.  
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Primer. Funció Interventora 

  

a. Ingressos: 

  

En haver estat adoptat, mitjançant acord del Ple de data 19 de juliol de 2018, el sistema 
de fiscalització prèvia limitada, substituint la fiscalització prèvia de drets per la inherent a 
la presa de raó en comptabilitat i per actuacions de comprovacions posteriors mitjançant 
la utilització de tècniques de mostreig o auditoria, la funció interventora en matèria 
d'ingressos queda d’alguna manera desvirtuada, per la qual cosa requereix un control 
financer posterior d'ingressos. 

 

Tot i l’adopció del règim de fiscalització prèvia de drets per la inherent presa de raó en 
comptabilitat, a l’hora de comptabilitzar els ingressos es fa la comprovació i adequació 
de la seva procedència, amb indicació de si són afectats o no, deixant l’ingrés pendent 
d’aplicació en cas de detectar qualsevol anomalia i comprovant el concepte 
pressupostari d’imputació de l’ingrés.  

  

b. Despeses: 

  

b.1) Fiscalització de les despeses de personal 

  

A continuació es detallen incidències o altres aspectes que al llarg de l’exercici s’han 
produït: 

  

1) Seria recomanable a l’inici de l’exercici comptabilitzar una fase “AD” per les 
nòmines de tot el personal existent i, posteriorment, amb l’acord d’aprovació de 
les nòmines mensuals, comptabilitzar la fase “O”. D’aquesta forma es garanteix 
un major control en l’execució del pressupost del capítol I de despeses. En cas 
d’incorporació de nou personal, posteriorment es realitzaria la fase “AD” 
corresponent al personal que s’incorpora. No obstant aquesta recomanació, 
l’acumulació de les fases “A”, “D”, “O” està permesa.  

  

2) Pel que fa al reconeixement de les obligacions en les despeses de personal, 
aquest s’ha realitzat correctament, d’acord amb les següents directrius: 

  

— Les retribucions bàsiques i complementàries del personal funcionari i laboral es 
justificaran mitjançant les nòmines mensuals, amb la signatura, segell i diligències que 
procedeixin, acreditatives de què el personal relacionat ha prestat serveis en el període 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

SS
SD

ES
Q

JX
95

77
9E

LC
67

XE
5D

3 
| V

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//b
an

ye
re

sd
el

pe
ne

de
s.

ea
dm

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 3
8 

de
 9

4 



  

  

anterior i que les retribucions que figuren en nòmina són les que corresponen al lloc de 

  

treball, categoria i/o contracte signats. 

  

  

— Les gratificacions i el complement de productivitat del personal funcionari i laboral, es 
justificaran mitjançant Decret de l’Alcalde, previ Informe del Servei de personal, en el 
qual s'acrediti que s'han prestat els serveis especials, o que és procedent abonar 
quantitat pel concepte de productivitat, d'acord amb la normativa reguladora d'aquesta. 

 

— Les quotes de Seguretat Social queden justificades mitjançant les liquidacions 
corresponents. 

  

b.2) Fiscalització de les fases d’autorització i disposició de la despesa  

  

Resum de les principals anomalies detectades en les fases A i D d’execució del 
pressupost de despeses. 

  

Bàsicament s’apunta la necessitat de revisar periòdicament (i necessàriament abans de 
tancar l’exercici pressupostari) els documents AD. L’existència de la fase AD suposa 
l’existència d’una despesa prèviament autoritzada, per un import determinat o 
determinable. Aquesta fase vincula a l’entitat amb un tercer per a la realització d’una 
despesa concreta i determinada, tot i no existir encara obligació de pagament. La revisió 
dels documents AD és vital i cal treballar especialment l’àrea de contractació, per tal de 
verificar una correcta execució dels contractes formalitzats (especialment en la 
contractació menor) i així evitar que pugui haver-hi adjudicacions no executades, o bé 
executades però sense que el proveïdor hagi presentat factura. La importància d’aquesta 
fase és evitar el trasllat d’aquestes obligacions a l’exercici següent, en tant que això 
suposaria un trencament del principi d’anualitat en la seva vessant temporal, salvable, no 
obstant, amb la tramitació del corresponent expedient de reconeixement extrajudicial de 
crèdits.  

  

També ens permetrà determinar aquelles despeses que han de quedar al compte 413 
“Creditors pendents d’aplicar al pressupost” i imputar a cada exercici pressupostari les 
despeses meritades en ell, per tal de donar compliment a la Instrucció del model normal 
de Comptabilitat Local.  

  

Els desfases temporals són inevitables però és un risc que cal treballar per millorar 
resultats.  
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b.3) Fiscalització de la fase de reconeixement de l’obligació reconeguda 

  

Resum de les principals anomalies detectades en la fases A D O d’execució del 
pressupost de despeses. 

  

És en aquesta fase on cal que l’òrgan interventor comprovi l’acreditació documental de 
que es compleixen tots els requisits necessaris per al reconeixement de l’obligació, on 
s’haurà d’acreditar (1) la identificació del creditor, (2) l’import exacte de l’obligació i (3) 
les prestacions, serveis o altres causes de las quals derivi l’obligació del pagament.  

  

Això considerant que en l’aprovació i autorització de la despesa estan exempts de 
fiscalització prèvia: 

  

a) Les despeses de material no inventariable. 

  

b) Els contractes menors. 

  

c) Les despeses de caràcter periòdic i demés de tractament successiu, una vegada 
fiscalitzada la despesa corresponent al període inicial de l’acte o contracte del 
que derivin o les seves modificacions. 

  

d) Les despeses menors de 3.005,06 euros que, d’acord amb la normativa vigent, es 
facin efectius a través del sistema de bestretes de caixa fixa.  

  

En cas que la despesa hagi estat aprovada prèviament, cal comprovar que l’obligació 
respongui a despeses aprovades i, si s’escau, fiscalitzades favorablement, llevat que 
l’aprovació de la despesa i el reconeixement de l’obligació puguin realitzar-se 
simultàniament, de conformitat amb l’acumulació de fases permesa per la normativa 
pressupostària i la regulació continguda a les bases d’execució del pressupost.  

  

  

És en aquesta fase on s’han produït els reparaments de la intervenció, respecte factures 
que no tenen cobertura contractual i que, per tant, no s’han pogut sotmetre a fiscalització 
prèvia, tot i no resultar obligatòria en tractar-se de contractes menors. Aquest punt es 
desenvolupa en l’apartat b.5) Fiscalització en matèria de contractació administrativa. 
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b.4) Fiscalització de convenis 

  

Els convenis de col·laboració poden ser al llarg de l’exercici un tipus d’expedient on 
prengui major importància l’exercici del control intern, al tenir que verificar el compliment 
del principi de legalitat i la adequació al marc normatiu aplicables d’uns instruments que, 
en ocasions, poden suposar una fugida a l’àmbit de la contractació local.  

  

Durant l’exercici 2019 s’han subscrit 22 convenis, d’acord amb les dades que figuren al 
Llibre de Convenis de la plataforma administrativa Gestiona, dels quals 20 són convenis 
d’instrumentalització de subvencions directes a entitats sense ànim de lucre. 

  

Els altres dos convenis són: 

1. Compromís per l’adquisició de terrenys del jaciment íber. 

2. Conveni de cessió de subministrament d’aigua a l’Ajuntament de Llorenç del 
Penedès. 

  

Respecte al primer grup de convenis, aquells que es formalitzen per regular els termes 
de concessió d’una subvenció, l’article 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, 
General de Subvencions (LGS), que els convenis seran l’instrument habitual per 
canalitzar les subvencions previstes nominativament en els pressupostos de les 
corporacions locals.  

  

Per la seva banda, l’article 65.3 del Reial decret 887/2006, de 21 de juliol, estableix que 
la resolució o, si s’escau, el conveni hauran d’incloure els següents extrems: 

  

  

a) Determinació de l'objecte de la subvenció i dels seus beneficiaris, d’acord amb 
l'assignació pressupostària. 

  

b) Crèdit pressupostari al que s'imputa la despesa i quantia de la subvenció, 
individualitzada per a cada beneficiari si fossin varis. 

  

c) Compatibilitat o incompatibilitat amb altres subvencions, ajudes, ingressos o recursos 
per a la mateixa finalitat, procedents de qualssevol Administracions o Ens Públics o 
Privats, nacionals, de la Unió Europea o d'Organismes Internacionals. 
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d) Terminis i maneres de pagament de la subvenció, possibilitat d'efectuar pagaments 
anticipats i abonaments en compte, així com el règim de garanties que hauran d'aportar 
els beneficiaris 

  

i) Termini i forma de justificació per part del beneficiari del compliment de la finalitat per la 
qual es va concedir la subvenció i de l'aplicació dels fons percebuts. 

  

A la vista d’aquesta normativa, es pot concloure que la tramitació dels convenis com a 
instruments habituals per canalitzar les subvencions previstes nominativament al 
pressupost ha estat correcta.  

  

Pel que fa al segon grup de convenis, es detecta en els expedients que manca una 
memòria justificativa de la necessitat de subscriure el conveni com a document específic, 
si bé ja es justifica en el propi acord d’aprovació dels convenis. 

  

No consta en aquests expedients que s’hagi realitzat el tràmit d’informació pública, no 
obstant, aquest no és preceptiu, si bé, es considera convenient incloure aquest tràmit per 
raons de transparència, i, en particular, quan el conveni pugui afectar interessos 
generals. 

  

Respecte la publicitat dels convenis, de conformitat amb l'article 8.1.b) de la Llei 
19/2013, de 9 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i bon 
govern, l'Ajuntament haurà de fer pública la relació dels convenis subscrits que tinguin 
repercussió econòmica o pressupostària, amb esment de les parts signatàries, el seu 
objecte, termini de durada, modificacions realitzades, obligats a la realització de les 
prestacions i, si escau, les obligacions econòmiques convingudes. S’ha comprovat que 
els convenis es troben publicats al portal de transparència, si bé manca una relació dels 
mateixos. A tal efecte, s’ha encomanat la redacció d’aquesta relació per a la seva 
publicació. 

  

b.5) Fiscalització en matèria de contractació administrativa 

  

En aquest punt, s'indicaran les principals incidències destacables en l'àmbit de la 
fiscalització d'expedients de contractació, les quals hauran estat posades de manifest al 
llarg de l'exercici econòmic en cadascun dels expedients analitzats i en cadascuna de les 
fases d'execució del pressupost de despeses, que correspondran amb cadascuna de les 
fases de l'expedient de contractació: aprovació de l'expedient (autorització de la 
despesa), adjudicació del contracte (disposició o compromís de la despesa), intervenció 
prèvia al reconeixement de l'obligació (fase del reconeixement de l'obligació, la qual 
tindrà caràcter formal i material) i , finalment, fase d'ordenació del pagament de les 
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obligacions prèviament reconegudes. 

  

Durant l’exercici 2019 s’han formalitzat 201 contractes menors i 4 contractes no menors, 
d’acord amb les dades que figuren al Llibre de Contractes de la plataforma administrativa 
Gestiona. Aquests últims, fruit d’un procediment de licitació, són els següents: 

 

1. Contracte d’obres de substitució de l’enllumenat públic del Priorat de Banyeres per 
tecnologia LED de major eficiència (exp. 1364/2018). 

  

2. Contracte de serveis per reparació, manteniment i conservació dels semàfors (exp. 
928/2019). 

  

3. Contracte de serveis per cursos de manteniment i prevenció del deteriorament cognitiu 
(exp. 919/2019). 

  

4. Contracte de serveis de gestió laboral de l’ajuntament de Banyeres del Penedès i del seu 
organisme autònom (exp. 437/2019). 

  

Respecte la contractació, cal indicar la necessitat de reforçar els mitjans humans per 
poder tramitar totes les contractacions per procediment obert que cal regularitzar, en 
seguiment de la normativa en matèria de contractació administrativa.  

  

Respecte els contractes menors, la seva tramitació ha de complir els requisits als que es 
refereix l’article 118 de la Llei 9/2017 i, en especial, que l’autorització de la despesa 
s’efectuï amb anterioritat a l’execució de la prestació a contractar; i que en la tramitació 
d’un contracte menor no és possible l’acumulació de totes les fases de la despesa, això 
és, l’autorització, disposició i reconeixement de l’obligació no poden produir-se de forma 
conjunta; sí es podrà, pel contrari, acumular les fases d’autorització i compromís si es 
considera oportú. Ara bé, aquesta última possibilitat és opció, no obligació, ja que l’article 
118 només exigeix en la tramitació del contracte menor l’autorització prèvia de la 
despesa, sense que existeixi menció alguna al compromís de despesa.  

  

Realitzades les oportunes comprovacions, aquesta Intervenció, en virtut de les 
atribucions de control i fiscalització, ha detectat que existeixen diferents despeses que 
no segueixen el procediment contractual adequat, de conformitat amb la normativa en 
matèria de contractació, continguda principalment en la Llei 9/2017, de 8 de novembre, 
de Contractes del Sector Públic, per la qual es transposen a l’ordenament jurídic 
espanyol les Directives del Parlament Europeu i del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, 
de 26 de febrer de 2014. 
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Cada any es fa un esforç en licitar el màxim de prestacions que no es poden suspendre 
donada la seva afectació al funcionament normal de l’administració i el perjudici que 
suposaria la seva suspensió, donada la limitació del contracte menor, però encara es 
detecten serveis i/o subministraments que es presten sense contracte o amb contracte 
vençut. A continuació es detalla una llista, no exhaustiva, de les prestacions que s’estan 
realitzant i que cal regularitzar, bé perquè no conten amb contracte o bé perquè aquest 
ha vençut:  

  

- Subministrament de material d’oficina.  

  

- Subministrament de material per manteniment d’edificis, parcs, vies públiques, 
enllumenat públic i altres. 

  

- Reparacions dels vehicles municipals.  

  

- Servei de podologia (en tràmit). 

  

- Servei de manteniment informàtic. 

  

- Serveis veterinaris a les colònies de gat (en tràmit). 

  

- Serveis de premsa i mitjans de comunicació. 

  

- Servei de repartiment a domicili d’agendes culturals i altra informació d’interès a la 
ciutadania.  

  

- Obres de reparacions i manteniment de la xarxa d’aigua potable (en tràmit). 

  

- Servei de dinamització al Museu Josep Cañas (en tràmit). 

  

- Subministrament d’una plataforma administrativa per a la gestió d’expedients i 
seguiment de l’administració electrònica (en tràmit).  

  

- Concessió del servei de gimnàs municipal (en tràmit).  

  

A més, durant l’any 2019 l’Ajuntament de Banyeres del Penedès va acordar l’adhesió al 
sistema d’adquisició centralitzada de l’Associació Catalana de Municipis i Comarques 
(ACM) i del Consorci Català pel Desenvolupament Local (CCDL), per tal de poder 
efectuar l’adquisició de béns, subministraments i contractació de serveis a través de la 
Central de Compres de l’ACM-CCDL, en les condicions i preus vigents en els contractes 
subscrits pel mateix i amb les empreses adjudicatàries. En aquest moment, l’Ajuntament 
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de Banyeres ha formalitzat l’adhesió als següents acords marcs:  

  

 
1. Servei de mediació d’assegurances de l’ACM.  

  

2. Servei d’assegurances de responsabilitat civil i patrimonial. 

  

3. Servei de manteniment d’ascensors. 

  

4. Subministrament de paper.  

  

5. Serveis i subministrament d’elements d’eficiència energètica en l’enllumenat 
públic. 

  

6. Subministrament d’energia elèctrica.  

  

7. Subministrament de material informàtic.  

  

Pe altra banda, es detecta un correcte seguiment dels actes pels quals es declara 
l’existència d’un crèdit exigible contra l’entitat, derivat d’una despesa prèviament 
autoritzada i compromesa. Es traslladen a la Tresoreria Municipal per tal que planifiqui el 
seu pagament. Destacar, en aquest punt, que l’indicador informat al compte general de 
l’exercici 2019, anomenat “realització de pagaments”, té un rati de 0,99, la qual cosa 
significa que s’ha pagat un 99% de les obligacions reconegudes en l’exercici. Igualment, 
el rati de pagaments d’exercicis anteriors té el mateix valor.  

  

b.6) Intervenció de la comprovació material de la inversió 

  

La comprovació material de la inversió es una obligació legal que l’ordenament imposa a 
la intervenció local, la qual ja venia recollida en l’article 214.2.d) TRLRHL, i que ha estat 
desenvolupada per l’article 20 del RD 424/2017, dotant una major seguretat jurídica als 
operadors jurídics que han d’exercir dit control.  

  

L'article 7 del RD 424/2017 preveu com una de les fases de la funció interventora, la 
intervenció de la comprovació material de la inversió, per tal de comprovar l’aplicació real 
i efectiva dels fons públics. D'altra banda, l'article 18 estableix que amb caràcter previ a 
l’acord de liquidació de la despesa o reconeixement de l’obligació, ha de quedar 
acreditat el resultat favorable de la comprovació material de la inversió. Posteriorment, 
l'article 20 desenvolupa aquesta intervenció de la comprovació material de la inversió, 
ens els termes següents: 
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1. Abans de liquidar la despesa o reconèixer l’obligació s’ha de verificar 
materialment la realització efectiva de les obres, els serveis o les adquisicions 
finançades amb fons públics i la seva adequació al contingut del contracte 
corresponent. 

2. La intervenció de la comprovació material l’ha d’efectuar l’òrgan interventor, que 
pot estar assessorat quan sigui necessària la possessió de coneixements tècnics 
per dur a terme la comprovació material. 

3. Els òrgans gestors han de sol·licitar a l’òrgan interventor, o a aquell en qui 
delegui, la seva assistència a la comprovació material de la inversió quan l’import 
d’aquesta sigui igual o superior a 50.000,00 euros, a exclusió de l’impost sobre el 
valor afegit, i sense perjudici que les bases d’execució del pressupost fixin un 
import inferior, amb una antelació de vint dies a la data prevista per a la recepció 
de la inversió de què es tracti. 

4. La intervenció de la comprovació material de la inversió s’ha d’efectuar, en tot 
cas, amb la concurrència de l’òrgan interventor, o d’aquell en qui delegui, a l’acte 
de recepció de l’obra, servei o adquisició de què es tracti. Quan s’apreciïn 
circumstàncies que ho aconsellin, l’òrgan interventor pot acordar la realització de 
comprovacions materials de la inversió durant l’execució de les obres, la 
prestació de serveis i la fabricació de béns adquirits mitjançant contractes de 
subministraments. 

5. El resultat de la comprovació material de la inversió s’ha de reflectir en una acta 
que han de subscriure tots els qui concorrin a l’acte de recepció de l’obra, servei 
o adquisició i en la qual s’han de fer constar, si s’escau, les deficiències 
apreciades, les mesures a adoptar per esmenar-les, i els fets i les circumstàncies 
rellevants de l’acte de recepció. En aquesta acta o en un informe ampliatori, els 
concurrents poden expressar, de manera individual o col·lectiva, les opinions que 
considerin pertinents. 

6. En els casos en què la intervenció de la comprovació material de la inversió no 
sigui preceptiva, la comprovació de la inversió s’ha de justificar amb l’acta de 
conformitat signada pels qui hi van participar o amb una certificació expedida pel 
cap del centre, dependència o organisme a qui correspongui rebre o acceptar les 
obres, els serveis o les adquisicions, en la qual s’ha d’expressar que s’han fet 
càrrec del material adquirit, amb l’especificació del detall necessari per a la seva 
identificació, o que l’obra o el servei s’han executat d’acord amb les condicions 
generals i particulars que, en relació amb aquests, s’hagin establert prèviament. 

 

Davant d’aquesta normativa, aquesta intervenció deixa constància que no s’ha procedit a 
realitzar cap comprovació material d’inversió atès que durant l’exercici no es detecta cap 
despesa d’inversió subjecta a aquesta comprovació.  

  

c. Resolucions adoptades pel President de l’Ajuntament contràries als 
reparaments efectuats i principals anomalies detectades en matèria d’ingressos:  
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Es considera oportú reservar un apartat de l’informe resum anual per analitzar, de 
manera succinta, quines són les raons de l’emissió dels reparaments per l’òrgan 
interventor i de les principals anomalies en ingressos. En moltes ocasions, podem 
comprovar que la gran majoria dels reparaments són aplicables a una sèrie de factors, 
com poden ser, la falta de licitació de determinats serveis i subministraments de caràcter 
recurrent.  

Reiterant els punts dèbils de l’organització, els quals ja han estat assenyalats prèviament 
en cada nota d'objecció, cal posar major èmfasi en les febleses de l'organització, devent 
el gestor públic posar tots els mitjans que estiguin al seu abast per a poder millorar la 
gestió interna. 

  

En aquet punt, cal referir-se a allò indicat al punt b.5) d’aquest informe, respecte la 
manca de mitjans humans suficients i adequats per regularitzar la falta de licitació de 
moltes prestacions que s’executen. Durant l’exercici 2019, s’han realitzat nombroses 
objeccions per part de la Intervenció Municipal, totes elles aixecades per l’òrgan 
competent i informades a la Sindicatura de Comptes de Catalunya en compliment d’allò 
preceptuat a l’article 218.3 del Reial decret legislatiu 2/2004, del 5 de març, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i de l’Acord del Ple de 
la Sindicatura de Comptes de Catalunya del 3 de novembre del 2015, que regula les 
regles de presentació davant la Sindicatura de Comptes de la informació sobre els 
acords i les resolucions de les entitats locals contraris a objeccions formulades pels 
interventors locals i les anomalies detectades en matèria d’ingressos.  

 

No es detecten anomalies en matèria d’ingressos que calgui destacar.  

  

d. Actes amb omissió de la funció interventora 

Altre de les novetats més rellevants del RD 424/2017 va ser la introducció del 
mecanisme contemplat en el seu art. 28, el qual es preveu per aquells supòsits en els 
que la funció interventora fos preceptiva i s’hauria omès. 

 

Cal assenyalar, en primer lloc, que l’omissió de fiscalització s’aplica quan la fiscalització 
és preceptiva, és a dir, necessària i imprescindible. L’article 28 del RD 424/2017, disposa 
que:  

  

“En los supuestos en los que, con arreglo a lo dispuesto en este Reglamento, la 
función interventora fuera preceptiva y se hubiese omitido, no se podrá 
reconocer la obligación, ni tramitar el pago, ni intervenir favorablemente estas 
actuaciones hasta que se conozca y resuelva dicha omisión en los términos 
previstos en el presente artículo.” 
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En aquest punt, exercit el control financer indicat a les consideracions inicials d’aquest 
informe, no cal fer cap observació.  

  

Segon. Control Financer Permanent 

  

1.- Ingressos  

  

Tal i com s’ha comentat en l’apartat d’ingressos del punt primer d’aquest informe, referit 
a la funció interventora, en matèria d’ingressos el Ple de la corporació va adoptar, en 
data 19 de juliol de 2018, el sistema de fiscalització prèvia limitada, substituint la 
fiscalització prèvia de drets per la inherent a la presa de raó en comptabilitat i per 
actuacions de comprovacions posteriors mitjançant la utilització de tècniques de 
mostreig o auditoria. 

  

Per aquest motiu, cal dur a terme actuacions de control financer d’ingressos.  

  

1.a) Drets i ingressos taxa per l’ocupació de terrenys d’ús Públic amb taules, 
cadires, vitrines, aparadors, expositors, quioscs, cabines i altres instal·lacions 
anàlogues amb finalitat lucrativa 

 

Durant l’exercici 2019 s’han aprovat liquidacions tributàries corresponents als següents 
tributs: 

  

- Taxa per l’ocupació de la via pública amb taules i cadires amb finalitat lucrativa. 

  

- Taxa per l’ocupació a la via pública per atraccions, casetes de venda i altres. 

  

- Taxa per l’ocupació a la via pública amb parades del mercat.  

  

Dels treballs de revisió es verifica el compliment de les ordenances fiscals aplicables. 
Les liquidacions han estat generades pels procediments establerts en la normativa 
tributària i, a més, s’ha comprovat l’efectiva recaptació de totes les liquidacions per 
aquests conceptes.  
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1.b) Impostos i taxes delegades a l’organisme de gestió tributària Base 

 

L’Ajuntament de Banyeres del Penedès va aprovar la delegació de facultats de gestió, 
liquidació, inspecció i recaptació d’ingressos a favor de la Diputació de Tarragona 
(organisme de gestió tributària - Base). 

 

Es deleguen les facultats de gestió tributària respecte els següents impostos: 

  

- Impost sobre Béns Immobles. 

  

- Impost sobre Activitats Econòmiques. 

  

- Impost sobre Vehicles de Tracció Mecànica.  

 

Es delega la recaptació en període voluntari respecte els següents impostos i taxes 
municipals:  

  

- Impost sobre Béns Immobles. 

  

- Impost sobre Activitats Econòmiques. 

  

- Impost sobre Vehicles de Tracció Mecànica.  

  

- Impost sobre l’Increment de Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana. 

  

- Taxes i preus públics: 

  

1. Taxa pel subministrament d’aigua potable. 

  

2. Taxa de clavegueram. 
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3. Taxa d’escombraries.  

  

4. Taxa per ocupació de la via pública amb guals (entrada de vehicles). 

  

5. Taxa de cementiri.  

  

6. Taxa d’ocupació de la via pública amb taules i cadires amb finalitat lucrativa.  

  

- Contribucions especials. 

  

- Quotes d’urbanització. 

  

- Execucions subsidiàries. 

  

- Multes i sancions de l’Ordenança Municipal de Policia i Bon govern (ara, Ordenança 
Municipal de Civisme i Convivència).  

 

Es delega la recaptació en període executiu dels següents ingressos de dret públic:  

  

- Impost sobre Béns Immobles. 

  

- Impost sobre Activitats Econòmiques. 

  

- Impost sobre Vehicles de Tracció Mecànica.  

  

- Impost sobre l’Increment de Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana. 

  

- Impost sobre Construccions, Instal·lacions i Obres.  
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- Taxes i preus públics: 

  

1. Taxa pel subministrament d’aigua potable. 

  

2. Taxa de clavegueram. 

  

3. Taxa d’escombraries.  

  

4. Taxa per ocupació de la via pública amb guals (entrada de vehicles). 

  

5. Taxa de cementiri.  

  

6. Taxa d’ocupació de la via pública amb taules i cadires amb finalitat lucrativa.  

  

- Contribucions especials. 

  

- Quotes d’urbanització. 

  

- Quotes de conservació. 

  

- Multes i sancions: 

  

1. Sancions administratives. 

  

2. Multes i sancions de l’Ordenança Municipal de Policia i Bon govern (ara, 
Ordenança Municipal de Civisme i Convivència).  

  

- Execucions subsidiàries. 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

SS
SD

ES
Q

JX
95

77
9E

LC
67

XE
5D

3 
| V

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//b
an

ye
re

sd
el

pe
ne

de
s.

ea
dm

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 5
1 

de
 9

4 



  

  

  

- Altres ingressos de dret públic.  

  

Es delega la inspecció dels ingressos de dret públic següents: 

  

- Impost sobre Construccions, Instal·lacions i Obres.  

 

En execució d’aquest conveni, és Base la que s’encarrega de tramitar els següents 
procediments respecte les matèries objecte de la delegació: 

  

1. Devolucions d’ingressos indeguts, 

2. Incorporacions al padró municipal de l’IBI, 

3. Pas dels imports a cobrar de fase voluntària a fase executiva, 

4. Fraccionament i aplaçament de rebuts i 

5. Declaració de deutors com a fallits, 

 

donant compte a l’Ajuntament de totes les operacions realitzades.  

  

1.c) Altres ingressos de dret públic gestionats pel propi Ajuntament 

 

Respecte la resta d’ingressos tributaris no delegats en l’organisme BASE, es gestionen 
directament per l’Ajuntament. Fetes les inspeccions corresponents, es detecten les 
següents mancances o aspectes a millorar:  

1. Major coordinació entre els Departaments de Padrons Tributaris i Urbanisme en 
quan a les altes dels nous subministraments d’aigua potable o baixes de 
comptadors d’aigua.  

2. Major coordinació entre els Departaments de Padrons Tributaris i Liquidacions 
d’IIVTNU respecte els canvis de titularitat de les propietats, que generen un canvi 
en la titularitat dels rebuts d’aigua i escombraries.  

3. Major seguiment de la recaptació voluntària de l’Impost sobre Construccions, 
Instal·lacions i Obres i de la taxa per llicències urbanístiques. Es comprova 
anualment, amb motiu de l’aprovació de la liquidació del pressupost (quan es 
determinen els drets pendents de cobrament i les obligacions pendents de 
pagament), que algunes liquidacions en concepte d’ICIO i taxa urbanística no es 
recapten en via voluntària i no es va el seguiment immediat de pas a la fase 
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executiva (delegada a Base). 

  

Respecte altres ingressos de dret públic, de les operacions de comprovació realitzades, 
no hi ha aspectes importants a destacar.  

  

2.- Àrea de tresoreria  

S’indicaran les principals incidències detectades en aquesta àrea de gestió municipal. 

  

La Tresoreria Municipal es regirà pel principi de caixa única i pel que es disposa en els 
Bases d’execució del pressupost de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès i del seu 
organisme autònom, pels articles 194 a 199 del Text Refós de la Llei Reguladora 
d'Hisendes Locals, aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i quan li 
sigui d'aplicació, per les normes del Títol V de la Llei General Pressupostària. 

  

En aquest punt, cal apuntar que durant l’exercici 2019 no s’ha aprovat un pla de 
tresoreria que doni compliment a l’apartat sisè de l’article 13 de la Llei 2/2012, introduït 
per la Llei Orgànica 9/2013, de 20 de desembre, de control del deute comercial al sector 
públic. No obstant la manca d’aprovació formal d’un pla de tresoreria, cal indicar que de 
manera trimestral s’ha anat actualitzant el calendari de tresoreria en donar compliment a 
les obligacions trimestrals de subministrament d’informació de les Entitats Locals 
contemplades en l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es desenvolupen les 
obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 
d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 

  

Significar que tot i la manca d’aprovació d’aquest instrument, que garanteix una correcta 
distribució temporal de les disponibilitats dineràries en el temps, en general es detecta 
una bona gestió de l’Àrea de Tresoreria, tal i com s’ha informat al compte general de 
l’exercici 2019, destacant els següents aspectes: 

  

Ø Durant els quatre trimestres de l’exercici 2019 s’ha donat compliment al període 
mig de pagament a proveïdors, registrant-se un valor anual de 12,94 dies. 

  

Ø Els pagaments es fan seguint l’ordre de prelació aprovada i regulada a les Bases 
d’execució del pressupost. Es registra alguna excepció degudament justificada.  

  

Ø S’intenten rendibilitzar els excedents de tresoreria, en la mesura del possible, 
donada la tendència a la baixa dels tipus d’interès.  
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Ø L’Ajuntament té constituïdes dos bestretes de caixa fixa, una a l’Àrea de 
Comptabilitat de la Corporació i l’altra al Museu Josep Cañas, per despeses 
periòdiques i repetitives. Les bestretes funcionen correctament i se subjecten al 
règim de fiscalització previst a l’article 25 del RD 424/2017, en quan a la seva 
constitució o modificació.  

  

Ø Els ingressos, mentre que no es coneix la seva aplicació pressupostària, es 
comptabilitzen com a ingressos pendents d'aplicació, integrant-se des del 
moment que es produeixen en la caixa única. 

  

3.- Contractació Administrativa 

 

Per a l’anàlisi de la modalitat de control financer de la contractació de l’Ajuntament, s’ha 
procedit a incloure en una fulla de càlcul totes les licitacions practicades durant 2019, per 
a, posteriorment, i mitjançant mostreig, escollir determinats contractes en funció del tipus 
de contracte, i procedir a l’anàlisi d’aspectes: 

 

A) Contractes d’obres 

B) Contractes de serveis 

C) Contracte de subministraments 

D) Racionalització tècnica de la Contractació 

E) Millores en la contractació Menor. Eficàcia i eficiència en la utilització dels recursos 
públics.  

F) Foment de la competència 

G) Lluita contra la corrupció 

  

En aquest moment, no s’han dut a terme actuacions de control financer en l’àrea de 
contractació, tot i deixar palès la seva necessitat. No es disposa d’un pla anual de control 
financer però considerant allò indicat en el present informe, les actuacions a preveure al 
pla anual a executar de manera prioritària aniran dirigides al control financer d’aquesta 
àrea de contractació, tant perquè suposa un risc important com pel volum de recursos 
que queden afectats per aquesta àrea.  

  

4.- Bens i Patrimoni  

Es fa constar la inexistència d'un inventari municipal jurídic vinculat amb la comptabilitat 
que permeti realitzar una valoració fiable i exacta de béns. A manca d’aquesta vinculació, 
es porta un control extra-comptable dels bens subjectes a amortització i deteriorament, 
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que permet comptabilitzar anualment les amortitzacions de l’immobilitzat. Es fa constar, 
no obstant, la necessitat urgent de poder comptar amb un inventari municipal actualitzat, 
motiu pel qual s’ha previst la consignació pressupostària adequada i suficient al vigent 
pressupost i a la data d’aquest informe ja s’ha incoat, amb caràcter urgent, la tramitació 
de l’expedient de contractació. Cal considerar que l’inventari és un instrument 
fonamental per a la defensa del patrimoni de l’Ajuntament, així com la identificació, 
conservació, tutela i actualització dels béns registrats amb titularitat municipal i, per altra 
banda, s’ha d’utilitzar com a reflex de la situació econòmica. 

  

És imprescindible que en el moment de produir-se altes i baixes en l’Inventari de Bens 
Municipal, es porti a terme la corresponent rectificació anual del mateix, tal com ens 
indica l’article 33.1 RBEL. 

  

5.- Altres actuacions de control intern 

Les actuacions que s’han dut a terme durant aquest exercici 2019, han estat les 
següents:  

  

· Integració de la facturació electrònica amb el gestor electrònic d’expedients. Aquesta 
integració permet donar el vistiplau de les factures mitjançant mitjans telemàtics, no sent 
necessari que s’imprimeixen les factures electròniques......(donat que un dels objectius 
de la facturació es que desapareixia el paper en el seu circuit de tramitació). 

  

· Sistema de control de la despesa en contractació menor: establiment d’un mecanisme 
d’autorització dels contractes menors mitjançant el Formulari 1, regulat a les bases 
d’execució del pressupost, per a les contractacions menors d’import fins a 3.000 euros. 
S’informa del crèdit pressupostari, de l’existència o no de la declaració responsable del 
contractista i del compliment dels requisits per contractar exigits a l’article 118 de la 
LCSP. Es fa d’aquesta manera una fiscalització prèvia en aquesta fase de contractació, 
tot i l’exempció de la mateixa de conformitat amb l’article 17 del RD 424/2017. 

  

6. Subvencions 

L’article 44 de la Llei 38/2013, de 17 de novembre, General de Subvencions, estableix 
l’objecte i competència per l’exercici del control financer de subvencions, deduint-se que 
el seu objecte abasta la verificació de l’aplicació de les subvencions pels beneficiaris. 
L’expressada verificació s’estén igualment a la comprovació de la veracitat de les dades 
subministrades per aquests subjectes, com a la investigació dels que fossin desconeguts 
per l’Administració. 

  

El control financer pot portar-se a terme mitjançant l’ús de mitjans variats, que poden 
consistir tant en l’examen de documents, com en la comprovació material de les 
inversions finançades, corresponent l’ús d’uns o altres a la Intervenció Municipal, sense 
que es pugui establir cap ordre de prelació entre els mateixos.  
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Durant l’exercici 2019 no s’ha dut a terme cap control financer de subvencions per tal de 
verificar l’adequada i correcta obtenció de la subvenció per part del beneficiari. Ara bé, 
sobre totes les subvencions s’exerceix la funció interventora i no es fa el pagament 
íntegre de les mateixes fins que no es justifica l’aplicació dels fons rebuts. Caldria, no 
obstant, exercir el control financer sobre els beneficiaris de les subvencions en els 
termes indicats a la normativa esmentada.  

  

Tercer. Auditoria Pública 

De conformitat amb la Disposició Transitòria Única del RD 424/2017, les auditories de 
comptes previstes a l’article 29.3.A) del mateix text legal, es realitzaran sobre els 
comptes anuals l’exercici comptable del qual es tanqui a partir de l’1 de gener de 2019. 
Per tant, el primer exercici a auditar serà 2019. 

  

L’auditoria regulada en l’article 29.3.A) del Reial Decret 424/2017 és l’auditoria de 
comptes, que té per objecte la verificació relativa a si els comptes anuals representen en 
tots els seus aspectes significatius la imatge fidel del patrimoni, de la situació financera, 
dels resultats de l’entitat i, si s’escau, l’execució del pressupost d’acord amb les normes i 
principis comptables i pressupostaris que hi són d’aplicació i contenen la informació 
necessària per a la seva interpretació i comprensió adequada.  

  

L’òrgan interventor ha de realitzar anualment l’auditoria dels comptes anuals de: 

 

a) Els organismes autònoms locals.  

  

b) Les entitats públiques empresarials locals. 

  

c) Les fundacions del sector públic local obligades a auditar-se per la seva normativa 
específica.  

  

d) Els fons i els consorcis als quals es refereix l’article 2.2 del RD 424/2017. 

  

e) Les societats mercantils i les fundacions del sector públic local no sotmeses a 
l’obligació d’auditar-se que s’haguessin inclòs en el pla anual d’auditories.  

  

L’Ajuntament de Banyeres del Penedès té un organisme autònom, de manera que està 
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obligat a auditar aquest ens. S’ha contractat una firma d’auditoria externa per realitzar 
l’auditoria, que donarà suport a l’informe a emetre per la Intervenció Municipal. Durant el 
mes de setembre de 2020 s’han iniciat els treballs d’auditoria de l’organisme autònom 
Fundació Josep Cañas i s’espera poder disposar de l’informe d’auditoria durant el primer 
trimestre de l’exercici 2021. Aquesta auditoria es planificarà dins del Pla Anual de Control 
Financer de l’exercici 2020, que està en tràmit i es preveu aprovar durant aquest mes 
d’octubre.  

  

Conclusions i recomanacions 

 

Primera. Funció Interventora 

Segons les valoracions globals de la funció interventora exercida al llarg de l’exercici 
2019, cal recollir les següents conclusions i recomanacions a incloure en el Pla d’Acció:  

  

La fiscalització dels ingressos, malgrat comptar amb algunes qüestions a millorar, tal i 
com he esmentat, ha estat, en termes generals, satisfactòria, havent-se procedit a 
liquidar més drets dels inicialment previstos.  

  

És necessària l’aprovació d’un Pla de Tresoreria, instrument indispensable en les entitats 
locals que permet, per un costat, realitzar la distribució temporal de les disponibilitats 
dineràries a les que ens obliga la Llei i, per un altre, conèixer anticipadament si tindrem 
una necessitat de liquiditat que ens exigeixi concertar una operació de crèdit o si tindrem 
períodes d'excedents monetaris que ens permetin realitzar col·locacions puntuals que 
serveixin per a incrementar els recursos de l'Ajuntament a través dels protocols de gestió 
d'excedents.  

 

És necessari eliminar aquelles despeses que han estat fiscalitzades amb reparaments 
per no comptar amb un procediment adequat de contractació, devent, o bé aplicar la 
tramitació del contracte menor (art. 118 LCSP) o en el cas de que es tractin de 
necessitats permanents, procedir a la licitació de la prestació corresponent. És necessari 
reforçar els mitjans humans per destinar a la contractació administrativa.  

  

Cal continuar amb la millora de la implantació dels procediments previstos en el RD 
424/2017. 

  

Segona.- Control Financer Permanent 

Durant l’exercici 2019 s’han dut a terme actuacions de control permanent previ no 
planificable obligatòries (art. 32.1.d) RD 424/2017), que són aquelles atribuïdes en 
l’ordenament jurídic en matèria econòmica-financera a l’òrgan interventor (informes 
d’intervenció en l’elaboració del pressupost, en la liquidació del pressupost, en les 
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modificacions pressupostàries, patrimoni, assumptes que tractin matèries per a les quals 
s’exigeix una majoria especial, ...). No s’han elaborat durant l’exercici altres informes de 
control financer, si bé, al llarg d’aquest informe sí s’han anat apuntant algunes 
actuacions de control i verificació efectuades per l’òrgan interventor, que han tingut el 
seu reflex en la liquidació del pressupost i les comprovacions prèvies al tancament (per 
exemple, determinació dels drets pendents de cobrament i de les obligacions pendents 
de pagament o determinació dels romanents de crèdit incorporables obligatoris i no 
obligatoris). 

  

En aquest moment, s’està elaborant el Pla Anual de control Financer, on s’inclouran les 
actuacions de control a executar durant aquesta anualitat, tot i que previsiblement no hi 
hagi temps material d’executar més d’una o dos actuacions de control financer 
d’aquelles indicades, valorant els riscos exposats.  

 

Cal continuar amb la millora en les àrees de risc detectades, principalment l’àrea de 
contractació. 

  

Tercera.- Auditoria Pública 

El control financer en la seva modalitat d’auditoria pública resulta obligatori a partir dels 
comptes de l’exercici 2019. En aquest moment, s’està realitzant la corresponent auditoria 
de comptes de l’organisme autònom Fundació Josep Cañas, de caràcter obligatori de 
conformitat amb l’article 29.3.A) del RD 424/2017. 

  

Quarta.- Correcció de debilitats 

D’acord amb l’anterior i vistes les deficiències exposades s’ha aconseguit un grau de 
compliment no complet, però sí raonable, tenint en compte els recursos humans i mitjans 
materials que disposa l’Ajuntament de Banyeres del Penedès, els quals són escassos 
per un Ajuntament com aquest, classificat com de Classe de Segona1[1] i tenint en 
compte el volum d’obligacions en matèria econòmico-financera existents i la seva 
complexitat.  

  

L’òrgan interventor ha de comptar amb un model de control eficaç i per fer-ho s’han 
d’habilitar els mitjans necessaris i suficients.  

 

Cal l’aprovació del Reglament de Control Intern. L’òrgan interventor està treballant en la 
seva redacció per tal de procedir a la seva aprovació, si és possible, abans de final de 
l’exercici 2020.  

 

 
1[1] Població inferior a 5.001 habitants però pressupost de més de 3.000.000 d’euros. 
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Cinquena.- Traslladar el present informe al President de la Corporació per a la seva 
remissió al Ple de l’Ajuntament en la propera sessió que se celebri. 

 

Sisena.- Incorporar el present informe a l’expedient del Compte General de l’exercici 
2019 i donar trasllat del mateix a la Intervenció General de l’Administració de l’Estat. 

  

A la vista d’aquest, és deurà formalitzar el corresponent Pla d’Acció que determini les 
mesures a adoptar per subsanar les debilitats, deficiències, errors i incompliment 

detectats. “ 

 

El Ple es dona per assabentat. 

 

 Expedient 869/2020. Donar compte del Pla Anual de Control Financer exercici 
2020 

Es dona compte del Pla Anual de Control Financer exercici 2020, elaborat per la 
Secretària interventora accidental en data 26 d’octubre de 2020, amb el següent 
contingut literal: 

 

“Informe d’intervenció – Pla anual de control financer 
Expedient núm.: 869/2020 
Procediment: Pla anual de control financer 

 
 
 
PLA ANUAL CONTROL FINANCER EXERCICI 2020 
Exercici de control financer: 2019 
 
 
Identificació del responsable: Intervenció 
Immaculada Rocío Santos Cuellas, secretària interventora tresorera accidental. 
 
 
1. FETS 
 
L’article 31 Reial decret 424/2017, de 28 d'abril, pel qual es regula el règim jurídic del 
control intern en les entitats del sector públic local, disposa que l'òrgan interventor ha 
d'elaborar un Pla anual de control financer que recollirà totes les actuacions planificables 
de control permanent i d’auditoria pública a realitzar durant l'exercici.  
 
 
2. FONAMENTS DE DRET 
 
1. L’article 29 del Reial Decret 424/2017, de 28 d’abril pel qual s’aprova el règim jurídic 
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del control intern de les entitats del sector públic local (RCIL) estableix que el control 
financer de l’activitat economicofinancera del sector públic local s’ha d’exercir mitjançant 
l’exercici del control permanent i l’auditoria pública, incloent, en ambdues, el control 
d'eficàcia referit en l'article 213 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 
s'aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL). 
 
El control permanent s’exercirà sobre l’entitat local i els organismes públics en què es 
realitza la funció interventora amb l’objectiu de comprovar, de forma contínua, que el 
funcionament de l’activitat econòmico financera del sector públic local s’ajusta a 
l’ordenament jurídic i als principis generals de bona gestió financera, amb l’objectiu últim 
de millorar la gestió en el seu aspecte econòmic, financer, patrimonial, pressupostari, 
comptable, organitzatiu i procedimental. 
 
2. L’article 31 del RCIL estableix que l'òrgan interventor ha d'elaborar un Pla anual de 
control financer (PACF) que recollirà totes les actuacions de control permanent i 
d’auditoria pública a realitzar durant l'exercici. 
 
El PACF inclourà totes aquelles actuacions que derivin d'una obligació i aquelles que 
anualment se seleccionin sobre la base d'una anàlisi de riscos consistent amb els 
objectius que es pretenguin aconseguir, les prioritats establertes per a cada exercici i els 
mitjans disponibles. 
 
3. L’article 32.1.d del RCIL determina que amb caràcter obligatori es realitzaran les 
actuacions de control permanent previstes en les normes pressupostàries i reguladores 
de la gestió econòmica del sector públic local atribuïdes a l'òrgan interventor que 
s’indiquen a continuació. Aquestes actuacions consisteixen en: 
 
a) L’auditoria de sistemes per verificar que els corresponents registres comptables de 

factures compleixen amb les condicions de funcionament que preveu la Llei 25/2013, 
de 27 de desembre, d'impuls de la factura electrònica i creació del registre comptable 
de factures en el Sector Públic (LFE) i la normativa de desenvolupament i, en 
particular, que no queden retingudes factures presentades al punt general d'entrada 
de factures electròniques, dirigides a òrgans o entitats de la respectiva entitat, en cap 
de les fases del procés, establerta en l’article 12.3 de la LRCF. 

b) L’informe d’avaluació del compliment de la normativa en matèria de morositat previst 
a l’article 12.2 de la LRCF. 

c) La verificació de l’existència d'obligacions derivades de despeses realitzades o béns 
realitzats, o béns i serveis rebuts sense imputació pressupostària (compte 413, 
només sobre entitats no subjectes a auditoria de comptes), d’acord amb la DA 3ª de 
la Llei orgànica 9/2013, de 20 de desembre, de control del deute comercial en el 
sector públic. 

 
4. L’article 29.3 del RCIL disposa que l’òrgan interventor de l'entitat local realitzarà 
anualment l'auditoria dels comptes anuals dels organismes autònoms locals, de les 
entitats públiques empresarials locals, de les fundacions del sector públic local obligades 
a auditar-se per la seva normativa específica i dels consorcis adscrits així com l’auditoria 
de compliment i operativa de les entitats del sector públic no sotmeses al control 
permanent. 
 
5. L’article 44 i següents de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions 
(LGS), estableix que es durà a terme un control financer de subvencions respecte dels 
beneficiaris i, si s’escau, de les entitats col·laboradores per raó de les subvencions que 
pugui concedir l’entitat local i els seus ens dependents. 
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6. L’article 6.2 de la Llei 19/2013, de 9 de desembre, de Transparència, accés a la 
informació pública i bon govern disposa que les administracions públiques publicaran els 
plans i programes anuals i plurianuals en els quals es fixin objectius concrets, així com 
les activitats, mitjans i temps previst per a la seva consecució.  
 
 
3. CONSIDERACIONS PRÈVIES 
 
El Pla anual de control financer té com a objectius principals: 
 

1. Comprovar el funcionament en l’aspecte econòmic i financer dels serveis de 
l’Ajuntament de Banyeres del Penedès i del seu organisme autònom Fundació 
Josep Cañas, que ha de complir l’ordenament jurídic i els principis generals de 
bona gestió financera. 
 

2. Verificar el grau de compliment dels objectius programats, del cost i del 
rendiment dels serveis de conformitat amb els principis d’eficiència, estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera en l’ús dels recursos públics de 
l’Ajuntament de Banyeres del Penedès i del seu organisme autònom Fundació 
Josep Cañas. 

 
3. Comprovar que els comptes anuals de l’organisme autònom Fundació Josep 

Cañas representen en tots els aspectes significatius la imatge fidel del patrimoni, 
de la situació financera, dels resultats de l’entitat i de l’execució del pressupost 
d’acord amb les normes i els principis comptables i pressupostaris que li són 
aplicables i que contenen la informació necessària per a la seva interpretació i 
comprensió adequada. 

 
4. Millorar la gestió de l’Ajuntament de Banyeres del Penedès i del seu organisme 

autònom Fundació Josep Cañas en el seu aspecte econòmic, financer, 
patrimonial, pressupostari, comptable, organitzatiu i procedimental. 

 
5. En l’àmbit del control financer de beneficiaris de subvencions verificar: 

• L’adequada i correcta obtenció de la subvenció per part del beneficiari. 

• El compliment per part de beneficiaris i entitats col·laboradores de les 

seves obligacions en la gestió i aplicació de la subvenció 

• L’adequada i correcta justificació de la subvenció per part de beneficiaris i 

entitats col·laboradores. 

• La realitat i la regularitat de les operacions que hagin estat finançades 

amb la subvenció. 

• L’adequat i correcte finançament de les activitats subvencionades. 

Les finalitats complementàries del pla anual de control financer seran les següents: 
 

1. Servir d’ajut a les finalitats de la Corporació en general. 
2. Garantir la transparència de la gestió econòmica i financera dels organismes 
autònoms i serveis de la Corporació. 
3. Proposar les àrees de millora de cada secció gestora. 
4. Comprovar la correcta aplicació de les subvencions públiques i el compliment 
de la normativa en la seva gestió i justificació. 
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Per tal d’assolir els objectius i les finalitats exposades anteriorment, la Intervenció 
portarà a terme, d’acord amb el que estableix el RD 424/2017, les següents actuacions 
de control financer: 

• Actuacions de control permanent. 
• Actuacions d’auditoria pública, en el cas d’auditoria de comptes de l’Organisme 
Autònom. 
 

A tal efecte es redacta el pla al que han d’ajustar-se les actuacions de control financer de 
que es desenvoluparan durant l’exercici 2020 i que s’exposa en els punts següents.  
 
Aquest pla anual correspon a l’anualitat 2020, si bé cal tenir en compte que ens trobem 
ja al mes d’octubre de 2020 i, per tant, el temps per portar a terme les actuacions de 
control en ell contemplades és limitat. En base amb això, podem fer la següent 
planificació:  

- Octubre 2020: elaborar pla anual 2020 i executar les actuacions previstes entre 
novembre 2020 i març 2021. 

- Abril 2021: elaborar pla anual 2021, rectificant el necessari sobre la planificació 
de l’anterior pla i indicar les actuacions a realitzar durant l’exercici 2021.  

- Abril 2022: elaborar pla anual 2022, rectificant el necessari sobre la planificació 
de l’anterior pla i indicar les actuacions a realitzar durant l’exercici 2022. 

  

4. ACTUACIONS A REALITZAR 
 
4.1 En matèria de control permanent 
 
El control permanent es realitzarà sobre: 

- Entitat local 
- Organisme autònom Fundació Josep Cañas  

 
Amb caràcter general, el control permanent inclou aquelles actuacions que siguin 
atribuïdes en l’ordenament jurídic a l’òrgan interventor. Aquestes actuacions, com hem 
dit, es corresponen amb les previstes a l’art. 4.1 b) del RD 128/2018, així com qualsevol 
altres que, hagin estat atribuïdes a l´òrgan interventor per l’ordenament jurídic, 
responguin als mateixos propòsits del control permanent. Aquestes actuacions 
d’obligada realització no són objecte de planificació i es duen a terme en el moment que 
sigui procedent (informes d’intervenció del pressupost, liquidació, modificacions de 
crèdit,...). 
 
A banda d’aquelles actuacions requerides per l’ordenament jurídic, l’àmbit objectiu del 
control permanent planificat estarà constituït per aquells aspectes de la gestió 
econòmica financera dels ens subjectes a aquest control que, a partir de l’anàlisi de 
l’òrgan interventor, es consideri que suposen un risc. 
 
Les actuacions a realitzar de caràcter obligatori planificables són les següents: 
 
a) L’auditoria de sistemes per verificar els registres comptables de factures. 
b) L’informe d’avaluació del compliment de la normativa en matèria de morositat. 
c) La verificació de l’existència d'obligacions derivades de despeses realitzades o béns 
realitzats, o béns i serveis rebuts sense imputació pressupostària. 
 
Per altra banda, hi ha un seguit d’actuacions que cal fer sobre la base d’un anàlisi de 
riscos. Tal i com recull l’art. 31.2 del RD 424/2017, l’anàlisi de riscos ha de ser consistent 
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amb els objectius que es pretén assolir, les prioritats establertes per a cada exercici i els 
mitjans disponibles.  
 
Cal dir que l’Ajuntament de Banyeres del Penedès no ha disposat mai d’un Pla Anual de 
Control Financer. Per tant, l’Ajuntament no disposa d’una base de dades de conclusions, 
observacions i recomanacions que puguin guiar la planificació de les noves actuacions. 
L’únic que pot servir són els informes de fiscalització limitada prèvia (FLP) de l’exercici, 
on es posen de manifest possibles irregularitats, falta de fiabilitat de la informació 
financera o aspectes de la gestió o coordinació de processos susceptibles de millorar. 
També els informes emesos en el marc de les actuacions obligatòries no planificables. 
 
D’aquesta manera, els resultats de l’exercici de la funció interventora es tindran en 
compte i seran una eina d’anàlisi dels riscos de la corporació per tal de poder fixar 
prioritats i procurar seleccionar controls amb regularitat i rotació, evitant repetir controls 
en activitats que no tenen risc com que es generen debilitats per l’absència d’actuacions 
de control. 
 
En definitiva, es seguirà la següent metodologia: 
 

a) Establir àrees generals a l’objecte de garantir que s’inclou la integritat de la gestió 
econòmica en el control: Pressupost, Personal, Contractació, Subvencions, 
Actuacions urbanístiques, Patrimoni i serveis, procediments i sistemes i 
Ingressos. No obstant, sent conscients de la limitació de recursos humans i del 
temps per executar les actuacions de control durant aquest exercici 2020 
(previsió d’inici de les actuacions al novembre de 2020), únicament s’inclouran 
aquelles actuacions on es detecta un major risc, bàsicament en l’àrea de 
contractació.  
 

b) Identificació del risc a partir de:  

• Anàlisi de l’exercici de la funció interventora: despeses exemptes de fiscalització 
prèvia, extrems en el procés de la gestió de la despesa que no es comproven en 
la fiscalització i intervenció prèvia, incompliments de la normativa aplicable i 
altres deficiències posades de manifest mitjançant les observacions de FLP. 

• Valoració del risc i afectació a les afirmacions rellevants per tal de prioritzar les 
actuacions.  

 
S’estableix una metodologia per a sistematitzar la medició de riscos i, amb això, establir 
l’ordre de prelació de les actuacions a realitzar. A aquests efectes, s’apliquen tres criteris 
d’avaluació.  

• Impacte: gravetat de les conseqüències que pugin derivar-se del fet o 
circumstància que es suposa constitueix un factor de risc.  

• Vulnerabilitat: Probabilitat estimada de que es produeixi el fet o circumstància.  

• Cost d’oportunitat: Costos dels recursos aplicats a la realització de les actuacions 
per a neutralitzar el risc de que succeeixi el fet o circumstància.  

 
Assignació de prioritats 
 
D’acord amb la valoració anterior i els riscos que se’n deriven, s’estableixen les següents 
prioritats:  
 

a) Realitzar actuacions de control en aspectes pressupostaris i comptables 
rellevants a l’objecte de verificar que els comptes reflecteixin la imatge fidel de 
l’entitat i l’equilibri de les operacions realitzades.  
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b) Control d’aquells aspectes de la contractació no sotmesos a fiscalització prèvia 
com són els contractes menors, així com aprofundir en aquells aspectes de la 
contractació que presenten major risc. En concret: 

• Anàlisi de la despesa tramitada mitjançant contractes menors, per aplicació 
pressupostària, modalitat de contracte, servei gestor i proveïdor. Detectar serveis 
recurrents i de naturalesa similar. 

• Revisió transversal dels expedients de contractació per tal d’analitzar la 
justificació de la necessitat i del procediment d’adjudicació seleccionat, així com 
els criteris d’adjudicació. 
 

c) Avaluar els resultats de l’activitat de foment de l’Administració. En les 
subvencions de concessió directa, verificar la correcta justificació dels principis 
d’excepcionalitat i interès públic o comprovar que figura de manera nominativa al 
pressupost. Així mateix, es desenvoluparà el control financer de subvencions 
respecte dels beneficiaris. Tindrà com a abast el determinat en l’article 44 de la 
Llei 38/2003, General de Subvencions, verificar:  

- L’adequada i correcta obtenció de les subvencions per part del beneficiari.  
- El compliment de les obligacions de gestió i aplicació de la subvenció.  
- L’adequada i correcta justificació de la subvenció i la realitat i regularitat de les 

operacions que d’acord amb la justificació presentada, han estat finançades amb 
la subvenció.  

- L’adequat i correcte finançament de les activitats en relació al que disposa 
l’article 19.3 de la Llei 38/2003 General de Subvencions.  

- L’existència de fets, circumstàncies o situacions no declarades a l’administració 
que poguessin afectar a la subvenció.  

 
Per a la realització del control financer de subvencions s’opta per un mostreig aleatori 
simple consistent en l’elecció d’una mostra representativa de forma aleatòria amb un 
nivell de confiança màxim del 95% i un error màxim permès d’un 5%, a través de la 
selecció sistemàtica del número d’elements de la població. S’ordena la mostra d’acord 
amb el criteri data d’atorgament i s’obté un llistat del qual seleccionarem la mostra de 
forma aleatòria. La mostra seleccionada és de 17 subvencions.  
 

d) Fiscalització posterior d’ingressos i altres actuacions de control financer en 
aquesta àrea.  

• Verificar, en el cas de l’ICIO i la taxa urbanística, la correcta aplicació de les 
ordenances fiscals i valorar el compliment dels procediments de recaptació en 
matèria voluntària i executiva. 
 

4.2. En matèria d’auditoria pública 
 
Les actuacions a realitzar de caràcter obligatori són les següents: 
 
Auditories de comptes 

− Ens: organisme autònom Fundació Josep Cañas 
 
 
5. PLANIFICACIÓ 
 
L’execució dels treballs de control financer inclosos en el present Pla, es realitzaran per 
l’òrgan interventor, de forma continua o amb posterioritat, d’acord amb el que preveuen 
el RCIL i les normes tècniques de control financer i auditoria pública dictades per la 
IGAE. 
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La planificació de les actuacions de control financer serà la detallada en l’Annex 2. 
 
 
6. MITJANS DISPONIBLES 

 
A partir de l’entrada en vigor del nou reglament les exigències quantitatives i qualitatives 
dels treballs a realitzar i l’abast d’aquests, posen de manifest la falta de recursos humans 
dels quals disposa la Intervenció Municipal per la seva realització, que estiguin assignats 
a la funció de control financer.  
 
Conseqüentment, cal dotar al personal controlador dels mitjans necessaris per dur a 
terme les funcions encomanades pel legislador. En aquest sentit, l’art. 4.3 del RD 
424/2017 així ho regula, atès que estableix que l’òrgan interventor disposarà d’un model 
de control eficaç, per la qual cosa se li hauran d’habilitar els mitjans necessaris i 
suficients. El model haurà d’assegurar el control efectiu del 100 per cent del pressupost 
consolidat en un termini de tres anys. 
 
Actualment a l’Ajuntament de Banyeres del Penedès, per les seves dimensions, no 
existeix un Servei de Control Financer pròpiament dit i les actuacions de control 
permanent es duen a terme directament per la Intervenció Municipal. A aquesta hi ha 
adscrita una plaça d’administratiu (amb atribució temporal de funcions de tècnic 
superior), una segona plaça d’administratiu però amb dedicació parcial al servei de 
facturació, i el Secretari Interventor. Es considera que amb aquest equip de treball és 
molt difícil assolir les tasques i responsabilitats derivades de l’aplicació del Reglament de 
control intern (RD 424/2017) i poder planificar les tasques que l’òrgan de control té 
encomanades.  
 
Cal tenir en compte que, independentment del suport d’empreses col·laboradores en la 
tasca de control, aquestes tenen una limitació legal en el propi exercici de la funció, i la 
pròpia competència de l’exercici de la funció ha de fer-se per la Intervenció General i pel 
personal d’ella dependent, canviant la forma actual de relació de treball amb els auditors 
privats.  
 
Així, l’obligatòria aplicació de les Normes d’auditoria del Sector Públic, ens exigeix, 
realitzar una direcció efectiva del treball d’acord la qual cosa implica validar prèviament 
cada fase o treball, des de la memòria de planificació, a la determinació d’universos, 
realització de proves, papers i programes de treball, etc... 
 
Es fa constar que aquest Ajuntament té adjudicat el servei d’auditoria de comptes de 
l’organisme autònom Fundació Josep Cañas corresponent a l’exercici 2019, en el marc 
del “CONTRACTE DE SERVEIS D’’ELABORACIÓ I PRESENTACIÓ TELEMÀTICA AL MINISTERI 
D’HISENDA I FUNCIÓ PÚBLICA DE LA INFORMACIÓ PREVISTA A LA LLEI ORGÀNICA 2/2012, 
DESENVOLUPADA EN L’ORDRE HAP/2105/2012 I HAP/2082/2014, I ALTRES SERVEIS DE SUPORT A 
L’ÀREA ECONÒMICA DE LA CORPORACIÓ”, a l’empresa UTE Fornell i Aberalia. El servei 

d’auditoria es contempla com un servei variable en aquesta licitació. És per Junta de 
Govern Local de data 23/7/2020 quan s’encarrega la prestació del servei d’auditoria 
anual (2019) de l’organisme autònom Fundació Josep Cañas, per un preu de 3.200 
euros i 672 euros d’IVA, a càrrec de l’aplicació pressupostària 9200 227.06 del vigent 
pressupost. En aquest moment, aquesta auditoria de comptes es troba en una fase 
inicial, havent-se facilitat a l’empresa auditoria tota la informació requerida en una 
primera fase. 
 
 
7. MODIFICACIÓ DEL PLA 
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La Intervenció podrà modificar el present PACF com a conseqüència de l’execució de 
controls, en virtut de sol·licitud o mandat legal, per variacions en l'estructura de les 
entitats objecte de control, per insuficiència de mitjans o per altres raons degudament 
ponderades. 
 
 
8. INFORMACIÓ AL PLE 
 
Del present Pla, així com de les seves possibles modificacions, se’n donarà compte al 
ple de la corporació. 
 
Dels treballs i actuacions realitzades s’emetrà el corresponent informe per la Intervenció i 
es tramitarà d’acord amb el procediment establert en les normes tècniques de control 
financer i auditoria dictades per la Intervenció General de l’Administració de l’Estat 
(IGAE). 
 
D’acord amb els articles 220.3 del TRLRHL i 36.1 del RCIL, els informes definitius que 
resultin de les actuacions incloses en el present Pla, conjuntament amb les al·legacions 
efectuades per les entitats auditades, seran enviats, a través del president, al Ple de la 
corporació per al seu coneixement.  
 
Igualment, de conformitat amb l’article 36.2 del RCIL, la informació comptable de les 
entitats del sector públic local i, si s’escau, els informes d’auditoria de comptes anuals, 
s’hauran de publicar a la seu electrònica. Aquesta mateixa informació s’haurà de 
trametre a la Intervenció General de l’Administració de l’Estat per a la seva integració en 
el registre de comptes anuals del sector públic. 
 
S'annexa al present informe la documentació que es detalla a continuació: 
 

 Annex 1 – Anàlisi de riscos 
 

 Annex 2 – Pla anual de control financer” 
 

 
 
 
El Ple es dona per assabentat. 

  

Donar compte dels Decrets d'Alcaldia 

  

Nom Data Resum Expedient 

DECRET 2020-
0185 

27/7/2020 
15:50 

Convocatòria Ple en sessió ordinària de data 
30 de juliol de 2020. PLN/2020/5 PLN/2020/5 

DECRET 2020-
0186 

28/7/2020 
14:24 

Expedient 443/2019 -- Compliment resolució 
GAIP sobre sol·licitud d'accés a la informació 

pública -- 
443/2019 
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DECRET 2020-
0187 

31/7/2020 
10:16 

Expedient 345/2020 - Aixecament Suspensió 
dels contractes ocasionada pel coronavirus 

Covid-19 --Servei de neteja de dependències 
345/2020 

DECRET 2020-
0188 

31/7/2020 
10:16 

Expedient 93/2020 -- Sol·licitud de 
subvencions per a entitats locals - Rectificació 
error material de l’encapçalament del decret 

d’alcaldia 2020-0023 de data 29-01-2020 

93/2020 

DECRET 2020-
0189 

31/7/2020 
12:32 

Petició de declaració de bé cultural d'interès 
local (BCIL) de la casa pairal Can Fontanilles 647/2020 

DECRET 2020-
0190 

31/7/2020 
14:09 

Sol·licitud subvenció per a la protecció i 
defensa dels animals 2020 -- 573/2020 

DECRET 2020-
0191 

31/7/2020 
14:09 

Sol·licitud Subvenció per actuacions de 
protecció de la salut pública per a la gestió 

d'espècies de plaga i espècies invasores en 
espais urbans, any 2020 -- 

305/2020 

DECRET 2020-
0192 

4/8/2020  

12:53 

Adopció mesures consum begudes 
alcohòliques en grup a la via pública degut a 
la Crisi sanitària provocada pel coronavirus 

Covid-19 -- 

311/2020 

DECRET 2020-
0193 

5/8/2020  

11:56 

Valoració sol·licituds subvencions destinades 
a persones i unitats familiars o de convivència 
afectades per la crisi sanitària provocada pel 

coronavirus COVID-19 -- 

430/2020 

DECRET 2020-
0194 

6/8/2020  

11:51 

Llicències de tinença i conducció d'animals 
potencialment perillosos (2532) - Sol·licitud 
llicencia de tinença i conducció de l'animal 

gos potencialment perillós. 

652/2020 

DECRET 2020-
0195 

6/8/2020  

11:59 

Subvencions ajuts a persones treballadores 
autònomes i petites empreses del municipi 

afectades per la crisi sanitària provocada pel 
coronavirus Covid-19 . 

425/2020 

DECRET 2020-
0196 

7/8/2020  

11:13 
Anul·lat per error material 425/2020 

DECRET 2020-
0197 

7/8/2020  

13:06 

Rectificació error material en l'encapçalament 
del decret d'alcaldia 2020-0195 425/2020 

DECRET 2020-
0198 

7/8/2020  

13:16 

Expedient 347/2020 -- Múltiples interessats -- 
Restabliments de la legalitat urbanística 

(2454) - Adopció de mesures per al 
condicionament de finques privades en mal 

estat -- 

347/2020 

DECRET 2020-
0199 

11/8/2020 
14:02 

Expedient 564/2020 -- Llicències 
urbanístiques (2436) - OBRES - 564/2020 

DECRET 2020-
0200 

14/8/2020 
13:04 

Llicències de tinença i conducció d'animals 
potencialment perillosos (2532) - Sol·licitud 

llicencia conducció d'animals gos 
potencialment perillós 

699/2020 
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DECRET 2020-
0201 

17/8/2020 
14:34 

Retorn activitat 100% mercat setmanal dels 
dimecres de venda no sedentària respectant 
les mesures de seguretat relatives al COVID-

19 

311/2020 

DECRET 2020-
0202 

17/8/2020 
14:57 

Sol·licitud per que no es generi liquidació de 
l'impost de plusvàlua per no existir increment 

del valor del terreny. 
688/2020 

DECRET 2020-
0203 

17/8/2020 
14:57 

Sol·licitud per que no es generi liquidació de 
l'impost de plusvàlua per no existir increment 

del valor del terreny. 
670/2020 

DECRET 2020-
0204 

17/8/2020 
14:58 

Contracte menor de subministrament i 
instal·lació 3 aire condicionats per al Col·legi 
Públic Mare de Deu del Priorat de Banyeres 

del Penedès -- 

656/2020 

DECRET 2020-
0205 

19/8/2020 
11:48 

Expedient 228/2020 - Decret designa- 
Saldonera Antònia extracció d'àrids i 

l'explotació de pedreres. 
228/2020 

DECRET 2020-
0206 

19/8/2020 

11:49 
Anul·lat per error material 666/2020 

DECRET 2020-
0207 

19/8/2020 
13:25 

Incoació d’expedient de baixes per inscripció 
indeguda al padró d’habitants per 

incompliment dels requisits de l’art. 54 del 
Reglament de Població i Demarcació 

Territorial dels ens locals. 

715/2020 

DECRET 2020-
0208 

19/8/2020 
13:44 

Incoació d’expedient de baixa per caducitat 
en la inscripció padronal al municipi 

700/2020 

DECRET 2020-
0209 

24/8/2020 
14:12 

Expedient 726/2020 -- Aprovació nòmines 
mes Agost -- 726/2020 

DECRET 2020-
0210 

24/8/2020 
14:13 

Expedient 76/2020 -- Pagament per serveis 
extraordinaris nòmina agost 2020 -- 76/2020 

DECRET 2020-
0211 

24/8/2020 
14:13 

Expedient 721/2020 -- Devolució preinscripció 
Escola Bressol curs 2020-2021 per no 

assistència-- 
721/2020 

DECRET 2020-
0212 

24/8/2020 
14:13 

Expedient 715/2020 -- Incoar expedient de 
baixa d'ofici en el padró municipal per 

inscripció indeguda -- 
715/2020 

DECRET 2020-
0213 

24/8/2020 
14:13 

Expedient 342/2018 -- Pròrroga de la 
reducció de la jornada laboral d'un 

treballador-- 
342/2018 

DECRET 2020-
0214 

24/8/2020 
14:13 

Expedient 666/2020 -- Sol·licitud de 
subvenció a la Diputació de Tarragona per a 

la realització d'accions que fomentin la 
reactivació ocupacional i econòmica derivada 

de la Covid-19 -- 

666/2020 

DECRET 2020-
0215 

28/8/2020 
15:25 

Expedient 686/2020 -- Sol·licitud de 
subvenció a la Diputació de Tarragona per 

situacions excepcionals any 2020 -- 
686/2020 
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DECRET 2020-
0216 

28/8/2020 
15:50 

Expedient 728/2020 -- Aprovació de factures -
- 728/2020 

DECRET 2020-
0217 

28/8/2020 
15:51 

Expedient 461/2020 - Expedient informatiu 
sobre contracte menor de serveis de 

vigilància privada -- 
461/2020 

DECRET 2020-
0218 

31/8/2020 
10:53 

Expedient 149/2018 -- Cancel·lació 
d'imposició a termini i col·locació d'excedents 

de tresoreria -- 
149/2018 

DECRET 2020-
0219 

31/8/2020 
10:53 

Sol·licitud d'avançament del cost dels llibres 
escolars per al curs 2020-2021 (HEB) 541/2020 

DECRET 2020-
0220 

31/8/2020 
10:53 

Sol·licitud d'avançament del cost dels llibres 
escolars per al curs 2020-2021 (SA) 549/2020 

DECRET 2020-
0221 

31/8/2020 
18:23 

Expedient 1092/2019 -- Adquisició directa de 
part de l'immoble de la Cooperativa a la Plaça 

de l'Ajuntament, 9-- 
1092/2019 

DECRET 2020-
0222 2/9/2020 13:08 

Expedient 744/2020 --- Devolució quota 
material Escola Bressol per no assistència del 

fill de la Sra. amb NIF 820S 
744/2020 

DECRET 2020-
0223 2/9/2020 13:10 Expedient 613/2020 -- Llicència d'obres per 

alta de nou subministrament elèctric -- 613/2020 

  

DECRET 2020-
0224 

  

 02/09/2020 
14:43 

Convocatòria Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 3 de setembre de 

2020. JGL/2020/12 
JGL/2020/12 

DECRET 2020-
0225 

  

09/09/2020 
10:33 

  

Esmena de la sol·licitud de la subvenció 
fenòmens meteorològics i situacions 

excepcionals any 2020 - 

686/2020 

  

  

DECRET 2020-
0226 

  

9/9/2020 15:05 
Convocatòria Junta de Govern Local en 

sessió ordinària de data 10 de setembre de 
2020. JGL/2020/13 

JGL/2020/13 

DECRET 2020-
0227 

14/9/2020 
19:40 

Expedient 783/2020 -- Aprovar les línies 
fonamentals del pressupost de l'exercici 2021 

-- 
783/2020 

  

DECRET 2020-
0228 

  

14/9/2020 
19:40 

Subvenció activitats culturals, esportives i 
educatives i despeses Covid19 de la 

Diputació de Tarragona 
748/2020 

  15/9/2020 
13:21 

Expedient 741/2020 -- Sol·licitud de 
subvenció en matèria de Protecció de la Salut 

741/2020 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: A

SS
SD

ES
Q

JX
95

77
9E

LC
67

XE
5D

3 
| V

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//b
an

ye
re

sd
el

pe
ne

de
s.

ea
dm

in
is

tra
ci

o.
ca

t/ 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 6
9 

de
 9

4 



  

  

DECRET 2020-
0229 

  

Pública amb motiu de la COVID19 de la 
Diputació de Tarragona 

  

DECRET 2020-
0230 

  

16/9/2020 9:23 Expedient 571/2020 - Adopció de mesures 
per condicionament C. G - El Poet -- 571/2020 

  

DECRET 2020-
0231 

  

16/9/2020 9:24 

Expedient 1311/2019 -- Rectificació de decret 
sobre aprovació de la pròrroga del conveni en 
matèria de serveis socials i aprovació Annex 

econòmic any 2020 -- 

1311/2019 

DECRET 2020-
0232 

  

16/9/2020 9:24 Expedient 782/2020 --Contractació menor per 
emergència despeses Covid-19 -- 782/2020 

DECRET 2020-
0233 

  

16/9/2020 9:26 
Expedient 786/2020 --Expedient de 

modificació de crèdit número 6/2020 modalitat 
generació de crèdits per ingressos -- 

786/2020 

  

DECRET 2020-
0234 

  

16/9/2020 
20:16 

Expedient JGL/2020/14 -- Convocatòria de 
sessió ordinària de la Junta de Govern Local 

de data 17 de setembre de 2020 -- 
JGL/2020/14 

DECRET 2020-
0235 

17/9/2020 
15:52 

Expedient 352/2020 -- Rectificació d'error 
material en resolució de concessió de 

llicència d'obres-- 
352/2020 

  

DECRET 2020-
0236 

  

21/9/2020 
13:52 

Expedient 572/2020 -- Adopció de mesures 
pel condicionament de finca ubicada al 

polígon 2 Parcel.la 78 -- 
572/2020 

  

DECRET 2020-
0237 

  

21/9/2020 
13:52 

Expedient 637/2020 -- Adopció de mesures 
pel condicionament de la finca ubicada al 

Polígon 7 Parcel.la 23 -- 
637/2020 

  

DECRET 2020-
0238 

  

21/9/2020 
13:52 

Expedient 544/2020 - - Adopció de mesures 
pel condicionament de finca en mal estat al 
costat C. H Sector S6 El Poet (coord. 41 16 

6.5 1 32 39.3) -- 

544/2020 

  21/9/2020 
SIA 2123814 -- G060-INTERVENCIÓ -- 
Expedient 793/2020 --Aixecament dels 

793/2020 
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DECRET 2020-
0239 

  

13:53 reparaments de factures informades i 
posterior aprovació de les mateixes 

  

DECRET 2020-
0240 

  

23/9/2020 
15:08 

Convocatòria Junta de Govern Local de data 
24/09/2020. JGL/2020/15 

  

JGL/2020/15 

DECRET 2020-
0241 

24/9/2020 
13:56 

Resolució de l’expedient de baixes per 
inscripció indeguda al padró d’habitants per 
incompliment dels requisits de l’art. 54 del 

Reglament de població i demarcació 
territorial. 

225/2020 

  

DECRET 2020-
0242 

  

24/9/2020 
13:57 

Resolució de l’expedient de baixes per 
inscripció indeguda al padró d’habitants per 
incompliment dels requisits de l’art. 54 del 

Reglament de població i demarcació 
territorial. 

435/2020 

  

DECRET 2020-
0243 

  

29/9/2020 
13:27 

Expedient 801/2020 -- Adopció de mesures 
pel condicionament de la finca privada 

ubicada al C.F- El Poet (Sector S6-
Parcel.la.36) 

801/2020 

  

DECRET 2020-
0244 

  

29/9/2020 
13:27 

Expedient 800/2020 - Adopció de mesures pel 
condicionament de la finca privada en mal 

estat ubicada al polígon 1 parcel.la 13 
800/2020 

  

DECRET 2020-
0245 

  

29/9/2020 
16:42 

Expedient 841/2020 -- Modificació de crèdit 
número 7/2020 Transferència de crèdits entre 

aplicacions pressupostàries de la mateixa 
àrea de despesa 

841/2020 

  

DECRET 2020-
0246 

  

30/9/2020 
11:55 

Expedient 831/2020 -- Devolució quota 
material Escola Bressol per no assistència de 

la filla 
831/2020 

  

DECRET 2020-
0247 

  

30/9/2020 
20:14 

Convocatòria a sessió ordinària de la Junta 
de Govern Local de data 1 d'octubre de 2020 JGL/2020/16 

DECRET 2020-
0248 2/10/2020 8:26 

Resolució de l’expedient de baixes per 
inscripció indeguda al padró d’habitants per 
incompliment dels requisits de l’art. 54 del 

1214/2019 
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Reglament de població i demarcació 
territorial. 1214/19. 

  

DECRET 2020-
0249 

  

7/10/2020 
15:30 

Convocatòria a sessió ordinària de la Junta 
de Govern Local de data 8 d'octubre de 2020 JGL/2020/17 

DECRET 2020-
0250 

13/10/2020 
13:36 

Aixecament de la suspensió del contracte de 
servei de realització d'un curs d'alfabetització 

castellana 
345/2020 

DECRET 2020-
0251 

18/10/2020 
10:47 

Modificació de crèdit número 8/2020 
Transferència de crèdits entre aplicacions de 

despesa de la mateixa àrea de despesa 
951/2020 

DECRET 2020-
0252 

18/10/2020 
11:19 

Expedient 947/2020 - Contracte menor de 
servei de transport escolar dels alumnes de 

batxillerat -- 
947/2020 

DECRET 2020-
0253 

19/10/2020 
12:38 

Subvenció per a projectes i activitats d'interès 
ciutadà de caràcter singular de la Diputació 

de Tarragona 
934/2020 

DECRET 2020-
0254 

19/10/2020 
12:38 

Treballs extraordinaris efectuats pel personal 
durant el mes d'agost-- 76/2020 

DECRET 2020-
0255 

21/10/2020 
15:04 

Convocatòria Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 22 d'octubre de 

2020. JGL/2020/18 
JGL/2020/18 

DECRET 2020-
0256 

23/10/2020 
11:02 

Expedient CEC/2020/1 -- Convocatòria 
Comissió Especial de Comptes pel dia 13 de 

novembre de 2020 
CEC/2020/1 

  

El Ple es dona per assabentat. 

  

Donar compte actes Juntes de Govern Local 

  

Nom Data Resum Expedient 

ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0011 

19/8/2020 
11:49 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 23 de 
juliol de 2020. JGL/2020/11. 

JGL/2020/11 

ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0012 

9/9/2020 
13:33 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 3 de 

setembre de 2020. 
JGL/2020/12 

JGL/2020/12 
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ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0013 

16/9/2020 
10:27 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 

10/09/2020. JGL/2020/13 

JGL/2020/13 

ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0014 

18/9/2020 
10:41 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 

17/10/2020. JGL/2020/14 

JGL/2020/14 

ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0015 

25/9/2020 
11:58 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 

24/09/2020. JGL/2020/15 

JGL/2020/15 

ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0016 

7/10/2020 
14:40 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 1 

d'octubre de 2020. 
JGL/2020/16 

JGL/2020/16 

ACTA DE JUNTA 
DE GOVERN 

2020-0017 

14/10/2020 
16:42 

Acta Junta de Govern Local en 
sessió ordinària de data 8 

d'octubre de 2020. 
JGL/2020/17 

JGL/2020/17 

 

 El Ple es dona per assabentat. 

  

ACTIVITAT DE CONTROL - INTERVENCIONS  

PSC 

El Sr. Francisco Rocha portaveu del Grup Municipal PSC comenta el següent: 

Un matiz, a la hora de retirar el punto de la tasa, el decreto de Alcaldía, respecto al 
expediente 934/2020, esa subvención, ¿ ya no optamos o sigue en marcha? 

Alcalde.- És el que t’he comentat abans. 

Sra. Secretària- Perdó, crec que el regidor es refereix a una subvenció que es va 
sol·licitar a la Diputació de Tarragona, oi?  

Alcalde.- Quina és la que m’estàs dient? 

Sr. Rocha- El expediente 934/2020. Es si estaba ligada o no ligada, solo eso. 

Sra. Secretària- La subvenció s’ha demanat per una de les actuacions que es demanen, 
crec recordar que eren dos, i una és el servei de transport escolar. La subvenció es 
manté, s’ha sol·licitat i encara no s’ha resolt, però realment l'Ajuntament continua de 
moment prestant el servei, per tant, el contracte de servei de transport escolar continua. 
No s’ha renunciat. 

Alcalde.- Ah, vols dir la que vam sol·licitar, no? Sí, això són subvencions excepcionals, 
que l’hem demanat i ens han dit que en principi l’acceptarien. Del transport escolar que 
fem nosaltres, no?  
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Són unes subvencions que han sortit de la Diputació, que teníem uns terminis molt curts 
i on hem demanat que tots aquests diners que hem de gastar-nos pel transport escolar 
que donarem, aprofitant aquesta subvenció ho hem demanat. Verbalment ens han dit 
que pinta bé, però no puc avançar-me fins que estigui aprovada. Però sí, és això, és 
l’autocar de les dues línies. 

Sr. Rocha- Lo decía por la tasa, que a la hora de tirarla para atrás. 

Alcalde.- No, per això et dic, independentment de la taxa el servei el continuarem 
donant. 

Sr. Rocha- Gracias. 

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch portaveu del Grup Municipal Junts exposa el següent: 

Jo volia fer algun comentari respecte aquests punts que s’han passat molt ràpid de 
donar compte. Volia, referent al punt 8 i 9 de l’ordre del dia, volíem fer una queixa o un 
comentari i és que hi ha mocions que tenen molt de sentit fer-les en un moment 
determinat i no al cap d’un mes o dos mesos.  

Alcalde.- Per això vam fer-ho per Junta de Govern, ràpid. 

Sr. Guasch- Però una Junta de Govern manifesta la posició d’unes persones concretes, 
quan el Ple manifesta la posició de tot el municipi. Igual passa amb el tema del Glass. 
No sé, sembla que hi hagi com una urticària a preparar Plens extraordinaris quan hi ha 
situacions d’aquestes. Em sorprèn una miqueta. Deixar aquests temes pels Plens 
ordinaris, si fossin més freqüents, potser tampoc seria tant, però com són quan són... 

Alcalde.- Precisament són dos temes molt importants, però creiem que no eren urgents 
com per fer un Ple. En el tema del Glass ens hem manifestat ja tots, hem estat presents i 
hem fet el que hem tingut que fer i hem perdut moltes hores. I és conscient el Paco 
Rocha que aquí ho pot corroborar. I en el tema del President Quim Torra, som també 
conscients que és una moció de recolzament, però que al final no evita que hi hagi unes 
sancions ni res. Si tinguéssim una alerta d’inundació a Banyeres possiblement sí que 
faríem un Ple extraordinari, però vam creure això, és una opinió.  

Sr. Guasch- Home, si amb una inundació no es fa, malament. Exposar el nostre parer. 
Creiem que hi ha coses que potser s’haurien de tractar en el moment que toca i no 
passat un mes o dos. En quant al tema del resum del control intern de l’exercici 2019, 
nosaltres, ens donem per assabentats. Podem veure que en aquest informe s’acaba 
reconeixent que la gestió que s’està fent, en molts aspectes, com són contractació, 
gestió de factures i despeses, deixa que desitjar i té molt marge de millora. Tot i així, 
vostès van explicant que la gestió és excel·lent. Però els informes d’intervenció, com 
diuen a la tele, posen llum a la foscor, i es veu que tot no és tan clar com s’explica. 

Hi ha moltes cosetes que han sortit reflectides en aquest informe i semblava que quan 
les dèiem nosaltres estàvem pixant fora de test, per dir algo. I en quant al següent punt, 
donar compte del pla anual de control financer, en aquest pla anual es contempla 
millorar la gestió de l'Ajuntament de Banyeres del Penedès i el seu organisme autònom, 
en el seu aspecte econòmic, financer, patrimonial, pressupostari, comptable, organitzatiu 
i procedimental. Bueno, trobem molt bé aquest pla, l’únic que els hi volíem posar damunt 
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la taula i fer una reflexió. I és que en aquest sentit, vostès contemplen una auditoria 
externa per l’organisme autònom de la fundació. I és una auditoria que vostès tenen 
l’obligació legal de fer-la i en canvi no hi ha l’obligació legal de fer una auditoria a 
l'Ajuntament i nosaltres creiem que seria molt interessant, tot i que no és obligat, que 
l'Ajuntament es plantegés fer una auditoria anual per tranquil·litat de tots, principalment 
de vostès, que estan al Govern. Com estan fent altres organismes amb els quals hi 
tenim relació, com per exemple el Consell Comarcal, que no té cap obligació de fer cap 
auditoria, però ja fa molts anys que l’està fent de forma anual. No suposa una despesa 
extraordinària inassumible i potser ens quedaríem tots més tranquils de que s’està fent 
una gestió correcta de l'Ajuntament. Eren les observacions que volia fer d'aquests quatre 
punts que hem donat compte. 

 

Sra. Secretària. 

Sra. Secretària- Únicament comentar-li al Jordi que sí, realment l’informe resum fica de 
manifest algunes mancances, aspectes de millora, està clar que som conscients tots que 
en tema de contractació tenim diferents serveis que requereixen un procediment 
contractual tramitat de forma oberta i no un contracte menor. Per això es deixa palès, 
tant a l’informe com al pla anual de control financer, que l’àrea de risc és la contractació. 
En la contractació és on assenyalem tots els mitjans que tenim i es fica també de 
manifest que els mitjans són escassos. Llavors, dins del possible, es regularitzaran tots 
els serveis i subministraments que ara mateix requereixen d’un procediment contractual 
més acord al servei en si. Respecte l’auditoria, com apunta bé, l’auditoria de l’organisme 
autònom és una auditoria de comptes, que és l’obligatòria. La resta d’auditories previstes 
al reial decret 424, que són l’operativa i la de compliment no ho són. En el cas de 
l’Ajuntament no és obligatòria aquesta auditoria, però el control s’exerceix per l’òrgan 
interventor i és decisió de l’equip de Govern dur a terme aquesta auditoria. 

Sr. Guasch- Sí, sí, és clar. Això és lo que posava jo damunt la taula, que poder fora 
interessant que pel cost econòmic que pot suposar, i la garantia i la tranquil·litat de tots 
plegats, que es plantegés de fer també una auditoria el que és l'Ajuntament.  

Alcalde.- Agafo la proposta. 

Sr. Guasch- Ja s’havia plantejat, precisament vostès, de fer auditories, que semblava 
que haurien de treure draps bruts. No es tracta de treure draps bruts sinó d’estar tots 
més tranquils. 

 

Alcalde.- Possiblement quan vam entrar, poder no teníem els recursos econòmics, 
perquè si recordem tots, potser l’Anna Ordóñez que està present, també ho recordarà, 
vam tenir alguns dubtes, alguns problemes per pagar inclús nomines algun mes i vam 
tenir problemes econòmics. No és ara el cas, per tant, afegeixo la proposta i la tindré en 
compte pels propers pressupostos. Referent a tot el que ha esmentat la Rocío, t’ho 
anava a comentar com a precs i preguntes que ja havies fet l’altra vegada, però ja t’ha 
comentat la Rocío. Dir que tenim problemes de personal, també. Tenim mancances, ja 
ho ha comentat ella, i fem tot el possible per fer-ho bé, però a vegades no podem fer 
sempre el que volem amb la mancança que tenim.  
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C) PRECS I PREGUNTES  

  

PSC 

El Sr. Francisco Rocha, portaveu del Grup Municipal PSC, comenta el següent: 

Primera pregunta. Respecto la seguridad, ¿han hecho algún progreso desde que se nos 
negó la comisión seis meses después? ¿Han recibido algún informe por parte de los 
Mossos d’Esquadra que nos transmita el estado actual de la seguridad del municipio y 
advierta, si es preciso, de si se deba tomar alguna medida adicional? 

Alcalde.- Esto no me lo diste, estás hablando más, ahora. 

Sr. Rocha- ¿No te lo he puesto, eso? A ver si me he equivocado. 

Alcalde.- La primera era algún progreso en materia de seguridad desde… 

Sr. Rocha- Pues a lo mejor me he equivocado de borrador. 

Alcalde.-¿Te las leo yo? 

Sr. Rocha- Sí, sí, que me habré equivocado de borrador. 

Alcalde.- Se ha hecho algún progreso en materia de seguridad desde que se nos negó la 
comisión informativa?  

Sr. Rocha- Bueno, más o menos iba por ahí. 

Alcalde.- Bueno, hem fet algunes propostes, hem fet algunes millores. Una que ho estem 
refermant, que ja ho teníem, que és el que hem aprovat avui de les sancions dels 
Mossos d’Esquadra. I dos, com us vam dir, hem pres les mesures i s’ha valorat, faltarà 
que es facin els pressupostos, de les càmeres de vigilància. Hem acotat, dintre dels 
pressupostos d’aquest any, les càmeres de vigilància que aniran en el nostre municipi, 
en general, i l’any que ve preveiem poder continuar amb aquest tema. De moment no 
farem, perquè crec que ho haig de portar i ho portaré al Consell d’Alcaldes, el tema de 
les càmeres de foto de matrícules. Això és una cosa que s’està fent des de trànsit, però 
hem de ser coneixedors de com es fa i no duplicar despeses. Vull dir que no serveix de 
res tenir una càmera de fotos de matrícula a l’entrada de Banyeres i una altra a la 
rotonda de l’Arboç. Si ho fem des de la comarca, tenint una a l’entrada de cada 
carretera, tenint una venint de Banyeres, una baixant de Sant Jaume i una de Santa 
Oliva i una de la Bisbal, ja ho tenim tot. Lo que hem d’acotar és la nostra comarca. Per 
tant, ho plantejarem perquè uns van per lliure, pagant cada un el seu, i nosaltres aquí 
estem valorant, hem fet un planell, més o menys, de les que tindríem que tindre per 
acotar. Això fa que qualsevol cotxe que condueixi amb perill, qualsevol control que 
s’hagin passat, qualsevol incidència, posen a les bases de dades dels Mossos 
d’Esquadra aquella matrícula i automàticament, aquest cotxe, quan entra dins de la 
nostra comarca, el dispositiu detecta aquella matrícula i ens diu on el tenim per 
localitzar-lo. No cal que tinguem a cada lloc un radar d’aquest, perquè són caríssims. El 
que estem fent és càmeres de vigilància per edificis municipals i alguns llocs on 
englobem. Informarem als veïns, perquè aquestes càmeres de seguretat donen una 
perifèria d’entrada, abans de la càmera, hem de notificar que entrem a una àrea 
controlada de seguretat i al sortir també hem de notificar-ho. I aquestes càmeres el que 
fan és controlar la zona que nosaltres creiem que hem de protegir, que ja en tenim em 
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sembla que 8, d’estudiades. Aquest any en posarem 5 o 6, si pot ser. Però 
automàticament, les façanes de les cases queden tapades, la intimitat no es vulnera, 
eh? Tot això va homologat per la Generalitat i les empreses. Bueno, estem treballant en 
el tema de seguretat. Volia fer una mica d’explicació. 

Sr. Rocha- Des de nuestro grupo seguimos apostando por lo que hemos hablado antes 
en el punto del Pleno, la presencia de los Mossos d’Esquadra. Y luego también la 
participación de todos los grupos también sería muy positivo. ¿Qué valoración dan los 
Mossos sobre el municipio de Banyeres? 

Alcalde.- Bueno, no estem tan malament.  

Sr. Rocha- ¿Comparado con quién? 

Alcalde.- Amb els pobles de la comarca. Perquè et diria, no vull dir noms de municipis, 
per respecte als seus Alcaldes, però a lo millor hi ha Alcaldes que no són coneixedors 
tampoc del que tenen a la seva comarca. Jo perquè m’involucro molt i soc coneixedor 
del que tinc al meu poble i a la meva comarca. Però a vegades no veiem més enllà del 
que tenim. Veiem el nostre municipi gran, que hi ha urbanitzacions que tenen molts 
problemes. El Baix Penedès té un gran problema d’ocupament i de vandalisme, sobretot 
a les urbanitzacions. Dins del poble no tenim tant vandalisme, però sí a les 
urbanitzacions, i depèn de quines. Nosaltres les tenim bastant bé i tot i això, el Joan em 
va notificar que aquesta setmana s’ha tornat a precintar una casa d’uns ocupes, i 
continuem fent-ho. Amb això hem sigut pioners, els Mossos d’Esquadra ens han felicitat, 
i algun altre Ajuntament ho està copiant. On podem treure uns ocupes, lo que fem és 
tallar l’aigua, ficar aquells 50 cm de formigó i pintar-ho de vermell, perquè si no hi ha 
aigua, costarà molt més ocupar aquesta casa. Les últimes actuacions que han fet els 
Mossos d’Esquadra, que vaig ser jo present i el Joan també va estar present, es va 
desallotjar els ocupes. No és el problema greu que tenim i no és el problema greu que 
tenim en vandalisme, vandalisme. El problema que tenim és botellons, que això, com 
vam dir, jo pensava que era l’únic poble de Catalunya que hi havia botellons, però 
després vaig veure a les notícies que el problema és a tota Catalunya, pel confinament 
que hi ha. Tenim el problema de les curses, però ara es veu que no som l’únic poble, que 
també hi ha altres. I no tenim, i veiem als mitjans de comunicació que està passant 
bastant sovint, els atacs vandàlics a ciutadans. Hem tingut algun robatori, però això, la 
veritat, que ha afluixat moltíssim, i el Covid ho està provocant i el teletreball també ho 
està provocant. En estar la gent a les cases, teletreballant, no hi ha tant de robatori, i 
això també s’ha notat. Les gràfiques són molt més bones. 

Sr. Rocha- Les podemos decir a los ciudadanos que estamos más seguros que hace 6 
meses, ¿no? 

Alcalde.- Home, si tothom està a casa seva, estem més segurs, sí. La gràfica és normal, 
hi ha alts i baixos. Quan la gent se’n va de vacances hi ha més robatoris i aquest any la 
gent no ha marxat i no hem tingut tants robatoris. És així. I actes vandàlics, els que hem 
tingut més és això, botellons, jo vaig estar presencialment aquest cap de setmana a un i 
els Mossos també, dues patrulles que van venir. I lo de les carreres de cotxes també. 
Però no som dels que estem malament. Però de cop i volta, no ens enganyem, no ens 
podem relaxar i dir que estem la mar de bé. De cop i volta, Ajuntaments que jo segueixo, 
que no tenen incidències, i de cop i volta tenen maltractaments físics o ferides greus o hi 
ha hagut armes blanques. I aquí de moment no hem tingut aquests casos. Però de cop i 
volta pot passar. Només que a l’autopista hi hagi un atracament amb arma blanca, 
entrarà dintre de la gràfica de Banyeres del Penedès. Ara, la preocupació gran és el 
Covid, que després ja ho explicarem. 
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Sr. Rocha- La segunda pregunta es si el acondicionamiento de las marquesinas y 
paradas de bus se adaptará a las necesidades reales de los usuarios. 

Alcalde.- Bueno, nosaltres creiem que les marquesines, n’hem anat ficant, i les hem anat 
reparant, i tu em vas dir que era pel tema d’accés de minusvàlids.  

Sr. Rocha- Sí, Sobre todo la parada junto a la carretera o algunas que no tienen un 
acceso muy cómodo. 

Alcalde.- Cap. Igual que et vaig dir ahir que no, les he anat a mirar i cap. Venen fetes per 
la Generalitat, hauríem de canviar tota l’estructura. L’única que té accés per minusvàlids, 
i aquesta la va ficar l’equip de govern, és la del Priorat de Banyeres, que té la rampa 
davant del parc, la de Casa Roja podria ser i és fàcil de gestionar, que també la vam fer 
nosaltres. 

Sr. Roig- I la de Saifores i també l’hem adaptat. 

Alcalde.- Sí, que també hem fet i l’hem adaptat amb la rampa de minusvàlids. Les que 
són més difícils de fer és la de Banyeres, tant la de la carretera com la del centre cívic, 
com la de Saifores, perdona, la de Sant Miquel, que és més fàcil de fer i farem. Però 
Banyeres tenim un problema, que tenen un esglaó d’uns 20 cm. Nosaltres hem adaptat 
que els nens o minusvàlids de Banyeres puguin accedir al costat de la marquesina o a la 
parada de bus, això ja està fet. Des del col·legi, actualment, pot anar fins a l’església, un 
minusvàlid, per la vorera. Això ja existeix. Pujar dins per si plou, no hi ha espai. I allà és 
on haurem de treballar, Rocha, i m’agrada la pregunta, perquè és una cosa que potser 
ho haurem de dir a la Generalitat, perquè potser hauran d’adequar les marquesines a 
uns espais reglamentaris per minusvàlids.  

Sr. Roig- Una cosa, Amadeu. Amb el servei tècnic de Banyeres estem mirant això que 
està preguntant el Rocha. La que hi ha al Priorat, les opcions que hi ha. S'havia de treure 
un lateral, per si vens amb cadira de rodes. Si treus el lateral pots passar tranquil·lament.  

Alcalde.- És una alternativa. 

Sr. Roig- Si s’han de treure els laterals, s’ha de demanar permís a la Generalitat. 

Alcalde.- Perquè no són nostres. 

Sr. Roig- Però els serveis tècnics hi estan treballant.  

Alcalde.- Ho has entès, oi Rocha? Haurem de treure el pas del costat. El que passa és 
que el dia que fa vent també es nota, eh? 

Sr. Guasch- Si em permeteu un incís, ja que toqueu el tema de marquesines, per motius 
ben obvis, jo passo molt per les Masies, evidentment, i a les Masies n’hi ha dues. Una 
dalt de la carretera i una a baix a la rotonda. La de la rotonda, no entro en el tema de si 
està adaptada a minusvàlids o no, però lo que són els vidres trencats des de fa mesos... 

Sr. Roig- No, no estan trencats. 

Sr. Guasch- Deu ser de fa pocs dies, no? 

Sr. Roig- Setmanes. Dues setmanes. 

Alcalde.- Això si és que no els han tornat a trencar, clar. Perquè és la segona vegada 
que els reposem. 
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Sr. Guasch- Ho crec, ho crec. I segurament no serà l’última, lamentablement. 

Alcalde.- De vidres serà l’última, perquè si tornen a trencar els vidres, posarem panels.  

Anem a la pregunta tercera, Paco. 

Sr. Rocha- ¿Puede este Ayuntamiento programar las facturas para que no coincidan en 
el mismo mes varios recibos? Sé que en estos momentos de Covid a lo mejor ha habido 
un reajuste, pero muchos vecinos y vecinas se quejaban de que han venido varios 
recibos a la vez. Y quieras que no, en esta situación tan difícil y que muchos están en 
ERTE o en el paro, pues que te vengan de golpe los recibos del Ayuntamiento, pues es 
un palo, ¿no? Era por si el Ayuntamiento podía gestionar los tiempos.  

Alcalde.- Sí, el tema és que això es va publicar, ho vam publicar, i els temps els marca 
base. Per tant, aquí no podem fer res més, però vam publicar-ho a totes les xarxes 
socials i qui ha volgut, pot anar a l'Ajuntament i demanar pagar-ho anticipadament. Per 
tant, molta gent ho ha volgut posposar, però érem conscients que si es posposa, algun 
dia s’hauria de pagar-ho tot. Però tothom podia anar a l'Ajuntament, jo particularment ho 
he fet, podies demanar-ho i anticipar-ho. Es va fer precisament pel Covid, perquè molta 
gent estava en ERTES, hi havia menys ingressos, molta gent anava a l’atur, bueno, 
perquè tinguessin temps. Igualment es poden dirigir a l’Ajuntament, es pot fraccionar 
més. Des d’aquí s’han donat totes les facilitats. M’estranya molt que hi hagi gent que 
digui això, que ho preguntin. 

Sr. Rocha- Lo preguntan, ¿eh? No es en ámbito de crítica. Era por los tiempos, oye, que 
habrá caso de todo. 

Alcalde.- Tots els rebuts es poden dividir en 10 mesos, si no recordo malament, no 
Rocío? 

Sra. Secretària- Depèn de la quantia.  

Alcalde.- Però es pot fer. Aquestes quanties, de l’IBI i tot això, que són les quanties més 
elevades, ja es podia haver anticipat o es pot demanar fraccionament, només dirigint-se 
a les oficines de l’Ajuntament o a Base. 

Sr. Guasch- Si no estic mal fixat, el que fa base és proposar un calendari però els 
Ajuntaments els poden modificar i els poden alterar segons les seves necessitats.  

Alcalde.- I ja ho vam proposar. 

Sr. Guasch- No tenim per què cenyir-nos a lo que ens digui Base. 

Alcalde.- No, no. Però per això ja ho vam fer. Però al final s’haurà de recaudar, perquè si 
es va allargant, passarà lo que ha passat ara, que es van ajuntant.  

Sr. Guasch- Em sembla que la intervenció del Paco no era perquè s’allarguin sinó 
perquè no coincideixin. A lo millor convé estudiar en quins moments cauen perquè no 
coincideixin. 

Alcalde.- No, però suposo que lo que diu el Paco és que no és que coincideixin alguns, 
és que ara han coincidit els que no s’han pagat anteriorment. Clar, els que no es van 
pagar al juny, s’han vingut a pagar ara i s’han solapat. Perquè la gent ho va posposar. 

Sr. Rocha- En situación normal, ¿no se juntan varios recibos del Ayuntamiento el mismo 
mes? 
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Alcalde.- S’ajunten dos. Un gran i un petit. Però no dos grans com dos IBI. 

Sr. Rocha- No, claro.  

Alcalde- Ara sí, que han pogut ajuntar-se. 

Sr. Roig- S’ajunta IBI i taxa de basures. I la trimestral de l’aigua. Tres, aquest mes. 

Sr. Rocha- De ahí viene de si se pudiese. Es valorarlo, mirarlo, y si ya se está haciendo, 
pues nada.  

Alcalde.- Tot això es pot proposar, com diu el Jordi, però sempre ho hem fet així. No hem 
tingut mai cap queixa. El problema és que aquest any, degut al Covid, s’ha ajuntat molt 
més. Tot lo que es tenia que pagar al juny s’ha pagat ara. I ha sigut en dos mesos, que 
aquí s’ha pagat tot. 

Sra. Secretària- Només aclarir que el calendari fiscal vigent va ser una proposta que va 
aprovar el President de Base, la va passar als Ajuntaments i no va donar opció, 
prèviament, a fer proposta. Va aprovar la seva, que és la que s’adequava al calendari 
anual i si no estàvem conformes, es podia proposar dates diferents però sempre dins de 
les conjuntures comptables i temporalitat de l’exercici. Llavors, el que ens van recalcar 
molt és que el tancament dels padrons per un tema de gestió d’ells, s’havia de fer dins 
d’unes dates per garantir que a mitjans de desembre els padrons estiguessin liquidats. 
Era un tema més de gestió de l’organisme que van proposar aquestes dates perquè els 
Ajuntaments s’hi adhereixin.  

Alcalde.- Gràcies per l'explicació, Rocío.  

Sr. Rocha- ¿Se ha puesto el Ayuntamiento en contacto con los propietarios de la 
cooperativa junto a la carretera para recordarles la obligación de mantener los terrenos, 
la construcción y la instalación en condiciones de seguridad, salubridad y de 
ornamentación? 

Alcalde.- Sí. El sostre, de moment no corre perill. Corre perill el sostre però no el ciutadà. 
Això ja ho havia contestat en algun altre Ple. L’edifici aquell, erròniament, tots han tingut 
el concepte que està protegit per cultura, no està protegit l’edifici, només la façana.  

La façana, la porta està tancada, les finestres estan tancades, per darrere està tot 
tancat, i si cau el sostre, doncs com molts cauen. Si hi hagués una teula que estigués a 
la vora del carrer, li precintaríem o li faríem executar les obres. Com és a l’interior i de 
moment no corre perill, pel que els tècnics han vist, s’enfonsarà, com va passar amb 
l’edifici de davant de l’església, que posteriorment vam arreglar. Ornamentació, no estem 
en moments de demanar que pintin la façana.  

Sr. Rocha- Los informes técnicos ¿son favorables sobre el estado de la cooperativa? 

Alcalde.- No, el que hem parlat amb ells i segons els tècnics, el que m’han explicat, és 
que l’únic que hauríem de protegir és la seguretat, si hi hagués accés. Vam fer-ho tapar 
perquè hi havia nens que hi havien entrat. I el que hem de demanar és la protecció total 
del voltant perquè no hi hagi accés de ningú. Independentment que entrem a una 
propietat privada, hem de demanar la protecció total. La teulada no està protegida. Si 
cau, ens aniríem a moltes barraques, moltes cases velles, que se’ls hi cauen les 
teulades. En aquest cas, no està tocant la via pública, a diferència d’algun edifici que ja 
hem enviat algun requeriment per fer obres, que està tocant a la via pública i corre perill 
el ciutadà. En aquest cas no, està 5 metres dintre de la propietat privada.  
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Sr. Rocha- Pero sí que es verdad que tiene actividad, porque están los perros que se 
recogen. ¿No se guardan ahí? 

Alcalde.- A l’últim edifici, però només entrem nosaltres, allò no té activitat. Abans es 
deixaven al magatzem municipal i vam agafar aquest lloc que ens deixa un particular per 
deixar els gossos, per no deixar-los a la cotxera. Però no és una gossera municipal, allò. 

Sr. Rocha- No, solo digo que tiene actividad. Un edificio con el tejado caído, 
simplemente era que me llamaba la atención que no esté precintado, que no esté 
señalizado y era preguntar si se había comunicado al propietario.  

Alcalde.- Agafo la paraula, ja ho has dit molt bé, en el tema de la senyalització. Poder 
hauria d’estar senyalitzat.  

Sr. Rocha- Un ruego. Que se elabore un nuevo plan de ayudas al sector comercial del 
municipio, atendiendo a las restricciones decretadas a causa del Covid-19. Esto ya lo 
comentamos, que es lo del sobrante, de los 80.000 € que se aprobó de los 
presupuestos. Vienen tiempos difíciles, que se venía venir, algunos veíamos venir, de la 
segunda ola. Sí que es verdad que la primera nos pilló por hablar en plata, en el lavabo, 
pero esta segunda ya sabíamos, ya hemos aprendido de la primera y no nos tenía que 
pillar tan despistados como la primera. Y era por el tema de esa famosa ayuda de 
80.000 €. 

Alcalde.- Estem més preparats, ara. Nosaltres i tothom. I els particulars també. Referent 
a aquesta ajuda, hem estat parlant amb la Rocío i l’equip de govern i hem d’estudiar una 
alternativa, que us ho plantejarem abans de passar-ho per Ple, però creiem que hem de 
fer algo dins de la legalitat, però molt més àgil. No podem acotar-ho amb els tempos que 
cada cop tinguem que modificar-la, perquè no sabem tampoc què passarà en el 2021. I 
si cada dos o tres mesos l’hem d’anar modificant, és pèrdua de temps, del beneficiari. 
Perquè s’ha de tornar a aprovar, tornar a posar els condicionants. Estic d’acord amb tu. 
No gastarem els diners per fer una altra cosa, són per això, però crec que ens vam 
precipitar tots els Ajuntaments amb molta por, perquè no sabíem quanta gent es 
presentaria, i si en tindríem prou. Ara veiem el panorama i un dels panorames, que no ho 
dic jo, que ho diu economia i els directors de bancs, la gent pel Covid està estalviant molt 
més que no abans del Covid. Aquí hem vist també que l’ha demanat molta menys gent 
del que nosaltres pensàvem. Per tant, el tema del Covid ens està matant i per altra part, 
tenim gent que és molt sensata i està estalviant molt més i no necessita les ajudes. Però 
hem de ser àgils. Jo crec que ho vam fer molt acotat per por i ara lo que hem de fer, ara 
tinc les regidores que ho van batallar moltíssim, i algunes tècniques i el secretari i la 
secretària en aquest moment, que hem de fer aquest tema molt més àgil.  

Sr. Rocha- Vale. Las escritas ya está. Ahora un poco de deberes, del estado de la 
carretera TP2124. 

Alcalde.- Totalmente de acuerdo. Però la carretera és de la Generalitat, eh? Hem fet 
peticions. 

Sr. Rocha- A la Generalitat yo creo que habría que llamarla un poco al orden. 

Alcalde.- Sí, ja està fet. Pensa que els últims pegats que hi ha a la carretera els ha 
arreglat l'Ajuntament. I no només això, l'Ajuntament de Banyeres, i ho dic en veu ben alta 
perquè ho he dit als Alcaldes i ho he dit a la Generalitat, discrepo, opinió particular, 
discrepo de l’alliberament de l’autopista AP7 amb les condicions actuals de la 
Generalitat. Si la Generalitat no és capaç d’arreglar les carreteres i tenir les que té 
actualment en bon estat, dubto que puguem fer front a les autopistes un cop alliberades. 
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Perquè la carretera nostra està per venir a veure-la, i així us ho dic. No és reparable, és 
aixecable tota, les tapes dels embornals s’estan enfonsant. Està tota esquerdada. A què 
esperen? A que hi hagi algun accident? Estic totalment d’acord amb tu. M’acompanyes a 
Barcelona, donat de la mà amb mi.  

Sr. Rocha- Sí, porque el esfuerzo que estáis haciendo los Ayuntamientos, también en el 
tema de la limpieza del colegio, también tendría que ser un gasto de la Generalitat y lo 
estáis asumiendo vosotros.  

Alcalde.- Això és una reivindicació de molts Alcaldes, que hem demanat. Igual que lo del 
transport. Hi ha un Alcalde de la comarca, no et diré noms, li tinc molt de carinyo i no és 
del meu partit, però sempre fa les bromes aquestes i diu és que últimament ho estem 
pagant tot els Ajuntaments. Ho estem pagant tot els Ajuntaments, la Generalitat “farem, 
farem,...” però nosaltres estem assumint tot el control de neteja, els hi estem donant el 
gel desinfectant, el paper per desinfectar, els recursos per doblar neteja, estem fent lo 
del transport. Ho estem pagant tot. Últimament semblem Càrites. I després, bueno aquí 
agraeixo a l’oposició, i ho dic amb majúscules, i ho dic així, perquè de vegades hem de 
fer lo mateix que està fent la Generalitat, donar solucions que la llei fa un any no ens 
hagués permès, sense planificar-ho en un pressupost, sense tenir unes ordenances 
regulades, però ho hem de fer, perquè hem d’ajudar al poble. I no només és això, Paco, 
també sanitat. Ho estem pagant tot també. 

Sr. Rocha- A ver si el 14 de febrero cambia la suerte.  

Sr. Rocha - El camino de la granja Jané, ¿cómo está? 

Alcalde.- El camí dels dos ponts és una cosa que no sabem què fer, si vol t’ho comenta 
el Marc, perquè això ho hem reivindicat moltíssim.  

Sr. Rocha- ¿Es de autopistas? 

Alcalde.- Sí. Les inundacions afecta al que ve de l’autopista i del que ve de la riera. Ara 
el Marc et farà un petit resum, però un incís, perquè a vegades alguna gent diu que 
abans estava més net i ara més brut. No, hem anat netejant i hem fet obres i hem fet pas 
del tub ample, però si hi ha una rierada se’ns inunda tot. Antigament hi havia un pagès 
que col·laborava amb la seva màquina i ho netejava. Aquest pagès s’ha fet gran i ara no 
hi ha ningú que hi vagi amb la màquina, hem d’anar nosaltres constantment amb 
Ferrovial. 

Sr. Majem- Ara, pel que fa a les últimes riuades del setembre, vam parlar i en teoria la 
setmana que ve ja netegen el fang i tornarà a estar net fins a la propera pluja. El 
problema d’aquell pont, com ja sabeu, és que la banda de la riera té més alçada per 
abocament de sediments del torrent i està mal construït, els dos ulls no estan aïllats, hi 
ha una filtració d’aigua que tot va a la banda transitable per nosaltres. I l’obra és molt 
cara i autopistes passa. 

Alcalde.- Passa perquè la concessió s’acaba i no volen gastar diners, tampoc. Em 
sembla Marc, no sé com està el tema, que es vol buscar una solució per pas de 
persones. Lo dels cotxes, si s’inunda, s’inunda, però que almenys les persones tinguin 
un pas acceptable i de seguretat. 

Sr. Majem- Sí. Ho estem pressupostant, lo que passa és que amb el Covid ha quedat tot 
molt parat, però ho tenim en ment per arreglar-ho o posar una mica de solució.  

Sr. Rocha- Gracias. Ahora que llega el día de todos los santos, el estado del cementerio 
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y alrededores, también la entrada del párquing. 

Alcalde.- No, vaig anar jo l’altre dia i està bé. 

Sr. Rocha- La entrada del párquing, por ejemplo, está levantada. 

Alcalde.- No, van fer cros i van fer una muntanyeta. 

Sr. Rocha- No, donde el cemento. 

Alcalde.- Ah, això és l’ermita, no el cementiri. La pujada de l’ermita. Val, tens raó, allà sí. 

Sr. Rocha- Pues eso, que no estaría mal hacer un párquing adecuado, que cuando 
llueve no se hagan los surcos en la entrada, que hay el palo es de la luz, e incluso la 
ermita… 

Alcalde.- T’has llegit el projecte? Perquè sembla que l’hagis llegit, devem de tenir micros, 
aquí dins. És broma, Paco, no ho arreglem perquè una de les idees nostres pel 2021, si 
fem el mateix que volíem fer que no ha sigut possible a la façana de Cal Fontanilles que 
s’està declarant BCIL, que teníem una subvenció de prop de 40.000 € per fer-la, que ja 
la demanarem en un altre moment, també volem demanar una subvenció per l’ermita, 
que ja la tenim estudiada. Volem arreglar tota l’entada de l’ermita, s’ha ficat també 
gabions per evitar els surcs d’aigua, que és l’aigua que ens ve de dins del cementiri. Lo 
del pal elèctric no ho tocarem perquè surt molt car, però arreglarem el mur i l’entrada 
després de l’olivera, hi ha una muntanyeta, que ho va fer algun cotxe graciós al derrapar. 
Lo que dius de l’entrada de l’ermita és cert, haurem de dir-li al Joan a veure si podem fer 
alguna petita nyapa provisional, perquè l’any que ve tenim previst modificar tot allò. 
Dintre del cementiri, vaig felicitar a la brigada, a l’equip que ho porta, perquè està molt 
bé, i molta gent dirà és que no s’ha pintat aquí, però és que aquest any hem tingut 
moltes tormentes d’aigua, moltes. És un continuo desgavell de molts edificis municipals, 
entre ells el cementiri. Però jo crec que està molt bé el cementiri. Aprofitem per dir que la 
setmana passada pues tenim treballadors de la brigada que estan fent vigilància, on fan 
el control d’accés d’aforament, que tenim gel d’alcohol. Aquest cap de setmana també hi 
haurà protecció civil juntament amb algun treballador de l’Ajuntament, pels aforaments.  

Sr. Rocha- Lo otro ya se había comentado, que era de las carreras, de poner reductores 
de velocidad. Alguna señal en alguna calle pues falta. 

Alcalde.- Senyal, dir-te que amb el Rafa, que és el tècnic, vam tenir una reunió a petició 
nostra amb trànsit on ens han fet alguna proposta de senyalització i millora de trànsit del 
municipi. Creiem que per convèncer la gent i per fer-ho adequadament, hem cridat a 
trànsit, amb el seu informe, que ja el tenim, amb alguna senyalització i modificació 
d’aparcament i de prohibicions. Ara per ara, la solució més ràpida ja la tenim, hi ha toc 
de queda i els cotxes no aniran a altes hores de la nit. Però hi estem treballant. 

Sr. Rocha- Sí, el famoso plan de movilidad. 

Alcalde.- Ens falten moltes senyals i no les acabarem totes. Per això els hem demanat a 
ells per un sector més concret, que és ara per ara amb els que tenim més problemes, 
perquè nosaltres a vegades per l’hàbit de que hi anem tota la vida, ja sabem on és 
prohibit passar, on no es pot girar. Però a lo millor falta un senyal i no ho veiem perquè hi 
hem passat tota la vida. Però sí, ens van fer, concretament hem demanat un sector. 

Sr. Rocha- Y si ya encima se le gana terreno al coche y se hacen calles más peatonales, 
sería buenísimo. 
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Alcalde.- El projecte aquest dels carrers, Rocío, és pel 2022? 21 o 22, no ho recordo. 
Tenim el projecte per començar a fer més carrers peatonals.  

Sra. Secretària- Es va presentar al PUOSC per l’any 2022, però s’ha modificat el 
calendari del PUOSC. 

Alcalde.- Sí, però en principi tenim previst fer més carrers peatonals. 

Sr. Rocha- Gracias, nada más.  

Alcalde.- Agrair el sistema aquest, que si m’ho dones, tinc algunes respostes. 

 

Junts per Banyeres 

El Sr. Jordi Guasch, portaveu del Grup Municipal Junts per Banyeres, exposa el següent: 

Sr. Guasch- Em dono per al·ludit. No sé si tenies previst contestar algunes de les 
preguntes que van quedar del Ple anterior? 

Alcalde.- Sí, em sembla que tenies el tema de boscos? 

Sr. Guasch- El tema de boscos és un tema ja... 

Alcalde.- Sí, el tema de boscos, us avanço. Vaig comunicar que teníem ja un servei 
jurídic nou i ja hem tingut converses amb els altres advocats. Ara no vull avançar molt, 
em sembla que la setmana que ve, tenim una altra reunió amb els nostres advocats i 
amb un altre advocat representant de dues parts. Aquesta setmana n’hem tingut amb 
una part, la setmana que ve amb l’altra. I tant bon punt tinguem algo per parlar, us 
informarem. Però en principi, la setmana que ve sabrem algo. Després hi havia... fes-me 
memòria, Jordi, de les preguntes. 

Sr. Guasch- Aquí del Ple anterior va quedar pendent unes preguntes que us vam fer 
referent a la vigilància municipal i al servei que es va contractar, si la contractació era 
correcta, si no ho era. Si l’empresa al que es va adjudicar reunia els requisits.  

Alcalde.- Tinc aquí per comentar-te. Vigilància remarco que era servei de vigilància 
d’edificis municipals. Faré un petit resum. Arrel de la intervenció al Ple, aquesta Alcaldia 
va obrir un expedient informatiu sobre possible incompliment en el contracte menor de 
serveis de vigilància privada als edificis municipals, per decret d’Alcaldia de 28/08/2020, 
decret 2020/0217. Es requereix informació a l’adjudicatari Serveis Auxiliars Arena S. L, 
de la documentació acreditativa de la seva capacitat i solvència per prestar el contracte. 
Sembla ser que la documentació aportada hi ha dubtes sobre l’habilitació empresarial o 
professional quan és exigible. En conseqüència, s’ha iniciat un expedient de revisió 
d’ofici de l’acord adjudicatari del contracte. Aquest expedient està en tramitació i quan 
sapiguem alguna cosa, us anirem informant. Vols afegir algo, Rocío? Està així, no? 

Sra. Secretària- Està així, sí. Ja ho ha explicat bé l’Alcalde, el moment en el que està 
l’expedient és aquest. 

Sr. Guasch- Nosaltres fèiem esment de que no només hi havia possibles irregularitats en 
el contracte aquest sinó, que hi podia haver irregularitat amb altres contractes, la gestió 
del museu, del local de joves o xarxes socials. Després de veure l’informe que heu fet 
del control intern de l’exercici 2019 i de les mesures que es volen prendre amb el pla 
anual de control financer, bueno, volem entendre que es miraran de corregir o s’està 
treballant per corregir aquestes disfuncions i aquestes incorreccions, però clar, creiem 
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que simplement fent un pla no n’hi ha prou. S’ha d’executar. 

Sra. Jané.- Perdona Jordi, no he entès el que has dit del local de joves. 

Sr. Guasch- Deia que, he ficat un exemple de la contractació, gestió del museu, del local 
de joves... 

Sra. Jané- Ah, val, és que el local de joves sí que vam fer la licitació. L’únic que al mes 
de març, quan estàvem fent el procés de selecció, que ja va sortir l’empresa 
adjudicatària i tot, faltava signar el contracte, però es va tancar just quan es va declarar 
l’estat d’alarma i va quedar el procés de selecció penjat i pendent de signar, però el 
procés de licitació sí que es va fer i es va presentar les empreses i tot això. És que ara 
no havia entès el que havies dit. 

Sr. Guasch- Bueno, era per ficar exemples. El tema boscos. Hem pogut veure que us 
vam demanar accés a l’expedient perquè vam veure que hi havia un escrit adreçat al 
jutjat i bueno, hem pogut consultar aquest escrit i us demanen explicacions de què s’està 
fent pel que respecta al compliment de la sentència inicial de boscos. I la vostra resposta 
és que hi ha una reparcel·lació feta del 2015, més ben dit del 2014, i no s’ha avançat en 
aquest sentit. Sí que tots sabem, i ho hem dit per activa i per passiva i ho repetiré les 
vegades que faci falta, que hi ha contenciosos sobre aquesta tramitació, correcte, però 
mentre no hi hagi ordre judicial de suspensió o d’execució, la tramitació administrativa 
hauria de seguir funcionant i els projectes d’urbanització i reparcel·lació s’haurien de 
tramitar. I estan aturats des de fa 6 anys. Fa 3 mesos ens vau dir que hi havia un nou 
equip d’advocats. Molt bé. Segueix havent aquest nou equip d’advocats, segur que s'han 
fet reunions, però no veiem cap avanç, igual que no l’hem vist l’any passat, ni l’anterior ni 
l’anterior. Per tant, la pregunta era si hi havia algun avanç a part de les possibles 
reunions que s’han pogut fer. 

Alcalde.- Esperem que sí, perquè ets bon coneixedor de que també vam fer un conveni a 
tres parts, per tancar tot el tema. Ara estem en un procés de recta final, esperem, i estem 
en mans, estic segur, d’un molt bon bufet, que ens estan assessorant. No puc dir més, 
perquè ni vull avançar-me als esdeveniments. Jo crec que la setmana que ve, amb el 
tema boscos, pot ser una setmana important. La setmana que ve o deu dies. Tan aviat 
tinguem algo, evidentment, sereu coneixedors.  

Sr. Guasch- Passem a una altra pregunta que també és una cosa que hem parlat altres 
vegades. La pregunta de boscos és una pregunta recurrent i en farem algunes més que 
començaran a ser recurrents si no us sap greu. Igual que venim fent en el mandat 
anterior, en que a cada Ple li preguntem per la situació de boscos, a partir d’avui 
afegirem un nou punt recurrent com a pregunta i com a prec. La pregunta és, i no serà 
nova per vostès, perquè no es publiquen els vídeos dels Plens municipals quan 
l'Ajuntament els té tots i no costaria ni un euro a les arques municipals. És més, potser 
se’n podrien estalviar algun evitant la despesa de transcripció i gravació de CDs. Que 
per cert, no sé si algú es revisa la transcripció d’aquestes actes, perquè si es paga a un 
extern per fer una feina, és que al final es revisi aquesta feina. Per exemple, trobem 
anotacions com per exemple “tall de veu” o intervencions que s’atribueixen a un regidor 
quan els fa un altre. Efectes del copiar i pegar que tots hem patit. Ja han vist que 
aprovem les actes, no hi volem posar pegues, però creiem que valdria la pena que algú 
les repassés i corregís aquests detalls, no? 

Alcalde.- Es corregeixen, es revisen, perdona. 

Sr. Guasch- Doncs encara queden cosetes. 
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Alcalde.- Pot passar. 

Sr. Guasch- Els precs, del mateix tema es farien dos precs. Per tant, els hi demanem 
que es publiquin al portal de transparència de l'Ajuntament els vídeos de les sessions 
Plenàries amb efectes retroactius de totes les sessions de les quals l'Ajuntament ja 
disposa de gravació.  

Alcalde.- La gravació de veu hi és. 

Sr. Guasch- Però si tenim el vídeo, potser és millor veure un vídeo. 

Alcalde.- Però hem millorat molt, perquè abans no hi havia res i ara hi ha la veu. 

Sr. Guasch- Home, clar, el món evoluciona.  

Alcalde.- Però la gravació, jo era petit i ja existia i no estava. 

Sr. Guasch- Ja, ja. També demanem que es modernitzin i que valdria la pena contractar 
un servei de videoactes que facilitaria molt aquesta feina i ens evitaria problemes i 
discussions que són formals i ens permetrien dedicar-nos a temes més importants.  

Un tercer punt, que bueno, acabarem convertint també en una pregunta reiterativa, el pla 
director de l’aigua. També n’hem parlat vàries vegades. No en tots els Plens, però en 
molts d’ells. Tenen vostès un pla director de l’aigua elaborat des de l’any 2005 damunt la 
taula i a punt de ser aprovat. Després de més de 5 anys, no s’ha aprovat ni s’ha 
modificat. Nosaltres creiem que la correcta gestió de l’aigua és un tema d’una rellevància 
cabdal i cal tenir unes línies d'actuació molt clares de com millorar aquesta gestió i 
optimitzar el consum i l’ús de l’aigua. I no té gaire sentit que després de fer tanta feina en 
elaborar aquest document, per millorar la gestió de l’aigua, acabi en un calaix. Per tant, 
què tenen previst de fer amb aquest pla director? Aprovar-lo? Modificar-lo? Estripar-lo i 
fer-ne un altre? I quan ho pensen fer? Segueixo amb més preguntes o em voleu donar 
resposta a aquestes? 

Alcalde.- Les videoactes és una decisió política. Lo del tema dels boscos t’he contestat. 
Lo de les preguntes, de si es revisen les actes, ja t’he dit que sí, i continua tenint 
problemes de talls. Sí que és veritat que ens hem plantejat algun cop, i ho farem poder, 
de canviar el sistema de gravació, però per les vegades que ho hem necessitat, aquest 
ens surt econòmic i altres com el del Consell Comarcal, que tu coneixes molt bé, es 
contracta per 30 sessions, que nosaltres no les fem, i surt caríssim. Per tant, no 
gastarem per 30 sessions que no fem, no? En el tema del pla director de l’aigua, sóc 
molt coneixedor. No està penjat al calaix del “baúl de los recuerdos”, no està tirat allà, 
però com bé ha manifestat la Rocío per una petició vostra, i jo també, el tema de les 
contractacions que teníem, hem dit que anem justos de personal, anem justos de 
recursos. Anem justos de recursos i no podem fer-ho tot. 5 anys. Hi ha moltes coses que 
estaven penjades, et podria dir moltes coses que estaven penjades i s‘han fet. Una cosa 
molt important que s’ha fet és que cobrarem 40.000 € i escaig d’EQ Esteve d’unes obres 
que no estaven legalitzades i estaven allà, i tampoc no ho fem públic, però ja que ho 
preguntes, ho anem a dir, perquè sembla que siguem culpables de tot i no ho som. Això 
no és Sitges, com sempre dic. Tenim els recursos que tenim i fem tot el que podem fer. 
El Covid també ens ha endarrerit. I pensa també una cosa que li vaig dir a una altra 
persona. De vegades, quan anem a fer altres gestions, gestions més importants, o com 
ha dit el Paco Rocha el tema de la industrialització, que això també ho defenso molt i 
crec que hem treballat molt, però des de la Generalitat, porto 3 Presidents de la 
Generalitat, 4 secretaris a l'Ajuntament de Banyeres i tots els problemes que ens han 
vingut del Covid. Crec que fem molt amb el que fem. El que sí que estava penjat al “baül 
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dels records” i ho hem tirat endavant era el BCIL de Cal Fontanilles, que aquí hem 
perdut, mira, lo que hem guanyat per un cantó ho hem perdut per l’altre. Però ho tirarem 
endavant. I el pla director, em comprometo, Jordi, que ho he dit moltes vegades, ho 
tirarem endavant perquè està molt ben fet.  

Sr. Guasch- La pregunta no era dels recursos que es disposen o no es disposen, va més 
en el sentit de voluntats. Si el pla director vostès el troben adient i pretenen aprovar-ho, 
si el pla director no encaixa en les seves previsions i pretenen modificar-lo, que també 
seria perfectament legítim. 

Alcalde.-S’ha d’actualitzar. 

Sr. Guasch- O si no els encaixa per enlloc i decideixen deixar-lo al calaix i fer-ne un de 
nou. La pregunta és aquesta. 

Alcalde.- No, al calaix el que sí que hem deixat és lo que es va fer en el seu moment de 
la valoració de llocs de treball des de la Diputació i nosaltres n’hem fet un de nou, que el 
vam aturar precisament pel Covid i perquè vam creure convenient que malgrat els 
nostres treballadors s’ho mereixen, no és un moment per tirar-ho endavant. Allò sí que 
ho hem deixat al calaix. Perquè aquell de la Diputació, la veritat, era obsoletíssim, amb 
majúscules. I el que hem fet és un sistema molt còmode, molt més amè i que coneixem 
la gent com jo que som industrials i hem fet bastants llocs de valoració. Però aquest 
l’hem deixat al tinter. El pla director de l’aigua no el deixarem. Però tenim els recursos 
que tenim. 

Sr. Guasch- Aleshores, el que em sorprèn és que si el pla director els hi encaixa, que no 
s’hagi tirat endavant. 

Alcalde.- Perquè hi ha moltes coses. No hem acabat els boscos, Jordi. 

Sr. Guasch- Però aprovar un pla director que ja està fet? 

Alcalde.- No, s’ha d’estudiar i s’ha de millorar. 

Sr. Guasch- Ah, així el que pretenen és modificar-lo. 

Alcalde.- No, modificar-lo no, és millorar-lo. Actualitzar-lo al segle XXI. 

Sr. Guasch- Una millora és una modificació, no? 

Alcalde.- Bueno, sí, però no canviar, només actualitzar. 

Sr. Guasch- Vale, doncs s’ha de modificar. Era la pregunta tan senzilla com això, si 
tenen, si els sembla bé tal com està, si el volen modificar o volen fer un de nou. 

Alcalde.- Modificar, bé, millorar. Jo dic millorar. Però no un de nou, perquè està bastant 
bé. 

Sr. Guasch- Participació ciutadana. En alguna ocasió ja hem presentat propostes per tal 
que el nostre Ajuntament comencés a posar en marxa algunes eines de participació 
ciutadana, com en la fallida proposta de la comissió de seguretat, o l’elaboració de 
pressupostos participatius, o la participació dels ciutadans en el Ple municipal. Totes 
elles sense cap possibilitat de prosperar per manca de voluntat de l’actual Govern, al 
nostre entendre. Però aquesta manca de voluntat de permetre la participació ciutadana 
estem veient que va més enllà de l’àmbit del nostre terme municipal. Darrerament hi ha 
hagut dues iniciatives de participació ciutadana d’àmbit supramunicipal però que poden 
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tenir una gran rellevància i importància pel futur del nostre municipi i territori. La primera 
és que el Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya ha 
engegat un procés participatiu als efectes d’elaborar un pla territorial parcial del 
Penedès. Un procés participatiu que s’està duent a terme ja en diverses sessions 
telemàtiques realitzades al mes d’octubre i amb noves sessions al mes de novembre. 
Per altra banda, també s’ha activat, per part del mateix departament de la Generalitat, la 
consulta pública de participació durant els mesos d’octubre i novembre, per modificar la 
normativa que regula l’enllumenat per protegir el cel nocturn. En tots els processos, es 
demana la màxima difusió per part de tots els ens possibles, Generalitat, Consells 
Comarcals, Municipis, perquè arribi al major nombre de persones possibles i la 
participació sigui el més elevada possible. Tot i el gran nombre d’eines que té 
l'Ajuntament per fer difusió d’aquests processos, no s’ha fet absolutament res per 
fomentar la participació dels nostres veïns. I la pregunta és, si hi ha algun interès 
especial en que la població de Banyeres no participi.  

Alcalde.- Això ho ha publicat la Generalitat? 

Sr. Guasch- Està publicat. Les dues coses. I a través del Consell Comarcal no fora tan 
difícil que l'Ajuntament contribuís a fer-ne difusió. 

Alcalde.- Ho podem publicar, però ho hauríem de publicar tot, moltes coses de 
participació de la Generalitat. Aquí sí que després de la participació ciutadana que ha 
demanat la Generalitat així, però molt per sobre, perquè si us l’heu llegit, el projecte, és 
contradictori en moltes coses, perquè després de la participació ciutadana, qui 
participarà som els Alcaldes. I els Alcaldes, quan participem, cridarem al nostre poble, 
perquè anirem a defensar lo que és nostre, de la comarca, però hi ha algunes 
mançanes, al pla. Ens contradiu en un manifest que va fer el Consell Comarcal amb tots 
els Alcaldes sol·licitant un projecte d’industrialització del sector automobilístic amb un 
Idiada 2 i de cop i volta al pla director ens torna a sortir amb un Logis. O sigui... 

Sr. Guasch- Precisament per això són els processos participatius, perquè s’hi pugui 
participar i s’hi puguin fer les esmenes, aportacions que corresponguin. Però clar, si la 
gent no n’està assabentada... 

Alcalde.- Ho podem publicar. Ho anotem i ho publiquem, cap problema. 

Sr. Guasch- Tema Covid-19. Ja l’hem tocat, aquest tema i potser en algun punt em 
repeteixo i miraré de no insistir. Creiem que aquest tema ara mateix és la gran 
preocupació a tot el món i no tenim massa clar si estem fent tot el que es pot fer en 
aquest sentit.  

En primer lloc, insistim una mica en el tema de publicitat. Tot i el gran dispositiu de 
publicitat que té el nostre Ajuntament a través de web, xarxes i altres eines, no s’estan 
fent públiques les dades de l’evolució de la pandèmia al nostre municipi i el nostre entorn 
més proper, obligant als ciutadans interessats, que ho estan, en saber-les, a consultar-
ho en altres llocs,, com per exemple, la web de la Generalitat. Per què l'Ajuntament no 
publica i difon de forma periòdica, com fa en altres assumptes menys importants, totes 
aquestes dades que de ben segur ajudarien a prendre més consciència a tothom de que 
cal prendre urgentment totes les mesures possibles per impedir la propagació de la 
malaltia?  

En segon lloc, volem recordar que en el primer pic de la pandèmia, l'Ajuntament va 
aprovar unes convocatòries d’ajuts econòmics i creiem que ara seria moment de repetir-
les. Això és lo que ja hem dit. 
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Alcalde.- Ja ho hem dit, sí. 

Sr. Guasch- En tercer lloc, també trobem una certa incongruència en que, per una 
banda, gestionin ajuts econòmics pels establiments públics i, per l’altra, s’aprovin taxes 
anuals per la col·locació de cadires al carrer, quan tots sabem que aquestes cadires les 
fan servir els sectors més castigats per la situació actual com són els bars i restaurants. 
La pregunta és perquè no s’exonera del pagament d’aquesta taxa als establiments quan 
estan pràcticament tot l’any sense poder-ne treure profit i per l'Ajuntament no són uns 
ingressos que suposin una alteració important del pressupost municipal?  

En quart lloc, hem pogut veure que s’ha pres la decisió en alguns moments de tancar 
parcs municipals, mentre que d’altres quedaven oberts al públic. Una mesura que podria 
ser fàcilment entesa com a prevenció de possibles contagies es torna difícil d’entendre 
quan no s’aplica de forma igualitària en tots els casos. La pregunta és quin criteri es fa 
servir per decidir quins parcs s’han de tancar al públic o per què uns es tanquen i altres 
no? Creiem que tots són igualment susceptibles d’acabar produint contagis. Tot això són 
temes relacionats amb el Covid, si vols fer algun comentari? 

Alcalde.-Sí. El tema de les cadires al carrer, Anna, si vols fer algun comentari? 

Sra. Jané- Es va aprovar per Ple, la Rocío igual ens ho explica més bé, però es va 
suspendre durant un any. Com no es podia fer amb caràcter retroactiu, es va fer des del 
juliol fins a final d’any i de gener fins al juliol de l’any que ve. Es va fer així, no, Rocío? 

Sra. Secretària- Sí. La taxa estava imposada i ordenada i el que es va proposar és una 
modificació de la mateixa, suspenent per un any el seu meritament. Llavors, fins a 
l’entrada en vigor de la modificació, la taxa estava en vigor i, per tant, el que s’ha liquidat 
ara és la part proporcional dels mesos de vigència d’aquesta taxa durant aquest any. 
Ara, des de l’entrada en vigor de la modificació hi haurà un any, que agafarà mig any 
d’aquest 2020 i mig any del 2021, de suspensió d’aquesta taxa. 

Sr. Guasch- S’ha cobrat el primer semestre d’aquest any? 

Sra. Secretària- En proporció als mesos, sí. 

Sra. Jané- Fins que ha entrat en vigor. 

Sr. Guasch- No hi havia forma d’exonerar-ho, no? 

Sra. Secretària- No, amb caràcter retroactiu no. 

Sr. Guasch- Vale, doncs ja està, explicació rebuda, cap problema. 

Alcalde.- El tema dels parcs, ho comentes tu Albert, o jo? 

Sr. Romero- Només és un parc, que és el parc que es fa servir com a pati de l’escola. 
Vam creure que, amb totes les mesures que s’estan prenent, és una mica il·lògic que a 
un parc on estan tots els nens de l’escola amb els grups bombolla, que després estigués 
tota la tarda obert a tothom i sense desinfectar-lo pel mig. Llavors, vam creure que era 
una bona elecció tancar aquest parc en concret.  

Alcalde.- És una decisió política de seguretat consensuada amb l’AMPA i amb el claustre 
de l’escola, amb la directora. Els demés no s’han tancat. Ara quan diguin que s’han de 
precintar, farem el mateix.  

Sr. Roig- Però Amadeu, dels parcs, la Generalitat tenia una prohibició a partir de les 8 de 
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la nit. 

Sr. Romero.- Correcte. Ho hem senyalitzat amb lletreros. 

Sr. Roig- S’havia de senyalitzar a tots els parcs de Banyeres que a partir de les 8 no 
poden estar. Tots han de tenir un cartell indicatiu de les normes del Covid. 

Alcalde.- Haurem de fer un repàs que no fos que hi hagi algun que no hi hagi el lletrero, 
però el que sí que es va fer és el lletrero de les 8 del vespre. 

Sr. Roig- Però no hi ha previsió de tenir tancats els parcs. 

Alcalde.- Correcte. Què més tens Jordi? 

Sr. Guasch- Sí, doncs seguim. Aixecament del compliment de la regla de la despesa. La 
gravetat de la situació de la pandèmia porta al Govern estatal a alliberar les 
administracions locals de l’obligació de complir la regla de la despesa durant aquest any. 
La qual cosa es tradueix en que tenen llibertat per gastar els seus romanents sense 
massa limitacions. Volíem saber si aquesta llibertat l’Ajuntament l’aprofitarà per fer 
alguna actuació rellevant per Banyeres o simplement seguirem igual, amb despesa 
ordinària o a què es pensa destinar amb aquesta possibilitat de fer més despesa? 

Alcalde.- 2020-2021. Aquí, al final algú ens haurà de donar la raó que cancel·lar un 
deute que teníem i fer una miqueta de cash va bé perquè en aquests moments d’ara ens 
ha anat la mar de bé. Invertirem pel poble i tenim projectes. Aprofitarem el 2021 i el 2020 
justet.  

Et volia contestar al tema del Covid que has dit abans. Nosaltres, els Ajuntaments que 
estem treballant junts, ja ho vaig dir en algun altre Ple anterior, que vam crear el comitè 
de crisi, som quatre Ajuntaments, ens marquem les pautes i les directrius que ens diuen 
des del CAP. Per tant, quan ens diuen que siguem prudents i no diguem res, nosaltres 
l’únic que fem és això. No és que vulguem que la gent ho publiqui, però la gent està 
espantada. En aquest moment, a dia d’avui, o de demà, perquè ara ja acabarem tard, 
suposo, he d’acabar de redactar un comunicat que compartirem quatre Ajuntaments, que 
després em donaran el vistiplau els altres Alcaldes, però aprofito per dir al Ple d’avui, faig 
una crida a tots els consellers i tot el poble de Banyeres, a la prudència i seguretat, per 
evitar la propagació del virus. A la nostra regió sanitària, on estem aquests quatre 
municipis, en menys de deu dies hem doblat els afectats per Covid-19. Hem passat a 
uns índexs que ni en els pitjors moments dels mesos passats havíem tingut. Tal com els 
partits de l’oposició vau manifestar en el passat Ple, aprofito aquest moment per fer una 
crida a tots vosaltres que vulgueu col·laborar amb nosaltres amb el voluntariat del nostre 
municipi. Tenim que preparar-nos com vàrem fer l’altra vegada i amb els avantatges que 
ja hem viscut fa uns mesos i els coneixements que tenim. En el suposat que alguns de 
vosaltres, també els que ens esteu escoltant, volguéssiu col·laborar, us podeu ficar en 
contacte a través de qualsevol regidor i de mi en particular, del telèfon d’emergències 
municipals o del servei bon dia, que gestiona també el tema dels afectats. Possiblement 
traiem les dades, però en deu dies hem doblat i ara està a una ràtio bastant elevat, igual 
que alguns veïns, en aquest cas un veí que tenim, el poble del costat. Per això cridem a 
la prudència. Cridem a la prudència però també és cert que els números de la 
Generalitat són unes matemàtiques irreals on multipliquen els mateixos números 
d’habitants de l’Arboç que del Vendrell. Per això a vegades algú diu ostres, hi ha 2000 
afectats, a l’Arboç? Si n’hi haguessin 2000 a l’Arboç tindria l’exèrcit envoltant-ho. Això no 
és així, però que estem malament sí que és veritat. També és veritat que ja portem més 
de 1500 PCR fets. Això fa que, lo que no havíem fet en els mesos de març, abril i maig, 
que no havíem fet tants PCR, ara al fer-ne tants, detectem molt més positius que abans 
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no detectàvem. Però lo que ha dit avui la Generalitat, no ho ha dit per dir. O tothom és 
prudent, i l'únic que hem de fer és complir les mesures de seguretat que és anar a 
treballar, comprar el menjar i cap a casa. Perquè si no complim això, tindrem un greu 
problema. Què més, Jordi? 

Sr. Rocha- Yo quería hacer un inciso, si me dejáis, Amadeu. Como has dicho lo de la 
colaboración, que puedes contar con nuestro partido. 

Alcalde.- T’ho agraeixo, perquè som conscients que l’altra vegada érem molt novells amb 
tot això, vam haver de buscar voluntaris perquè necessitarem i necessitem gent que vagi 
a buscar els medicaments per la gent gran. Ho necessitem. Lo del menjar ho tenim 
bastant gestionat, però hem de ser prudents que els nostres botiguers també es poden 
ficar malalts. Si els nostres botiguers es fiquen malalts, la gestió del menjar l’haurem de 
portar nosaltres amb els voluntaris. Creu Roja també es va oferir, com en el seu moment. 
També protecció civil de l’Arboç, que ho agraeixo moltíssim des d’aquí. I gràcies a la 
vostra col·laboració, entre tots mirarem, perquè tots podem estar malalts. 

Sr. Rodríguez- Una petita cosa. Per descomptat ens hem de sumar a coses com 
aquesta. Ara portem uns 7 o 8 dies que hem pujat moltíssim les patologies respiratòries i 
l’assistència en serveis d’emergència i crec que falta aquesta responsabilitat a moltes 
famílies, perquè ens trobem que és veritat que la majoria es pot atendre bé, són lleus, i 
hi ha un bon pronòstic, però sí que és veritat que de vegades, una família amb persones 
que no tenen antecedents i no tenien un mal pronòstic, no entenen per què estan tan 
malaltes. I moltes vegades ens comenten aquesta falta de consciència de no creure el 
que estan vivint en aquests moments. Llavors, crec que és obligació de tots nosaltres, 
com bé has dit tu i com ha dit el Jordi abans, és de seny i de responsabilitat perquè 
estem pujant molt i hem d’evitar el col·lapse per donar el millor servei de qualitat i poder 
arribar de la millor manera possible. I això és sempre amb la col·laboració d’aquestes 
famílies, amb la responsabilitat de les famílies. I ja et dic, en només 8 o 10 dies hem 
pujat moltíssim totes les patologies respiratòries i estan començant a col·lapsar-se 
seccions i departaments que haurien de funcionar millor si la gent fos una miqueta més 
responsable i conscient.  

Alcalde.- Enrique, gràcies i t’ho agraeixo de veritat, perquè precisament, com abans he 
manifestat, en 10 dies hem pujat el doble i precisament en tema respiració, per 
patologies respiratòries. És curiós però aquí a Banyeres, com en els quatre municipis 
que estem ajuntats en aquest comitè, rebem notificacions i informació cada dia de com 
estan els nostres ciutadans. A través del servei bon dia nosaltres mateixos els fem un 
seguiment i també des del cap. Però ara, a dia d’avui, tenim dues persones greus a 
banyeres, de patologies respiratòries. I dic greus perquè no són gent gran, on abans ens 
estava passant, són gent que té cinquanta i pico i algun menys de quaranta. És veritat, 
prudència.  

Sr. Rodríguez- Penso que s’ha perdut aquest respecte o aquesta por a l’enfermetat. No 
sé si és pels mesos que portem o perquè qüestionem aquestes restriccions, però crec 
que hem d’evitar el col·lapse, que l’enfermetat existeix, està al carrer i que moltes 
vegades és això, famílies que no eren conscients i que no creien que fos possible que 
una persona sense antecedents ara estigui molt malalta i amb un pronòstic molt greu, 
creu que no hem d’arribar a aquest punt i hem de posar unes eines i uns recursos per 
poder evitar i que la gent faci bondat, tingui consciència i respecti aquestes restriccions 
que podem qüestionar, podem criticar, però hem d’evitar aquest col·lapse sanitari per 
poder atendre de la millor manera a tothom.  

Alcalde.- Moltes gràcies Quique, ben explicat. 
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Sr. Guasch- Precisament, aquest era el motiu pel qual nosaltres plantejàvem aquest 
prec, perquè l’Ajuntament no publica les dades reals de Banyeres i la gent no ha d’anar 
buscant a veure com estem. Evidentment, la conscienciació és allò que deien abans els 
vells, “cuando veas las barbas de tu vecino cortar, pon las tuyas a remojar”. 

La gent som així, i mentre mentres diem: “no, si a Banyeres només hi ha hagut un cas, 
no serà tant!” Però si a Banyeres hi ha 50 casos, o 100 o els que siguin, la gent s’ho mira 
d'una altra manera. 

Alcalde.- Però el que no podem crear, i això ho sap molt bé el Quique, nosaltres rebem 
ordres de sanitat, en aquest cas, que és qui mana el país, sanitat, i fins avui no tenim 
escrit judicial on fer un comunicat.  

Sr. Guasch- Potser no es tracta de fer un comunicat. 

Alcalde.- Però ens diuen que hi ha molta gent que també es posa molt nerviosa. Hi ha 
molta gent que simplement pel fet de saber la realitat del seu municipi, li pot provocar 
també ansietat, angoixa, i hem tingut d’aquests casos només veient la tele! Sense saber 
que en el seu municipi hi és. Per tant, jo no sóc expert en la matèria i l’únic en el que em 
baso és en fer cas als professionals, com l’Enrique, que estan cada dia a primera línia. 
Jo obeeixo ordres.  

Sr. Guasch- Nosaltres hem posat aquest punt aquí perquè hem tingut varis ímputs de 
vàries persones que ens ho diuen, que si volen saber les dades de Banyeres, han d’anar 
buscant pels diaris, les notícies, o inclús per la web de salut. 

Alcalde.- Però no són unes dades reals del número que tenim controlat. Són 
estadístiques, allà marquen molts números, inclús a l’Arboç 2000, perquè fan unes 
multiplicacions que siguin iguals, que són estadístiques, però les reals no són 
conegudes. Inclús, poder això el Quique és coneixedor també perquè li passa, treballant 
pel SEM, doncs què ens passa, que hem de dir-li nosaltres al CAP, a alguns, que també 
tenim afectats aquí a Banyeres, perquè tots el que van per privats, no es transmet la 
comunicació. Lo de la Generalitat és un global. Però bueno, estic d’acord amb el que diu 
el Quique, amb el que dius tu però, sobretot, prudència i molta prudència, perquè estem 
molt malament. Banyeres està una miqueta més bé, però tenim algun poble al costat que 
està molt malament i sabem els motius. El fort és que sabem els motius perquè ha 
empitjorat tot això i, per tant, s’han de corregir.  

Sr. Guasch- Aprovació de l’ordenança del mercat. En data 23/01/2020 el nostre grup va 
presentar al·legacions a l’aprovació de l’ordenança municipal reguladora de la venda no 
sedentària en mercats de marxants del municipi de Banyeres del Penedès. A hores 
d’ara, i després de més de 9 mesos, no ens consta haver rebut cap resposta ni que 
s’hagin resolt les al·legacions presentades, per la qual cosa ens cal demanar diversos 
aclariments.  

Alcalde.- Està tot aturat. Amb el Covid, ho hem aturat tot. No sabem què passarà. Ja 
estant dient que el 2021 el veurem tot així, que això no s’acabarà fins al 2022. O sigui, el 
mercat ara no és una urgència. 

Sr. Guasch- Per això ho dic, les disposicions que hi havia en aquelles ordenances 
s'estan aplicant al mercat del dimecres o no? 

Alcalde.- Ara no t’ho sabria dir, però crec que s’estan aplicant. 

Sr. Guasch- Si no està aprovat no es poden aplicar. 
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Alcalde.- S’estan aplicant les que hi havia, perquè els del dimecres no es van modificar. 
Les deixàvem igual, tant en taxa com en tot. 

Sr. Guasch- I ja l’última, per acabar el dia. No, la penúltima. La neteja del gual de casa 
Roja i cuneta. Des del camí que ve del dipòsit, que travessa per sobre del torrent, fins tot 
el tram del carrer que passa per on hi ha la parada del bus. Es formen tolls d’aigua 
importants cada cop que plou i són un perill tant pels habitatges com pels vehicles que hi 
passen. Aquesta problemàtica és fàcil de resoldre, perquè és deguda a una insuficient 
neteja dels laterals del gual i de les cunetes d’aquest camí, que a aquesta alçada no 
permeten un traspàs fluid de les aigües que hi arriben cap a la riera. Pe tant, crec que 
caldria que no es demorés més la neteja d’aquesta zona, aquest tros de vial i que no 
acanem tenint un susto que ningú desitja en algun moment que hi hagi una pluja, hi hagi 
una acumulació d’aigua allà i prengui mal algú.  

Alcalde.- On està la parada del bus fins a la riera? Allò és una rasa, si el Marc ho vol 
comentar, és un projecte que havíem iniciat, a posteriori del que vam iniciar a Casa Roja 
en aquell embornal que es va fer al final del carrer, i és un projecte que inclús el Marc pot 
fer una mica més d’esment, que va parlar amb el propietari. Ho tenim sobre la taula. 

Sr. Majem- Es va parlar amb els veïns de casa Roja, amb el president i està tot parlat 
també amb el propietari de la vinya i la solució la tenim. El que passa és que amb això 
del Covid tot ha quedat aturat, tot el tema pressupostari ha canviat, però està tot 
pressupostat i preparat.  

Alcalde.- Vam haver de destinar més de 80.000 € pel Covid i s’han hagut de fer 
modificacions al pressupost. 

Sr. Guasch- Jo em sembla que no sé fins a quin punt s’ha de parlar amb cap propietari. 
El que estem dient és que hi ha una cuneta que està bruta. 

Sr. Majem- No, el problema que tenim allà és que la vinya que ve des de l’autopista 
recull tota l’aigua i li surt per l’entrada de la vinya i acaba en aquest tros de camí i va a 
l’interior del carrer Captus, a Casa Roja. S’ha parlat amb el propietari i està d’acord i hem 
arribat a un acord i no hi ha cap objecció per part seva. 

Alcalde.- El problema ve d’allà. El dia que plou, si aneu a mirar-ho, ho veureu. Encara 
que la rasa estigui neta, al costat de la rasa hi ha l’entrada de l’accés al camí. Com és un 
camí que es llaura, quan plou, ve directament cap a la carretera. Ell, damunt de la rasa, 
ja hi té una miqueta de mur, però el problema de l’entrada a l’accés de la vinya, quan 
plou, passa per sobre de l’accés i se’n va directament allà. Per això volem fer l’actuació. I 
és el que el Marc va estar gestionant amb el propietari que va dir que sí, però com hem 
fet modificacions de pressupostos no ho hem avançat. Tenim alguna altra riera i està tot 
com està. 

Sr. Guasch- Fins que no hi hagi una solució definitiva, el que es podria fer és que quan 
es netegi, es netegin els laterals d’aquell gual que hi ha, perquè aquells laterals, amb 
aquelles reixes que estan fixes, no es netegen, s’omplen de terra i el toll d’aigua es fa 
igualment, no permet evacuar l’aigua allà. 

Alcalde.- Sí, sí, som conscients. 

Sr. Guasch- Doncs res, si sou conscients, ja està.  

Alcalde.- En som conscients i és conscient Casa Roja, que hem fet reunió amb els 
propietaris, per les actuacions que teníem previstes allà, que una és aquesta. I bueno, 
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no s’ha fet encara pel motiu que s’han tingut que reestructurar i més de 80.000 € amb 
ajudes i tot més de 100.000 €, els pressupostos, que des d’aquí aprofito, estem al mes 
que estem, a 29 d’octubre, ahir li vaig dir al Paco, també us ho comento a vosaltres, a 
algun plenari es va demanar la participació pels pressupostos, per tant, faig un 
recordatori de fer alguna proposta de pressupostos per l’any vinent, que quan tinguem 
alguna proposta per part vostra ens agradaria ajuntar-nos entre tots i fer un pressupost 
una mica comú, si pot ser. 

Sr. Guasch- Molt bé. Doncs la pregunta última era aquesta, com estava el pressupost i si 
hi hauria opció de participar-hi d’alguna manera.  

Alcalde.- Sí, sí. Els pressupostos nosaltres ja els tenim bastant lligats, s’han de modificar 
quatre cosetes, perquè ja els teníem fets, els vam modificar, perquè hi ha coses que 
teníem que fer aquest any que es farà l’any que ve, però bueno, des d’aquí ho llenço, 
està molt clar.  

 

COMIAT DE L’ALCALDE 

Doncs si no hi ha res més de precs i preguntes, gràcies a tots els espectadors i a tots 
vosaltres per participar en aquest Ple. 

 

S’aixeca la sessió. 

  

  

  

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT  
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